
ΘΕΜΑΤΑ

Α. ΕΙΔΙΚΑ ΘΕΜΑΤΑ 
1. Επικύρωση Πρακτικών, σελ. 17989 
2. Επί διαδικαστικού θέµατος, σελ. 17989, 17991, 17993,

17994, 17996, 18003, 18004, 18005, 18006, 18008, 18009,
18010, 18011, 18014, 18015, 18017 

Β. ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΟΣ ΕΛΕΓΧΟΣ 
1. Συζήτηση επικαίρων ερωτήσεων:
α) Προς τον Υπουργό Υγείας:
i. µε θέµα: « Άµεση επίλυση των σοβαρών προβληµάτων

που αντιµετωπίζει το Γενικό Νοσοκοµείο Χανίων Κρήτης»,
σελ. 17989 

ii. µε θέµα: « Άµεση λήψη µέτρων για την αντιµετώπιση των
διαταραχών πρόσληψης τροφής ως σοβαρής ασθένειας»,
σελ. 17994 

β) Προς την Υπουργό Παιδείας και Θρησκευµάτων, µε
θέµα: «Μαθητές της ΓΞ� Λυκείου που διακρίθηκαν στη Διεθνή
Ολυµπιάδα FIRST GLOBAL Ροµποτικής αποκλείονται από τα
ευεργετήµατα του ν. 4692/2020, άρθρο 40», σελ. 17991 

γ) Προς τον Υπουργό Δικαιοσύνης, µε θέµα: «Πειθαρχικός
έλεγχος για την παραπλάνηση της κοινής γνώµης από ανώ-
τατες δικαστικές πηγές σε σχέση µε την κατάρρευση της
δήθεν "σκευωρίας Νοβάρτις"», σελ. 17996 

δ) Προς τον Υπουργό Εργασίας και Κοινωνικών Υποθέ-
σεων:  

i. µε θέµα: «Η Κυβέρνηση οφείλει να αναλάβει τις ευθύνες
της από την επιχειρούµενη ανατροπή του προγραµµατισµού
ζωής µερικών χιλιάδων εργαζοµένων µέσω της αύξησης των
ορίων ηλικίας συνταξιοδότησης», σελ. 17999 

ii. µε θέµα: «Ανάγκη ευελιξίας και προσαρµογής των προ-
γραµµάτων του ΟΑΕΔ στη Μεγαλόπολη για να είναι αξιοποι-
ήσιµα στα πλαίσια των µέτρων της δίκαιης µετάβασης στη
µεταλιγνιτική περίοδο», σελ. 18002 

ε) Προς τον Υπουργό Οικονοµικών: 
i. µε θέµα: «Αποκλεισµός οποιασδήποτε µορφής ιδιωτικο-

ποίησης του χώρου του Αεροδροµίου "Ν. Καζαντζάκης" του
Ηρακλείου Κρήτης και εξασφάλιση της αξιοποίησής του για
την κάλυψη των λαϊκών αναγκών», σελ. 18003 

ii. µε θέµα: «Παιγνίδια µε την «προίκα» που θα λάβει ο επεν-
δυτής από την πώληση του πλειοψηφικού πακέτου µετοχών
του Οργανισµού Λιµένος Ηρακλείου», σελ. 18005 

iii. µε θέµα: «Ατελέσφορη η «δεύτερη ευκαιρία» του εξωδι-
καστικού µηχανισµού για φυσικά και νοµικά πρόσωπα του
νέου πτωχευτικού νόµου», σελ. 18007 

iv. µε θέµα: «Μισό δισεκατοµµύριο ευρώ στην εταιρεία εξό-
ρυξης χρυσού στη Χαλκιδική από το Ευρωπαϊκό Ταµείο Ανά-
καµψης;», σελ. 18009 

v. θέµα: «Γιατί δεν γίνεται το Ποικίλο και Αιγάλεω όρος πε-
ριφερειακό φυσικό πάρκο;». , σελ. 18011 

στ) Προς τον Υπουργό Περιβάλλοντος και Ενέργειας, µε
θέµα: «Ακύρωση των σχεδιασµών για ορυχείο γύψου στο
Στόµιο του Δήµου Κισσάµου Χανίων», σελ. 18013 

ζ) Προς τον Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων,
µε θέµα: «Αναγκαία η αύξηση του προϋπολογισµού για το
πρόγραµµα νέων αγροτών-7,2 εκατοµµύρια ευρώ υπολείπον-
ται για την Περιφέρεια Ανατολικής Μακεδονίας-Θράκης»,
σελ. 18015 

Γ. ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗ ΕΡΓΑΣΙΑ 
1. Κατάθεση σχεδίου νόµου :Ο Αντιπρόεδρος της Κυβέρ-

νησης, οι Υπουργοί Ψηφιακής Διακυβέρνησης, Οικονοµικών,
Ανάπτυξης και Επενδύσεων, Εξωτερικών, Εθνικής  Άµυνας,
Παιδείας και Θρησκευµάτων, Εργασίας και Κοινωνικών Υπο-
θέσεων, Υγείας, Προστασίας του Πολίτη, Πολιτισµού και
Αθλητισµού, Δικαιοσύνης, Εσωτερικών, Υποδοµών και Μετα-
φορών, Επικρατείας, οι Αναπληρωτές Υπουργοί Οικονοµι-
κών, Ανάπτυξης και Επενδύσεων, Εξωτερικών και Εσωτερι-
κών, καθώς και ο Υφυπουργός στον Πρωθυπουργό κατέθε-
σαν στις 15/07/2022 σχέδιο νόµου «Αναδυόµενες τεχνολο-
γίες πληροφορικής και επικοινωνιών, ενίσχυση της ψηφιακής
διακυβέρνησης και άλλες διατάξεις», σελ. 17991 

2. Κατάθεση Εκθέσεως Διαρκούς Επιτροπής :Η Διαρκής
Επιτροπή Δηµόσιας Διοίκησης, Δηµόσιας Τάξης και Δικαιο-
σύνης καταθέτει την έκθεσή της στο σχέδιο νόµου του
Υπουργείου Μετανάστευσης και Ασύλου «Εθνικό Σύστηµα
Επιτροπείας και Πλαίσιο Φιλοξενίας Ασυνόδευτων Ανηλίκων»,
σελ. 17999 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝΤΕΣ

ΑΒΔΕΛΑΣ Α. , σελ. 18003 - 18017
ΣΑΚΟΡΑΦΑ Σ. , σελ. 17989 – 1800
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17994, 17996
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ΑΧΜΕΤ  Ι. , σελ. 18015, 18016
ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ Α.  , σελ. 18004, 18005,  18006, 

18007, 18008, 18009
ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ Χ. , σελ. 17994, 17995
ΚΕΦΑΛΙΔΟΥ Χ. , σελ. 17991, 17992, 17993
ΚΟΚΚΑΛΗΣ Β. , σελ. 18007, 18008
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ Ο. , 

σελ. 18002, 18003
ΜΑΚΡΗ  Ζ.  , σελ. 17992, 17993
ΜΑΜΟΥΛΑΚΗΣ Χ. , σελ. 18005, 18006
ΜΟΥΛΚΙΩΤΗΣ Γ. , σελ. 17999, 18000, 18002
ΠΛΕΥΡΗΣ Α.  , σελ. 17990, 17991
ΡΑΓΚΟΥΣΗΣ Ι. , σελ. 17996, 17997
ΡΑΠΤΗ Ζ.  , σελ. 17994, 17995
ΣΚΡΕΚΑΣ Κ.  , σελ. 18011, 18012, 18013, 

18014, 18015
ΣΚΥΛΑΚΑΚΗΣ Θ.  , σελ. 18010, 18011
ΣΤΥΛΙΟΣ Γ.  , σελ. 18015, 18016
ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ Ε. , σελ. 17989, 17990, 18004, 

18013, 18014, 18015
ΤΣΑΚΛΟΓΛΟΥ Π.  , σελ. 17999, 18001, 18002, 18003
ΤΣΙΑΡΑΣ  Κ.  , σελ. 17996, 17998
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Αθήνα, σήµερα στις 18 Ιουλίου 2022, ηµέρα Δευτέρα και ώρα
15.03’ συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βουλευτη-
ρίου η Βουλή σε ολοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την προεδρία
της Η’ Αντιπροέδρου αυτής κ. ΣΟΦΙΑΣ ΣΑΚΟΡΑΦΑ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, αρχίζει η συνεδρίαση.

(ΕΠΙΚΥΡΩΣΗ ΠΡΑΚΤΙΚΩΝ: Σύµφωνα µε την από 15-7-2022
εξουσιοδότηση του Σώµατος, επικυρώθηκαν µε ευθύνη του Προ-
εδρείου τα Πρακτικά της ΡΞΕ’ συνεδριάσεώς του, της Παρα-
σκευής 15 Ιουλίου 2022, σε ό,τι αφορά την ψήφιση στο σύνολο
του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Ανάπτυξης και Επενδύσεων:
«Κύρωση της Προγραµµατικής Σύµβασης της παρ. 4 του άρθρου
155 του ν.4759/2020 µεταξύ του Ελληνικού Δηµοσίου και των
ανωνύµων εταιρειών µε διακριτικό τίτλο «ΜΕΤΑΒΑΣΗ Α.Ε.» και
«ΔΕΗ Α.Ε.»».)

Εισερχόµαστε στη συζήτηση των

ΕΠΙΚΑΙΡΩΝ ΕΡΩΤΗΣΕΩΝ

Με έγγραφό του ο Γενικός Γραµµατέας Νοµικών και Κοινοβου-
λευτικών Θεµάτων ενηµερώνει το Σώµα για τις επίκαιρες ερωτή-
σεις που θα συζητηθούν στο σηµερινό δελτίο επικαίρων
ερωτήσεων και είναι οι εξής:

Η µε αριθµό 901/ 11-7-2022 επίκαιρη ερώτηση θα απαντηθεί
από τον Υπουργό Υγείας κ. Αθανάσιο Πλεύρη. Οι µε αριθµό
891/11-7-2022 και 898/11-7-2022 επίκαιρες ερωτήσεις θα απαν-
τηθούν από τον Υπουργό Περιβάλλοντος και Ενέργειας κ.
Σκρέκα. Η µε αριθµό 879/6-7-2022 επίκαιρη ερώτηση θα απαν-
τηθεί από τον Υπουργό Δικαιοσύνης κ. Κωνσταντίνο Τσιάρα. Η
µε αριθµό 892/11-7-2022 επίκαιρη ερώτηση θα απαντηθεί από
τον Αναπληρωτή Υπουργό Οικονοµικών κ. Σκυλακάκη. Οι µε
αριθµό 887/8-7-2022, 888/8-7-2022 και 900/11-7-2022 επίκαιρες
ερωτήσεις θα απαντηθούν από τον Υφυπουργό Οικονοµικών κ.
Βεσυρόπουλο. Η µε αριθµό 885/8-7-2022 επίκαιρη ερώτηση θα
απαντηθεί από την Υφυπουργό Παιδείας και Θρησκευµάτων κ.
Μακρή. Οι µε αριθµό 874/5-7-2022 και 884/7-7-2022 επίκαιρες
ερωτήσεις θα απαντηθούν από τον Υφυπουργό Εργασίας και
Κοινωνικών Υποθέσεων κ. Τσακλόγλου. Η µε αριθµό 882/-6-7-
2022 επίκαιρη ερώτηση θα απαντηθεί από την Υφυπουργό
Υγείας κ. Ράπτη. Η µε αριθµό 881/6-7-2022 επίκαιρη ερώτηση θα
απαντηθεί από τον Υφυπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφί-
µων κ. Γεώργιο Στύλιο.

Αρχίζουµε µε την έβδοµη µε αριθµό 901/11-7-2022 επίκαιρη
ερώτηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Ηρακλείου του Κοµ-
µουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Εµµανουήλ Συντυχάκη προς
τον Υπουργό Υγείας, µε θέµα: «Άµεση επίλυση των σοβαρών

προβληµάτων που αντιµετωπίζει το Γενικό Νοσοκοµείο Χανίων
Κρήτης».

Θα απαντήσει ο Υπουργός Υγείας κ. Αθανάσιος Πλεύρης.
Κύριε Συντυχάκη, έχετε τον λόγο για δύο λεπτά.
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, το Γενικό Νοσοκοµείο Χανίων αντιµετωπίζει

πολύ σοβαρά προβλήµατα ελλείψεων σε όλες τις υπηρεσίες ως
αποτέλεσµα συστηµατικής υποβάθµισης της δηµόσιας υγείας,
υποστελέχωσης και υποχρηµατοδότησης, µε ευθύνη τόσο της
δικής σας, της σηµερινής Κυβέρνησης, όσο και των προηγουµέ-
νων. Οι συνέπειες αυτής της δραµατικής κατάστασης προφανώς
έχουν συνέπειες στους ίδιους τους εργαζόµενους µε την εντατι-
κοποίηση, τις εξοντωτικές συνθήκες εργασίας και την καταπό-
νησή τους. Έχουν, όµως, και αρνητικό αποτύπωµα στις ανάγκες
εκατόν εβδοµήντα χιλιάδων κατοίκων της ευρύτερης περιοχής
του νοµού που εξυπηρετεί το νοσοκοµείο, αριθµός που αυξάνει
κατά τη θερινή περίοδο µε τον τουρισµό. Μάλιστα τα προβλή-
µατα αυτά είναι γνωστά στην Κυβέρνηση, στη διοίκηση του νο-
σοκοµείου, στην 7η ΥΠΕ, από τις καταγγελίες των ίδιων των
εργαζοµένων, χωρίς µέχρι στιγµής να έχει ληφθεί κάποιο ουσια-
στικό µέτρο.

Ειδικότερα σε σειρά κλινικών έχει αποµείνει λιγότερο από το
30% των προβλεπόµενων από το οργανόγραµµα γιατρών, ενώ
τα κενά που προκύπτουν από συνταξιοδοτήσεις δεν καλύπτονται.
Απόρροια είναι ότι οι εργαζόµενοι οδηγούνται σε πλήρη εξουθέ-
νωση, χωρίς ρεπό και έχοντας οι ίδιοι οι γιατροί επιφορτιστεί σε
µόνιµη βάση και µε την κάλυψη περίπου του 50% της δουλειάς
των ΤΕΠ.

Στα δε ΤΕΠ, τα οποία εξυπηρετούν διακόσιες χιλιάδες περι-
στατικά ετησίως, προβλέπονται οκτώ γιατροί και έχουν αποµείνει
µόνο τρεις. Τα δύο τελευταία χρόνια λόγω COVID δέχτηκε ακόµη
µεγαλύτερη πίεση, αναγκάζοντας µέχρι και τον διευθυντή των
ΤΕΠ σε παραίτηση µόλις προχθές.

Οριακή είναι η λειτουργία και στις υπόλοιπες κλινικές, µε
διαρκή υποβάθµιση και συρρίκνωση. Θα τα πω στη δευτερολογία
µου.

Επιπλέον, η Κυβέρνηση, όπως και οι προηγούµενες, δεν δίνει
ουσιαστικά και πραγµατικά κίνητρα για το ιατρικό και νοσηλευ-
τικό προσωπικό, αλλά αντιθέτως διατηρεί τις άθλιες συνθήκες
εργασίας, χαµηλούς µισθούς, χωρίς να καλύπτει το αυξανόµενο
κόστος ζωής. Τα σοβαρά προβλήµατα που αντιµετωπίζει το Νο-
σοκοµείο Χανίων και οι εργαζόµενοί του, κατά την άποψή µας
είναι αναπόφευκτη κατάληξη της πολιτικής εµπορευµατοποίησης
και ιδιωτικοποίησης της υγείας που υλοποιούν διαχρονικά όλες
οι κυβερνήσεις.

Σας ρωτάµε, λοιπόν, κύριε Υπουργέ, ποια µέτρα προτίθεται να
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πάρει η Κυβέρνηση ώστε, πρώτον, να στελεχωθεί άµεσα το Νο-
σοκοµείο Χανίων µε το απαραίτητο µόνιµο προσωπικό όλων των
ειδικοτήτων και να προχωρήσει στη µονιµοποίηση των επικουρι-
κών, συµβασιούχων, εργολαβικών εργαζοµένων όλων των ειδικο-
τήτων για την πλήρη κάλυψη στον Νοµό Χανίων των διευρυνό-
µενων λαϊκών αναγκών σε ιατροφαρµακευτική περίθαλψη και νο-
σήλια απολύτως δωρεάν, χωρίς πλαφόν και περικοπές, δεύτερον,
να διαµορφωθούν ασφαλείς και ανθρώπινες συνθήκες εργασίας
για τους εργαζόµενους, µε τήρηση των ωραρίων εργασίας και των
προβλεπόµενων ρεπό, και τρίτον, να ικανοποιήσετε τα δίκαια αι-
τήµατα των γιατρών, να συµµορφωθεί η Κυβέρνηση µε τις απο-
φάσεις του Συµβουλίου της Επικρατείας, να επαναφέρει τους
µισθούς στα επίπεδα πριν από τις περικοπές που κρίθηκαν αντι-
συνταγµατικές, να αποδώσει το σύνολο των αναδροµικών σε
όλους τους γιατρούς του δηµόσιου συστήµατος υγείας και τέλος,
να επεκτείνει τα βαρέα και ανθυγιεινά στα νοσοκοµεία. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κι εγώ σας ευχαριστώ,

κύριε συνάδελφε.
Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ (Υπουργός Υγείας): Κύριε Συντυ-

χάκη, έχετε δύο σκέλη ουσιαστικά στην ερώτηση που κάνετε. Το
ένα είναι πιο γενικά θέµατα, στα οποία θα αναφερθώ και συνο-
λικά στη δευτερολογία µου. Στην πρωτολογία µου, όµως, θα
ασχοληθώ µε αυτό που αναφέρετε για το Νοσοκοµείο Χανίων,
το οποίο είχα την τύχη να το επισκεφθώ και πριν δεκαπέντε
µέρες και, µε συγχωρείτε, αλλά η εικόνα δεν είναι αυτή η οποία
περιγράφετε στην ερώτησή σας.

Το Νοσοκοµείο Χανίων είχε χίλια εβδοµήντα τρία άτοµα προ-
σωπικό το 2019 και σήµερα έχει χίλια διακόσια εξήντα οκτώ
άτοµα προσωπικό. Είναι από τα λίγα νοσοκοµεία που έχουν αύ-
ξηση τριακόσια είκοσι ένα άτοµα, εβδοµήντα τρία µόνιµα και δια-
κόσια σαράντα οκτώ επικουρικό προσωπικό. Αυτή τη στιγµή που
µιλάµε έχει ολοκληρωθεί η διαδικασία πρόσληψης είκοσι τριών
θέσεων από την προκήρυξη του ΑΣΕΠ του 2020 και για νοσηλευ-
τικό προσωπικό, για µόνιµες πλέον θέσεις, έχουν εγκριθεί πε-
νήντα οκτώ θέσεις και έχει σταλεί στο ΑΣΕΠ για να βγει
προκήρυξη και για µόνιµο νοσηλευτικό προσωπικό πενήντα οκτώ
θέσεων, όσους ακριβώς ζήτησε το νοσοκοµείο.

Στην 7η ΥΠΕ για την περίοδο 2020-2021 από τις προκηρύξεις
ζητήθηκαν σαράντα έξι θέσεις. Γίνανε όλες δεκτές και αυτή τη
στιγµή που µιλάµε έχουν ολοκληρωθεί οι τριάντα τέσσερις από
τις σαράντα έξι, οι έξι κρίθηκαν άγονες και οι έξι δεν έχει ολο-
κληρωθεί ακόµη η διαδικασία, αλλά είναι στα οικεία συµβούλια
της ΥΠΕ και θα ολοκληρωθούν άµεσα.

Ερχόµαστε τώρα στις κλινικές που λέτε. Η Χειρουργική Κλινική
είναι πλήρως στελεχωµένη µε έξι γιατρούς, πέντε µόνιµους και
έναν επικουρικό και έχει δύο ειδικευόµενους. Η Β’ Χειρουργική
έχει πέντε µόνιµους, εκ των οποίων οι δύο επρόκειτο να συντα-
ξιοδοτηθούν, αλλά δήλωσαν επιθυµία παράτασης µε βάση τη δυ-
νατότητα την οποία έχουµε δώσει µέχρι 31-12-2022 και άρα δεν
τίθεται θέµα και σε αυτό που λέτε για τη συνταξιοδότηση. Δεν
υπάρχει θέµα συγχώνευσης των δύο κλινικών. Αυτό το οποίο
έγινε ήταν η κοινή συνεφηµέρευση των δύο κλινικών στη διάρ-
κεια τη συγκεκριµένη του COVID, χωρίς, όµως, να υπάρχει µεί-
ωση των κλινών. Και το Νοσοκοµείο Χανίων -και το γνωρίζετε
αυτό- είναι από τα λίγα νοσοκοµεία που έχει πλήρη κάλυψη των
οργανικών θέσεων σε αναισθησιολόγους. Αυτή τη στιγµή υπη-
ρετούν έντεκα αναισθησιολόγοι µε δέκα οργανικές θέσεις και
στις ΜΕΘ -πολύ κρίσιµο σηµείο- υπηρετούν έντεκα ιατροί για δε-
κατρείς κλίνες, επτά ΜΕΘ και έξι ΜΕΘ COVID και έχουµε έντεκα
γιατρούς.

Είναι επαρκώς στελεχωµένη και η Καρδιολογική Κλινική και η
Μονάδα Εµφραγµάτων, καθώς επίσης και η Μονάδα Τεχνητού
Νεφρού, που έχει δέκα ιατρούς το Ακτινοδιαγνωστικό σε δέκα
οργανικές θέσεις.

Συνεπώς στο κοµµάτι στελέχωσης υπάρχουν κενά, όπως
υπάρχουν σε πάρα πολλά νοσοκοµεία, αλλά το συγκεκριµένο νο-
σοκοµείο σε κρίσιµες ειδικότητες είναι πλήρως καλυµµένο.

Στα οικονοµικά τα οποία αναφέρετε τώρα, για να δούµε τελικά
αν υπάρχει ή δεν υπάρχει ενδιαφέρον: Ο προϋπολογισµός ήταν

στα 28 εκατοµµύρια, συγκεκριµένα 27.950.000, το 2018 και σή-
µερα είναι στα 40 εκατοµµύρια -έχει 41% αύξηση- ενώ για το Νο-
σοκοµείο Χανίων έχουµε διασφαλίσει µία σειρά από
χρηµατοδοτικά εργαλεία, 5,5 εκατοµµύρια για την ενεργειακή
αναβάθµιση, 1 εκατοµµύριο για την ψηφιακή καρδιοαγγειογρα-
φία, το ροµποτικό µηχάνηµα για τη διαχείριση φαρµάκων
155.000 ευρώ, τα ραντεβού και εφαρµόζονται και τα DRG’s,
όπως σε όλη την 7η ΥΠΕ, το πρόγραµµα αντικατάστασης των
φθαρµένων δαπέδων του νοσοκοµείου ποσού 600.000 ευρώ.
Έχει µπει ένα navigator system για 148.000 ευρώ από το ΕΣΠΑ
2021-2025 και, επειδή υπάρχει ένα υπαρκτότατο πρόβληµα, που
σίγουρα το γνωρίζετε καλά και που έχει να κάνει µε την υποδοµή
ως υποδοµή την κτηριακή και προβλήµατα που υπάρχουν, και
σωλήνες, και γενικότερα ένα κτηριακό πρόβληµα, ήδη έχουµε
ανοίξει τη διαδικασία, ώστε όχι µόνο τα ΤΕΠ να µπούνε στο Τα-
µείο Ανάκαµψης αλλά και όλα αυτά τα προβλήµατα που υπάρ-
χουν.

Συνεπώς -και τα άλλα θα τα πω στη δευτερολογία µου, κυρία
Πρόεδρε- υπάρχουν προβλήµατα στο συγκεκριµένο, όπως υπάρ-
χουν και σε άλλα νοσοκοµεία, αλλά η στελέχωση του συγκεκρι-
µένου νοσοκοµείου έχει ενισχυθεί ειδικά στις κρίσιµες
ειδικότητες και έχουν διασφαλιστεί και πολύ σηµαντικά χρηµα-
τοδοτικά εργαλεία. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ευχαριστώ, κύριε
Υπουργέ.

Κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Κύριε Υπουργέ, λέτε ότι δεν

είναι έτσι όπως τα περιγράφουν. Τίποτα λιγότερο, τίποτα περισ-
σότερο. Μεταφέρουµε αυτά τα οποία λένε οι εργαζόµενοι, τα
έχουν δώσει στη δηµοσιότητα. Άρα πρέπει να µπείτε στον κόπο
να διαψεύσετε τους ίδιους τους εργαζόµενους, οι οποίοι έχουν
ως κύριο γνώµονα το πώς θα λειτουργήσει σε τέτοιες συνθήκες
το νοσοκοµείο, όπως και όλα τα νοσοκοµεία της χώρας, σε συν-
θήκες πανδηµίας, που πραγµατικά τσακίζει κόκαλα και συνεχίζει
η ίδια κατάσταση. Και νοµίζω ότι οφείλετε να δώσετε και µια
απάντηση τότε για ποιον λόγο παραιτήθηκε ο διευθυντής των
ΤΕΠ, αν όλα είναι εντάξει στο Νοσοκοµείο Χανίων, να δώσετε µια
εξήγηση.

Για να πούµε, όµως, εδώ το τι λένε οι ίδιοι οι εργαζόµενοι. Επί
της ουσίας οι ελλείψεις έχουν οδηγήσει στη συγχώνευση των
δύο χειρουργικών κλινικών, λόγω έλλειψης προσωπικού.

Στη Β’ Χειρουργική από τις έξι προβλεπόµενες οργανικές θέ-
σεις έχουν µείνει µόνο τρεις γιατροί, µε αποτέλεσµα να µη βγαί-
νει ούτε το πρόγραµµα των εφηµεριών.

Άλλες κλινικές, όπως η Β’ Παθολογική, υπολειτουργούν µε
τρεις γιατρούς από τους επτά που προβλέπονται -η µία έχει κα-
θήκοντα και στην COVID. Με δύο γιατρούς είναι αδύνατο να λει-
τουργήσει κλινική και µάλιστα όταν η πληρότητα των δύο
παθολογικών είναι πάνω από 100%, µιας και ο ρόλος τους είναι
υποστηρικτικός για σχεδόν όλα τα νοσήµατα.

Ορθοπεδική Κλινική: Προβλέπονται εννέα γιατροί. Πόσοι υπη-
ρετούν; Μόνο τρεις.

Γαστρεντερολογικό: τρεις γαστρεντερολόγοι, που καλύπτουν
και την κλινική COVID.

Στο Ογκολογικό από τις πέντε θέσεις υπάρχουν δύο γιατροί
χωρίς εξειδικευµένο προσωπικό, που καλύπτουν χηµειοθερα-
πείες, νοσηλείες και άλλα.

Νευρολογική: έξι γιατροί υπάρχουν και τώρα είναι τέσσερις.
Η διευθύντρια συνταξιοδοτείται σε λίγο.

Στην Ψυχιατρική Κλινική η κατάσταση κρούει τον κώδωνα του
κινδύνου για την ασφάλεια και των ασθενών και των εργαζοµέ-
νων. Προβλέπονται επτά γιατροί, αλλά έχουν µείνει δύο και οι ει-
δικευόµενοι προς το παρόν.

Στο Μικροβιολογικό από τους επτά γιατρούς έχουν µείνει δύο
µόνιµες και µία επικουρική γιατρός.

Στην Παιδιατρική έγιναν από τον Δεκέµβρη πέντε παραιτήσεις
ειδικευόµενων γιατρών λόγω εξοντωτικών συνθηκών.

Στην Ορθοπεδική συνταξιοδοτήθηκαν και παραιτήθηκαν τρεις
γιατροί.

Αντίστοιχα τραγική είναι η κατάσταση στην Πνευµονολογική
Κλινική.
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Και υπάρχουν προφανώς σοβαρές ελλείψεις για το νοσηλευ-
τικό και βοηθητικό προσωπικό, που δεν επαρκεί να καλύψει τις
ανάγκες των κλινικών.

Πέρα βέβαια από την εντατικοποίηση της εργασίας τους, που
τους φτάνει στα όρια της σωµατικής και πνευµατικής εξάντλη-
σης, οι υγειονοµικοί αντιµετωπίζουν και άλλα προβλήµατα στη
ζωή τους και αυτά εντείνονται. Οι αποδοχές των γιατρών του
κλάδου ΕΣΥ έχουν υποστεί µεγάλες περικοπές µε τους
ν.4093/2012 µε Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας και τον
ν.4472/2017 µε κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ, ενώ η αµοιβή της
εφηµεριακής απασχόλησης παραµένει σε απαράδεκτα χαµηλά
επίπεδα.

Τα δεδοµένα αυτά δεν επιτρέπουν την αξιοπρεπή διαβίωση σε
υγειονοµικούς που επιθυµούν να εργαστούν στα Χανιά, καθώς
το κόστος διαβίωσης –στέγαση, σίτιση- είναι αρκετά αυξηµένο,
ιδιαίτερα σε µια περίοδο που κορυφώνεται το κύµα της ακρί-
βειας.

Τα παραπάνω προβλήµατα που αντιµετωπίζει το Νοσοκοµείο
Χανίων καταδεικνύουν µε τον πιο τραγικό τρόπο, θα έλεγα, τις
αναλήθειες της Κυβέρνησής σας και των όσων λέτε για το δήθεν
θωρακισµένο σύστηµα υγείας. Μετά από δύο χρόνια πανδηµίας
και πάνω από είκοσι πέντε χιλιάδες θανάτους επιβεβαιώνεται πε-
ρίτρανα ότι η πλήρης κατάρρευση του συστήµατος υγείας δεν
είναι αποτέλεσµα της στιγµής.

Γι’ αυτό, λοιπόν, και επιµένουµε ως ΚΚΕ ότι τελικά µόνο ο λαός
µπορεί να σώσει τον λαό. Γι’ αυτό λοιπόν αυτός ο λαός, οι εργα-
ζόµενοι και οι ασθενείς, απαιτούν πολύ συγκεκριµένα πράγµατα
και σε αυτά θα πρέπει να δώσετε σαφείς απαντήσεις: Μαζικές
προσλήψεις µόνιµου προσωπικού, µονιµοποίηση των συµβασι-
ούχων χωρίς όρους και προϋποθέσεις, αύξηση της χρηµατοδό-
τησης από τον κρατικό προϋπολογισµό για το σύστηµα υγείας
στο ύψος των πραγµατικών αναγκών και, τέλος, αποκλειστικά δη-
µόσιο και δωρεάν σύστηµα υγείας µε υψηλής ποιότητας παρο-
χές για όλο τον λαό.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κι εγώ σας ευχαριστώ,

κύριε συνάδελφε.
Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ (Υπουργός Υγείας): Κύριε Συντυ-

χάκη, από την πρωτολογία µου σας είπα ότι πάντοτε συγκρί-
νουµε µε τις δυνατότητες που υπάρχουν και η σύγκριση είναι ότι
το συγκεκριµένο νοσοκοµείο έχει τριακόσια είκοσι ένα άτοµα πα-
ραπάνω απ’ ό,τι είχε το 2019. Όσο για τις ειδικότητες για τις
οποίες ρωτάτε συνέχεια -ακριβώς επειδή είστε στην Κρήτη-, στο
Ρέθυµνο έχουµε πρόβληµα µε τους αναισθησιολόγους και δεν
µπορούµε να βρούµε άτοµα για να ανοίξει επιπλέον χειρουργική
κλίνη. Ξέρουµε ότι υπάρχει πρόβληµα. Στα Χανιά δεν σας είπαν
ότι έχουν δέκα-έντεκα αναισθησιολόγους; Ίσως είναι το µονα-
δικό νοσοκοµείο, εκτός από αυτά των Αθηνών, που δεν αντιµε-
τωπίζει πρόβληµα στην πιο κρίσιµη ειδικότητα.

Αναφέρεστε σε περιπτώσεις ειδικοτήτων όπου ούτως ή άλλως
υπήρχε πρόβληµα και προηγουµένως. Στην Ψυχιατρική δεν κα-
λύπτονται ούτε στο ΠΑΓΝΗ, στο κεντρικό νοσοκοµείο που γίνον-
ται προκηρύξεις δεν υπάρχει ενδιαφέρον και προσπαθούµε να
έχουµε κίνητρα.

Το συγκεκριµένο, όµως, νοσοκοµείο και µε νούµερα τα οποία
σας είπα είναι καλυµµένο σε πολύ µεγάλο βαθµό. Έχει πρό-
βληµα σε ειδικότητες όπως υπάρχουν και σε άλλα νοσοκοµεία,
αλλά δεν έχει τα προβλήµατα τα οποία αντιµετωπίζονται αλλού,
ειδικά στις κρίσιµες ειδικότητες. Αυτό που µου ζήτησαν στην
πραγµατικότητα -και τους είδα, για δυο τρεις ώρες ήµασταν- οι
εργαζόµενοι είναι ότι ακριβώς επειδή έχουν πληθώρα αναισθη-
σιολόγων θα ήθελαν να µπορέσουν να καλυφθούν και άλλες θέ-
σεις, γιατί µπορεί να παραγάγει πολύ µεγαλύτερο έργο λόγω της
στελέχωσης που έχει.

Σας αναφέραµε και για τις µόνιµες προσλήψεις οι οποίες θα
γίνουν και για το νοσηλευτικό προσωπικό πενήντα οκτώ άτοµα
και για γιατρούς οι οποίοι είναι σαράντα έξι άτοµα, εκ των οποίων
οι τριάντα τρεις έχουν πάει και βγαίνει και νέα προκήρυξη για τα
επτακόσια άτοµα. Αντιλαµβανόµαστε όµως –και εδώ πέρα είναι
µια πραγµατικότητα αυτό που επισηµάνατε όπως και πολλοί

άλλοι συνάδελφοι σε άλλες ερωτήσεις- ότι υπάρχουν και συγκε-
κριµένες ειδικότητες που δεν έχουν την επιθυµία στελέχωσης,
δεν έχουµε δηλαδή τη ζήτηση την οποία θα θέλαµε για να µπο-
ρούµε να καλύψουµε τις θέσεις στο Εθνικό Σύστηµα Υγείας. Εδώ
πέρα, λοιπόν, εµείς προσπαθούµε να κάνουµε στοχευµένες πα-
ρεµβάσεις.

Και έρχοµαι τώρα στα ευρύτερα τα οποία λέτε. Αναφέρετε
πρώτα απ’ όλα για το προσωπικό το οποίο είναι επικουρικό.
Έχουµε πει τη διαδικασία. Και η διαδικασία είναι αυτή η οποία
υλοποιείται τώρα. Βγαίνουν προκηρύξεις, έχουν αυξηµένη µο-
ριοδότηση. Όποιος από αυτούς που ήταν µέσα σε συνθήκες
COVID θελήσει να έχει µόνιµη θέση στο Εθνικό Σύστηµα Υγείας
θα του δοθεί η δυνατότητα, αλλά αυτό µπορεί να γίνει όχι µε αυ-
τόµατη µονιµοποίηση. Αυτή η διαδικασία δεν υπάρχει. Είναι αν-
τισυνταγµατική. Αυτό γίνεται µέσω προκηρύξεων και αυξηµένη
µοριοδότηση. Άρα καλύπτονται όλοι όσοι µπήκαν ως επικουρικοί
στο Εθνικό Σύστηµα Υγείας.

Αντίστοιχα θα υπάρξει µια σειρά από κίνητρα. Είδατε τα πρώτα
κίνητρα που υπήρξαν και για τη νησιωτική Ελλάδα όπου για µε-
τακινήσεις τους θερινούς µήνες που είναι πολύ µεγαλύτερη η
επιβάρυνση, θα µπορεί να υπάρχουν επιπλέον χρήµατα και 1.500
ευρώ στους γιατρούς οι οποίοι θα πηγαίνουν. Έχουµε τη δυνα-
τότητα για συνέργειες µε ιδιώτες γιατρούς που γίνεται και στην
Κρήτη και ειδικά στις ειδικότητες που έχουµε µεγάλο πρόβληµα
και πάρα πολλά κενά. Και αντιστοίχως η Αναπληρώτρια Υπουρ-
γός Υγείας κ. Γκάγκα µε ένα νέο νοµοσχέδιο για τη δευτεροβάθ-
µια -που ευελπιστούµε ότι θα βγει στη διαβούλευση άµεσα και
θα ψηφιστεί µετά τις θερινές διακοπές- θα δώσει στοχευµένα κί-
νητρα προκειµένου να µπορέσουµε να προσελκύσουµε ειδικά
στις ειδικότητες που έχουµε πρόβληµα και στις περιοχές περισ-
σότερο κόσµο. 

Για το Νοσοκοµείο Χανίων, όµως, η προσπάθεια γίνεται συν-
τονισµένα. Τα χρήµατα σας είπα ότι έχουν αυξηθεί κατά πολύ και
κυρίως τα κτηριακά προβλήµατα τα οποία υπάρχουν σε αυτή τη
δοµή θα προσπαθήσουµε να τα επιλύσουµε εντάσσοντας όλες
αυτές τις βελτιώσεις στο Ταµείο Ανάκαµψης.

Σας ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Και εγώ σας ευχαρι-

στώ, κύριε Υπουργέ. 
Κυρία και κύριοι συνάδελφοι, ο Αντιπρόεδρος της Κυβέρνη-

σης, οι Υπουργοί Ψηφιακής Διακυβέρνησης, Οικονοµικών, Ανά-
πτυξης και Επενδύσεων, Εξωτερικών, Εθνικής Άµυνας, Παιδείας
και Θρησκευµάτων, Εργασίας και Κοινωνικών Υποθέσεων,
Υγείας, Προστασίας του Πολίτη, Πολιτισµού και Αθλητισµού, Δι-
καιοσύνης, Εσωτερικών, Υποδοµών και Μεταφορών, Επικρα-
τείας, οι Αναπληρωτές Υπουργοί Οικονοµικών, Ανάπτυξης και
Επενδύσεων, Εξωτερικών και Εσωτερικών καθώς και ο Υφυπουρ-
γός στον Πρωθυπουργό κατέθεσαν στις 15-7-2022 σχέδιο νόµου:
«Αναδυόµενες τεχνολογίες πληροφορικής και επικοινωνιών, ενί-
σχυση της ψηφιακής διακυβέρνησης και άλλες διατάξεις».

Παραπέµπεται στην αρµόδια Διαρκή Επιτροπή.
Θα συνεχίσουµε µε την ένατη µε αριθµό 885/8-7-2022 επίκαιρη

ερώτηση δευτέρου κύκλου, της Βουλευτού Δράµας του Κινήµα-
τος Αλλαγής κ. Χαρούλας (Χαράς) Κεφαλίδου προς την Υπουργό
Παιδείας και Θρησκευµάτων, µε θέµα: «Μαθητές της Γ’ λυκείου
που διακρίθηκαν στη Διεθνή Ολυµπιάδα FIRST GLOBAL Ροµπο-
τικής αποκλείονται από τα ευεργετήµατα του ν.4692/2020,
άρθρο 40».

Στην ερώτηση θα απαντήσει η Υφυπουργός Παιδείας και Θρη-
σκευµάτων κ. Ζέττα Μακρή.

Κυρία Κεφαλίδου, έχετε τον λόγο για δύο λεπτά. 
ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΕΦΑΛΙΔΟΥ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε. 
Καλό µεσηµέρι σε όλους τους συναδέλφους.
Κυρία Υπουργέ, έχει κατατεθεί από τις 8 Ιουνίου του 2022 µια

ερώτηση και ΑΚΕ και από τη µεριά µου, αλλά επανέρχοµαι στο
θέµα µε επίκαιρη ερώτηση, γιατί ο χρόνος πιέζει πάρα πολύ. Ανα-
φέροµαι στον αποκλεισµό µαθητών της Γ’ λυκείου που διακρίθη-
καν στη διεθνή FIRST GLOBAL Ροµποτικής από τα ευεργετήµατα
του ν.4692/2020, άρθρο 40.

Αυτοί, λοιπόν, είναι µαθητές οι οποίοι συµµετείχαν σε πανελ-
λήνιες εισαγωγικές εξετάσεις για την τριτοβάθµια εκπαίδευση
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έχοντας φέρει 3η θέση στη γενική κατάταξη και χάλκινο µετάλλιο
στη Διεθνή Ολυµπιάδα FIRST GLOBAL Ροµποτικής κατά τη φοί-
τησή τους στο λύκειο και ο διαγωνισµός αυτός τελεί υπό την έγ-
κριση του Υπουργείου Παιδείας. Έχουν επιλέξει σχολές µε
εξεταζόµενο µάθηµα την πληροφορική, όπως είναι η υποχρέωση
µε βάση τον νόµο και πληροφορήθηκαν από τα αρµόδια στελέχη
του Υπουργείου ότι δεν δικαιούνται να κάνουν χρήση των ευερ-
γετηµάτων, καθώς υπάρχει ένας επανέλεγχος έγκρισης από το
ΙΕΠ το οποίο γνωµοδοτεί. Στον επανέλεγχο αυτόν συµπέραναν,
λοιπόν, ότι δεν προβλεπόταν σύσταση εθνικής οµάδας και συµ-
µετοχή σε Διεθνή Ολυµπιάδα, επιχείρηµα στο οποίο ξέρετε ότι
ο διοργανωτής του εγχειρήµατος αυτού, η «Eduact - Δράση για
την Εκπαίδευση», έχει ήδη απαντήσει. 

Επίσης ξέρετε καλύτερα από τον οποιονδήποτε τι προβλέπει
αυτό το άρθρο 40 του ν.4692/2020. Όλα αυτά είναι προϋποθέ-
σεις οι οποίες πληρούνται απολύτως από τα παιδιά και αυτό το
οποίο δηµιουργεί µεγάλα ερωτηµατικά είναι γιατί έπρεπε -πέρα
από το να ερωτηθεί ο διοργανωτής για το ποιοι µαθητές δι-
καιούνται να κάνουν χρήση των ευεργετηµάτων- να γίνει η οποι-
αδήποτε άλλη διαδικασία από τη µεριά του ΙΕΠ, όταν τηρούνται
όλες οι προϋποθέσεις. Έχουν ήδη συµµετάσχει στις πανελλή-
νιες, έχουν πάρει τη βαθµολογία τους, έχουν ανακοινωθεί οι ελά-
χιστες βάσεις εισαγωγής των σχολών και σήµερα, 18-7-2022,
τυχαίνει να είναι η τελευταία µέρα υποβολής των µηχανογραφι-
κών.

Σας ρωτώ, λοιπόν, κυρία Υφυπουργέ: για ποιον λόγο έγιναν
αυτές οι παρατυπίες στις εγκρίσεις του Υπουργείου Παιδείας µε
επανελέγχους εκ των υστέρων και µετά την ανάρτηση και δηµο-
σιοποίησή τους, µε καθυστερηµένη έκδοση της υπουργικής από-
φασης που ρυθµίζει όλα τα σχετικά θέµατα, δηλαδή υποβολή
αιτήσεων, απαιτούµενα δικαιολογητικά, έλεγχος δικαιολογητι-
κών, διαδικασία εγγραφής µετά τις πανελλήνιες; Επίσης, πι-
στεύετε ότι υπάρχει θέµα αξιοπιστίας ή διαβλητότητας σε
αυτούς τους διαγωνισµούς και σε ποιες άµεσες ενέργειες θα
προβείτε για να δικαιωθούν οι µαθητές και οι µαθήτριες που έφε-
ραν τόσο υψηλές επιδόσεις;

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Και εγώ σας ευχαρι-

στώ, κυρία συνάδελφε. 
Τον λόγο έχει η κυρία Υπουργός.
ΖΕΤΤΑ ΜΑΚΡΗ (Υφυπουργός Παιδείας και Θρησκευµάτων):

Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κυρία συνάδελφε, θα µου επιτρέψετε να σας πω ότι είναι γνω-

στή σε εκείνους που συµµετείχαν και στους γονείς τους η έλ-
λειψη δυνατότητας να έχουν αυτό το προνόµιο της καθ’
υπέρβαση εισαγωγής στην τριτοβάθµια εκπαίδευση και αντιπρο-
σωπεία τους και οι νοµικοί τους παραστάτες έχουν επισκεφθεί
το Υπουργείο, έχουν συνοµιλήσει και µε την Υπουργό. Θεωρώ,
όµως, ότι καλώς το φέρατε στην Βουλή, γιατί ο θεσµικός έλεγχος
και η θεσµική ενηµέρωση γίνεται από το Κοινοβούλιο. Δεν πρό-
κειται βεβαίως για Διεθνή Ολυµπιάδα ούτε υπάρχει θέµα επανε-
λέγχου από το ΙΕΠ. Θα σας τα εξηγήσω αυτά στη δευτερολογία.

Στην πρωτολογία µου, κυρία συνάδελφε, θα αναφερθώ στο τι
ισχύει στη νοµοθεσία. Πρέπει, λοιπόν, σύµφωνα και µε τους νό-
µους και τα άρθρα που και εσείς αναφέρατε, οι υποψήφιοι να
έχουν απολυτήριο γενικού λυκείου και κατά τη διάρκεια της φοί-
τησής τους στα ΓΕΛ να έχουν διακριθεί στη Βαλκανική, Ευρω-
παϊκή ή Διεθνή Ολυµπιάδα -κρατήστε αυτά τα τρία-
Μαθηµατικών, Πληροφορικής ή Ροµποτικής, Φυσικής, Χηµείας,
Βιολογίας ή Οικονοµικών και να τους έχει απονεµηθεί το πρώτο,
δεύτερο ή τρίτο βραβείο, δηλαδή, χρυσό, αργυρό ή χάλκινο µε-
τάλλιο. Αυτή είναι προϋπόθεση για να εγγραφούν καθ’ υπέρβαση
του αριθµού των εισακτέων σε σχολές σε τµήµατα τα οποία ανή-
κουν στο επιστηµονικό πεδίο της οµάδας προσανατολισµού που
έχουν επιλέξει.

Η βράβευση στη Ροµποτική που αναπτύσσει στοχευµένες
εφαρµογές Πληροφορικής λογίζεται ως βράβευση στην Πληρο-
φορική. Όλα αυτές οι προϋποθέσεις που σας είπα περιλαµβά-
νουν και όσους έχουν απολυτήριο ΓΕΛ και κατά τη διάρκεια της
φοίτησής τους στο λύκειο έχουν διακριθεί στον ευρωπαϊκό δια-
γωνισµό για νέους επιστήµονες, στην Ευρωπαϊκή Ολυµπιάδα Φυ-

σικών Επιστηµών, πάντοτε µε την απονοµή ενός εκ των τριών
πρώτων βραβείων, καθώς επίσης και στις κατόχους απολυτηρίων
ΓΕΛ που κατά τη διάρκεια της φοίτησής τους στο λύκειο έχουν
διακριθεί στην Ευρωπαϊκή Μαθηµατική Ολυµπιάδα Κοριτσιών και
επίσης έχει απονεµηθεί πρώτο, δεύτερο ή τρίτο βραβείο σε
αυτές τις µαθήτριες.

Εγγράφονται επίσης καθ’ υπέρβαση του αριθµού εισακτέων
σε σχολές και τµήµατα µε τις προϋποθέσεις που ανέπτυξα και
πριν και οι κάτοχοι απολυτηρίου ΕΠΑΛ που κατά τη διάρκεια της
φοίτησής τους στο ΕΠΑΛ έχουν διακριθεί στους διαγωνισµούς
που σας ανέφερα από τους ευρωπαϊκούς, βαλκανικούς ή διε-
θνείς και πήραν πάλι ένα από τα τρία πρώτα βραβεία.

Πώς βεβαιώνεται αυτή η διάκριση; Από τον αντίστοιχο επιστη-
µονικό φορέα ή ένωση που κάνει τον οικείο διαγωνισµό, τον επι-
µέρους διαγωνισµό. Προηγουµένως υπάρχει η έγκριση από την
αρµόδια διεύθυνση ή τµήµα του Υπουργείου µας που είναι υπεύ-
θυνο για τη διενέργεια πανελλήνιων µαθητικών διαγωνισµών και
πριν από αυτό υπάρχει σύµφωνη γνώµη του ΙΕΠ και το βασικό
κριτήριο για την έγκριση ή θετική εισήγηση του ΙΕΠ στο τµήµα
του Υπουργείου µας είναι να έχει αποδεδειγµένα επιστηµονικό
κύρος ο φορέας ή η ένωση και οι διαγωνισµοί που διενεργεί ο
καθένας από αυτούς.

Επίσης, άλλη βασική προϋπόθεση για την εγγραφή των κατό-
χων απολυτηρίου ΓΕΛ ή ΕΠΑΛ στην τριτοβάθµια εκπαίδευση,
σύµφωνα µε τη διαδικασία, την καθ’ υπέρβαση του αριθµού των
εισακτέων, είναι και η επίτευξη της ελάχιστης βάσης εισαγωγής.

Θα επανέλθω στη δευτερολογία για τον συγκεκριµένο διαγω-
νισµό που ρωτάει η συνάδελφος.

Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Και εγώ ευχαριστώ,

κυρία Υπουργέ.
Κυρία συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΕΦΑΛΙΔΟΥ: Ευχαριστώ πάρα πολύ, κυρία

Υπουργέ, που είστε εδώ και απαντάτε σήµερα στην ερώτηση.
Προφανώς, το θέµα δεν ενδείκνυται για πολιτική αντιπαρά-

θεση, γιατί δεν αρµόζει να πειραµατιζόµαστε στην πλάτη αυτών
των παιδιών. Δεν διαφωνώ µε τη νοµοθεσία, όπως την ανακοινώ-
σατε και την εξηγήσατε. Η ερώτηση, όµως, µε προβληµατίζει σε
ορισµένα σηµεία και θέλω να έχω µια διευκρίνιση από εσάς.

Δεν προκύπτει από πουθενά ότι το ΙΕΠ εγκρίνει ή γνωµοδοτεί
διαγωνισµούς εκτός από τη διενέργεια πανελλήνιων µαθητικών
διαγωνισµών. Ποιος βεβαιώνει τη διάκριση; Ο διοργανωτής του
διαγωνισµού. Τι πρέπει να έχει προηγηθεί; Η έγκριση του Υπουρ-
γείου Παιδείας για το πανελλήνιο πρωτάθληµα. Από πού προκύ-
πτουν οι εθνικές µαθητικές οµάδες αντιπροσώπευσης της
χώρας; Από τους πανελλήνιους µαθητικούς διαγωνισµούς; Ποιος
γνωµοδοτεί; Το ΙΕΠ. Για ποιο πράγµα γνωµοδοτεί; Για το αποδε-
δειγµένο επιστηµονικό κύρος των φορέων που διοργανώνουν το
πανελλήνιο πρωτάθληµα. Μέχρι εδώ συµφωνούµε.

Λοιπόν, δεν αναφέρεται πουθενά ότι απαιτείται έγκριση ή γνω-
µοδότηση για τους διαγωνισµούς που διεξάγονται στο εξωτε-
ρικό, όπως είναι η Διεθνής Ολυµπιάδα ή για τη σύσταση εθνικών
µαθητικών οµάδων. Οι µαθητές, λοιπόν, τι ζητούν; Να εφαρµο-
στεί ο νόµος, που είναι ξεκάθαρος -νοµίζω- και σαφής και δεν
επιδέχεται ερµηνείες: Το ΙΕΠ γνωµοδοτεί, το Υπουργείο Παιδείας
εγκρίνει τα πανελλήνια πρωταθλήµατα και αυτός είναι ο νόµος.

Αν κάτι δεν καταλαβαίνω σωστά, περιµένω να µου το πείτε.
Εδώ έχω και θα καταθέσω στα Πρακτικά την απόφαση που έχει
βγάλει το Υπουργείο Παιδείας, που είναι ουσιαστικά η έγκριση
για το Πανελλήνιο Πρωτάθληµα Ροµποτικής και Καινοτοµίας µε
τίτλο «FLL-FIRST FORWARD (Ανοιχτή Κατηγορία Σχολείων)» και
αναφέρει πολύ ξεκάθαρα για την έγκριση που δίνει.

Έχω, επίσης, στις 25-11-2021 το ΙΕΠ να γνωµοδοτεί θετικά για
τη διεξαγωγή του πανελλήνιου πρωταθλήµατος πριν από την έκ-
δοση της έγκρισης της Γενικής Διεύθυνσης Σπουδών του Υπουρ-
γείου Παιδείας. Και εδώ να δούµε λίγο τι εγκρίνει; Εγκρίνει ένα
πρόγραµµα ροµποτικής STEM, που απευθύνεται σε µαθητές και
µαθήτριες ηλικίας από τέσσερα έως δεκαοκτώ έτη.

Το τελευταίο, λοιπόν, που λέει είναι: Εγκρίνω τη First LEGO
League Discover για τεσσάρων έως έξι ετών, για έξι ως δέκα
ετών.
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Το τελευταίο που λέει, λοιπόν, είναι ότι εγκρίνει τη FIRST TECH
CHALLENGE και τη FIRST GLOBAL TEAM GREECE για δεκατεσ-
σάρων έως δεκαοκτώ ετών. Αυτή, λοιπόν, η FIRST GLOBAL που
εγκρίνει είναι η ονοµασία για τη Διεθνή Ολυµπιάδα του πρωτα-
θλήµατος της FIRST. Άρα το ΙΕΠ τι έκανε; Έλεγξε την αίτηση του
διαγωνισµού, γνωµοδότησε θετικά στις 25-11-2021. Είδε ότι για
τη FIRST GLOBAL πρέπει να συσταθεί Εθνική Οµάδα Ροµποτι-
κής, που είναι η TEAM GREECE και αυτή η εθνική οµάδα συµµε-
τείχε στη Διεθνή Ολυµπιάδα της FIRST, όπου κάθε χώρα από
αυτές τις εκατόν εβδοµήντα που συµµετέχουν έχει µια εθνική
οµάδα.

Ο έλεγχος της αίτησης του διαγωνισµού προηγήθηκε της έκ-
δοσης έγκρισης του Υπουργείου και στην έγκριση που εκδόθηκε
από το Υπουργείο Παιδείας, µετά τη σύµφωνη γνώµη του ΙΕΠ,
αναγράφεται η Ολυµπιάδα της FIRST.

Εποµένως, όταν τηρούνται όλες οι προϋποθέσεις έγκρισης
του πανελληνίου πρωταθλήµατος -που απαιτείται από τον νόµο-
και έγκριση της Διεθνούς Ολυµπιάδας -ουσιαστικά, δεν απαιτεί-
ται από τον νόµο- δεν µπορώ να καταλάβω γιατί υπάρχει η αρ-
νητική απάντηση, την οποία επίσης θα καταθέσω στα Πρακτικά,
ενώ υπάρχει, από την άλλη, η απάντηση του διοργανωτή του δια-
γωνισµού, ο οποίος εξηγεί όλα τα θέµατα τα οποία έχουν ανα-
κύψει.

Προσέξτε. Στις 28-4-2022 το ΙΕΠ ζητά διευκρινίσεις για έναν
διαγωνισµό για τον οποίο το ίδιο το ΙΕΠ έχει γνωµοδοτήσει στις
25-11-2021 και το Υπουργείο έχει εγκρίνει στις 9-12-2021. Πώς
γίνεται, δηλαδή, το ΙΕΠ να απαντά αρνητικά για το δικαίωµα των
µαθητών και να µη γνωρίζει ότι το ίδιο έχει δώσει ήδη θετική γνω-
µοδότηση για το FIRST GLOBAL TEAM GREECE; Αυτό δεν ξέρω
πώς µπορείτε να το εξηγήσετε. Δεν ξέρω πια αν υπάρχει σοβα-
ρότητα στις γνωµοδοτήσεις του ΙΕΠ.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Και θέλω να σας πω και κάτι τελευταίο. Επειδή συµφωνούµε
και συµφωνούµε µε όλη την προσπάθεια που κάνετε να αναδεί-
ξετε τις προσπάθειες αυτών των παιδιών -είτε εσείς, είτε η κ. Κε-
ραµέως, είτε ο ίδιος ο Πρωθυπουργός- που µιλάτε για δεξιό-
τητες, µιλάτε για το πόσο έχουν κοπιάσει αυτά τα παιδιά, για να
µπορέσουν να κατακτήσουν αυτά τα µετάλλια, µιλάτε για παιδιά
µε αριστεία, που τα παιδιά αυτά αναγκάζονται τελικά να φύγουν
στο εξωτερικό, σας λέω ότι φέτος, αυτά τα τρία µέλη της οµάδας
έχουν ένα παιδί που φεύγει στο Χάρβαρντ κατευθείαν, ένα άλλο
παιδί το οποίο πάει Ολλανδία ή Σουηδία και το τρίτο µέλος αυτής
της λαµπρής οµάδας παιδιών έχει δώσει εξετάσεις και περιµένει
τα αποτελέσµατα. Αυτά τα παιδιά ξέρετε ότι προπονούνται κα-
θηµερινά.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Πρέπει να κλείσετε,
κυρία συνάδελφε.

ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΕΦΑΛΙΔΟΥ: Θέλω να σας πω ότι, αν µι-
λάµε για αντιστροφή του brain drain, πρέπει να δώσουµε και µια
απάντηση τι κάνουµε εµείς ως πολιτεία. Τροφοδοτούµε κάθε
χρόνο µε λαµπρά µυαλά ξένα πανεπιστήµια και επειδή υπάρχει
χρόνος να το ξανασκεφτούµε και αν υπάρχει και η θέληση από
τη µεριά του Υπουργείου, νοµίζω ότι, ναι, µπορούµε να εφαρµό-
σουµε τον νόµο και ναι, µπορούµε να αποδείξουµε σε αυτά τα
παιδιά ότι υπάρχουν και θεσµοί, υπάρχει…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κυρία συνάδελφε, σας
παρακαλώ.

ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΕΦΑΛΙΔΟΥ: Ένα λεπτό. Τελειώνω. Σας
ευχαριστώ πάρα πολύ.

Λοιπόν, υπάρχουν θεσµοί που λειτουργούν. Δεν είναι η δηµο-
κρατία µας αλά καρτ και µπορούµε να προστατέψουµε δικαιώ-
µατα που έχουν πλέον ως πολίτες.

Ευχαριστώ πολύ.
(Στο σηµείο αυτό η Βουλευτής κ. Χαρούλα (Χαρά) Κεφαλίδου

καταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα
οποία βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Δι-
εύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Και εγώ σας ευχαρι-
στώ.

Κυρία Υπουργέ, έχετε τον λόγο.

ΖΕΤΤΑ ΜΑΚΡΗ (Υφυπουργός Παιδείας και Θρησκευµάτων):
Θέλω να ζητήσω εκ των προτέρων την ανοχή σας. Ίσως χρει-
αστεί να πάρω λίγο παραπάνω από τον χρόνο µου. Ξέρετε ότι
δεν το συνηθίζω, αλλά θα προσπαθήσω να είµαι όσο γίνεται πιο
σύντοµη.

Να συµφωνήσουµε ότι η αριστεία είναι κάτι το οποίο όλοι επι-
θυµούµε, να συµφωνήσουµε ότι τη ροµποτική την έχουµε εντάξει
στο ωρολόγιο πρόγραµµα των σχολείων -είναι στα εργαστήρια
δεξιοτήτων- και να συµφωνήσουµε ότι όλα αυτά τα παιδιά και
εµείς οι ίδιοι, στο Υπουργείο, τα δεχθήκαµε, τα βραβεύσαµε -ως
οφείλαµε- και καµαρώσαµε για τις διακρίσεις.

Να συµφωνήσουµε, όµως, κυρία Κεφαλίδου, ότι µια διαδικασία
που γίνεται κατ’ εξαίρεση, όταν υπάρχουν εξαιρετικές επιδόσεις
µαθητών και µαθητριών, δεν µπορεί να γίνει λάστιχο και χωρίς
να υπάρχουν οι προϋποθέσεις, να είναι για οιονδήποτε, που συµ-
φωνώ µαζί σας ότι είχε λαµπρές επιδόσεις και από ό,τι φαίνεται,
τα παιδιά αυτά -καλώς εχόντων των πραγµάτων- θα έχουν και
λαµπρή επιστηµονική πορεία.

Θα πω πάρα πολύ σύντοµα γιατί δεν είναι έτσι, επειδή αναφερ-
θήκατε στο ΙΕΠ και ότι δεν συνάγεται από τα έγγραφα ότι στην
αρχή είχε αρνητική θέση και επανήλθε µε επανέλεγχο. Διότι επα-
νέλεγχος σηµαίνει ότι είχε γίνει αρχικός έλεγχος. Ένα µη κερδο-
σκοπικό σωµατείο, όπως το «EDUACT», το φιλεκπαιδευτικό µη
κερδοσκοπικό σωµατείο «Δράση για την Εκπαίδευση» καταθέτει
µια αίτηση στην οποία δεν περιλαµβάνει όλα αυτά που εσείς ερ-
µηνευτικά µας είπατε. Και το ΙΕΠ επί της αιτήσεως αποφαίνεται.
Δεν θα κάνει το ΙΕΠ σκέψεις δεύτερες ή εικασίες ή αν και εφόσον
αυτό το οποίο ζητεί το σωµατείο εµπεριέχει και κάτι περισσό-
τερο, κάτι καλύτερο και κάτι µεγαλύτερο.

ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΕΦΑΛΙΔΟΥ: Κυρία Υπουργέ, για να κατα-
λάβω, δεν υπήρχε ο διεθνής διαγωνισµός;

ΖΕΤΤΑ ΜΑΚΡΗ (Υφυπουργός Παιδείας και Θρησκευµάτων):
Κυρία Κεφαλίδου, σας παρακαλώ!

Ξέρετε πόσες φορές ήθελα να σας διακόψω για να σας διορ-
θώσω;

Σας λέω, λοιπόν, ότι και µόνο το γεγονός ότι από ένα τόσο ορ-
γανωµένο σωµατείο, που δεν κάνει πρώτη φορά αυτή τη δράση,
χρειάστηκε, υποχρεώθηκε το ΙΕΠ να ζητήσει συµπληρωµατικά
έγγραφα, κάτι δείχνει. Μέχρι εκεί, λοιπόν.

Κατέθεσε αυτό το σωµατείο, το «EDUACT» αίτηµα στο Υπουρ-
γείο, διαβιβάστηκε, όπως σας είπα, µε τη διαδικασία που ακο-
λουθούµε στο ΙΕΠ, που είναι επιστηµονικός φορέας, στις
29-10-2021, µε θέµα: «Πανελλήνιο Πρωτάθληµα Ροµποτικής και
Καινοτοµίας» - «FLL-FIRST FORWARD (Ανοιχτή Κατηγορία Σχο-
λείων)» για µαθητές σχολικών µονάδων πρωτοβάθµιας και δευ-
τεροβάθµιας εκπαίδευσης της χώρας και των ελληνικών
σχολείων του εξωτερικού για το σχολικό έτος 2021-2022.

Ήταν, λοιπόν, σύµφωνα µε την αίτηση και το υλικό που συνό-
δευε την αίτηση, ένα ανοιχτό πρόγραµµα, ένας διαγωνισµός
ροµποτικής και STEM για παιδιά ηλικίας τεσσάρων έως δεκαο-
κτώ ετών. Το είπατε και εσείς.

Από την περιγραφή των δικαιολογητικών και του αιτήµατος,
όπως κατατέθηκαν στον φάκελο, ο σκοπός ήταν να παροτρύνουν
τα παιδιά να εµπλακούν στην έρευνα για την προώθηση της κα-
τανόησης της υπολογιστικής νοηµοσύνης της ροµποτικής.

Ποιο θα ήταν το αποτέλεσµα, πάντοτε κατά το αίτηµα και τα
συνοδευτικά έγγραφα κατά τον φάκελο; Ένα ονοµαστικό δί-
πλωµα συµµετοχής και ανάλογα µε την επίδοση, οι οµάδες θα
έπαιρναν βραβείο robot game project και κάτι άλλα. Ούτε το αί-
τηµα περιελάµβανε ούτε συνδέθηκε µε τη Διεθνή Ολυµπιάδα της
Ροµποτικής. Οι άνθρωποι είναι έµπειροι -εννοώ οι άνθρωποι του
µη κερδοσκοπικού σωµατείου- ξέρουν πολύ καλά πώς να συντά-
ξουν τα σχετικά αιτήµατα.

Άρα, λοιπόν και η έγκριση του ΙΕΠ ήταν επί της αιτήσεως και
του αναλυτικού αιτήµατος που αυτό περιελάµβανε.

Έτσι, λοιπόν,  δόθηκε -µέσω της αίτησης που κατέθεσε ο φο-
ρέας, µέσω εκπροσώπου, που έλεγε ότι είναι εκπαιδευτικό πρό-
γραµµα, µαθητικός διαγωνισµός, να υλοποιηθεί στις σχολικές
µονάδες- η αντίστοιχη άδεια, αλλά ούτε ανέφεραν ούτε αποδεί-
κνυαν ούτε επικαλέστηκαν σύνδεση µε τη Διεθνή Ολυµπιάδα,
ούτε καν συµµετοχή της εθνικής οµάδας σε Ολυµπιάδα. 
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Εγκρίθηκε, λοιπόν, αυτός ο διαγωνισµός -για να µην κουράζω
και παίρνω και περισσότερο χρόνο- όπως ακριβώς ανέφερα πριν.
Δεν αναφερόταν, πουθενά, συµµετοχή σε εθνική µαθητική οµάδα
αντιπροσώπευσης σε Διεθνή Ολυµπιάδα Ροµποτικής. Εσείς λέτε
ότι αυτό συνάγεται, θα µου επιτρέψετε να σας πω, καθόλου δεν
συνάγεται και επιπλέον, θα σας πω κάτι, το οποίο αποδεικνύει
ενδεχοµένως και κάποια προχειρότητα από την πλευρά τους,
αλλά δεν θέλω να είµαι και αρνητική, θεωρώ ότι είναι ένα έγκυρο
σωµατείο.

Μία από τις προϋποθέσεις της έγκρισης του προγράµµατος
ήταν να δηµοσιοποιηθούν αναλυτικά από τον φορέα προς το ΙΕΠ
οι απολογισµοί και τα παιδαγωγικά διδακτικά συµπεράσµατα,
που θα προέκυπταν από τη διενέργεια του διαγωνισµού. Μέχρι
σήµερα που µιλούµε, κυρία Κεφαλίδου, δεν υποβλήθηκαν ποτέ!

Αντίστοιχο διαγωνισµό, κυρία Κεφαλίδου, κάναµε και το σχο-
λικό έτος 2020-2021.  Ήταν το ίδιο περιεχόµενο των αιτηµάτων,
ήταν αντίστοιχη η έγκριση, υπήρχαν αποτελέσµατα, αλλά κανείς
δεν εµφανίστηκε να έχει την απαίτηση τα παιδιά αυτά να µπούνε
στην τριτοβάθµια εκπαίδευση καθ’ υπέρβαση του αριθµού των
εισακτέων. 

Είναι ένα ανοιχτό Πρόγραµµα Ροµποτικής, απευθύνεται στους
µαθητές, όπως είπαµε, διαβιβάστηκε από τον φορέα στο ΙΕΠ, σε
όλες τις σχολικές µονάδες στις αντίστοιχες διευθύνσεις, διευκο-
λύνθηκε, βεβαίως, από το Υπουργείο, αλλά επανέλεγχος -όπως
σας είπα και στην αρχή- δεν έγινε, δεδοµένου ότι ο αρχικός έλεγ-
χος δεν περιελάµβανε αυτό που τώρα εσείς ζητάτε και όπως σας
έχουν ενηµερώσει.

Διευκρινίστηκε, επίσης, έγκαιρα -στους γονείς, που είχαν επαφή
µε τις υπηρεσίες του Υπουργείου µας- ότι ο συγκεκριµένος δια-
γωνισµός, δεν συνδέεται µε συµµετοχή εθνικής οµάδας αντιπρο-
σώπευσης της χώρας σε Διεθνή Ολυµπιάδα Ροµποτικής. Τους
είναι γνωστό και προκύπτει και από την εσωτερική αλληλογραφία,
που έγινε ανάµεσα στη Διεύθυνση Εξετάσεων και στη Διεύθυνση
Σπουδών, ανάµεσα στη Διεύθυνση Εξετάσεων και στο ΙΕΠ. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Υφυπουργού)

Τέλος, θέλω να σας πω ότι δεν δηµιουργήθηκε κανένα δι-
καίωµα, για όλους τους λόγους που σας ανέφερα -και ολοκλη-
ρώνω, κυρία Πρόεδρε, και ευχαριστώ για την κατανόηση-
λέγοντάς σας ότι τα εκπαιδευτικά προγράµµατα που φέρνουν τα
αποτελέσµατα αυτά, κυρία Κεφαλίδου, αναρτώνται -και έχει ευ-
θύνη το Υπουργείο- στη διαδικτυακή εκπαιδευτική πύλη edu-
gate.minedu.gov.gr.

Αν γίνει αναπαραγωγή ή άλλες αναρτήσεις σε άλλες ιστοσελί-
δες, δεν υπάρχει ευθύνη του Υπουργείου για τυχόν παραπλά-
νηση. 

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κι εγώ σας ευχαριστώ,

κυρία Υπουργέ.
Προχωρούµε στη συζήτηση της πέµπτης µε αριθµό 882/6-7-

2022 επίκαιρης ερώτησης δεύτερου κύκλου, του Βουλευτή Α’
Θεσσαλονίκης του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ.
Γιαννούλη προς τον Υπουργό Υγείας, µε θέµα: «Άµεση λήψη µέ-
τρων για την αντιµετώπιση των διαταραχών πρόσληψης τροφής
ως σοβαρής ασθένειας». 

Στην ερώτηση θα απαντήσει η Υφυπουργός Υγείας κ. Ράπτη.
Κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο για δύο λεπτά.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Ευχαριστώ πάρα πολύ, κυρία Πρό-

εδρε. 
Κυρία Υπουργέ, ευχαριστώ για την καλοσύνη που είχατε να

έρθετε να απαντήσετε την ερώτηση, που βεβαίως έχει µετατρα-
πεί σε επίκαιρη µετά από αναπάντητη ερώτηση που είχαµε κα-
ταθέσει παλαιότερα. 

Παρ’ όλα αυτά, δεν θα τολµήσω να αµφισβητήσω ότι υπάρχει
άνθρωπος σε αυτή την Αίθουσα που να θεωρεί ότι µορφές της
ψυχικής υγείας ή παράµετροι νόσησης βρίσκουν αδιάφορο κά-
ποιον ή κάποια σε αυτή την Αίθουσα.

Αφορά τα προβλήµατα που υπάρχουν, τα εκατοντάδες κρού-
σµατα σε όλη την Ελλάδα, για τη λήψη µέτρων των διαταραχών
πρόσληψης τροφής. Ίσως πιο λαϊκά λέγεται νευρική ανορεξία,
για να κατανοούν και όσοι τυχόν µας παρακολουθούν. 

Οι διαταραχές, λοιπόν, πρόσληψης τροφής αναγνωρίζονται ως
µια πολύ σοβαρή ασθένεια. Επίσης, θέλω να πιστεύω, κυρία Υφυ-
πουργέ, ότι δεν υπάρχει, επίσης, άνθρωπος, που λόγω της έντα-
σης των υγειονοµικών προβληµάτων της πανδηµίας ή άλλων
προβληµάτων στο Εθνικό Σύστηµα Υγείας, θα µπορούσε να θε-
ωρήσει ότι αυτή η κατηγορία ασθενών επειδή είναι ίσως λιγότε-
ροι από άλλα νοσήµατα µπορούν να αξίζουν έναν υγειονοµικό
«Καιάδα» και δεν θέλω να πιστεύω ότι συµβαίνει αυτό. 

Επίσης, δεν θέλουµε να πιστεύουµε ότι συµβαίνει αυτό που
περιγράφεται και στην ερώτηση, ότι δεν υπάρχει ένας λόγος, για
τον οποίον µία παράγραφος -µία παράγραφος!- εντάσσει τη δια-
ταραχή πρόσληψης τροφής, στον ν.4675, για όλα τα νοσήµατα,
για όλες τις εκδοχές της ψυχικής υγείας που περιλαµβάνει. Είναι
µια συµπλήρωση, που θεωρώ ότι είναι υποχρέωση και πολιτική
και ανθρώπινη και κοινωνική και επιστηµονική.

Δεν θέλω να φορτίσω τη συζήτησή µας, αλλά πριν από έναν
περίπου χρόνο µία τριανταοχτάχρονη κοπέλα από την Ικαρία –
για να έχουµε και µία τάξη µεγέθους για τι συζητάµε- µε διατα-
ραχές στην πρόσληψη τροφής, µεταφέρθηκε από το ακριτικό
νησί στην Αττική, αλλά, δυστυχώς, έχασε τη ζωή της, γιατί δεν
υπήρχε η δυνατότητα νοσηλείας σε εξειδικευµένη µονάδα, όπως
χρειάζεται.

Ας συµφωνήσουµε ότι η νευρική ανορεξία -οι διαταραχές
πρόσληψης της τροφής- χρειάζονται ιδιαίτερη εξειδίκευση, συγ-
κεκριµένη τεχνογνωσία και επιµέλεια λόγω των ιδιαιτεροτήτων
που παρουσιάζει η συγκεκριµένη ασθένεια και πρέπει να ανα-
γνωριστεί.

Γιατί στον νόµο που σας ανέφερα -και η παράκληση και των
ίδιων των ενδιαφεροµένων είναι να προστεθεί µια παράγραφος
που θα επουλώνει αυτή την παράλειψη- περιγράφεται η παχυ-
σαρκία, περιγράφεται η εξάρτηση από τοξικές ουσίες ή από ναρ-
κωτικές ουσίες, αλλά παραλείπεται αυτή η διάσταση της
νευρικής ανορεξίας, των διαταραχών πρόσληψης τροφής, απου-
σιάζουν, ενώ -φαντάζοµαι, το γνωρίζετε- είναι εκατοντάδες, πε-
ρίπου εξακόσια µε επτακόσια περιστατικά τον χρόνο. 

Θεωρώ ότι είναι υποχρέωση να αναδείξουµε αυτή τη στιγµή
ό,τι καταπίστευµα υπάρχει πολιτικής συνεννόησης, απουσίας
κοµµατικής αντιπαράθεσης, να βρούµε όλα εκείνα που µπορούν
να θεραπεύσουν και να βελτιώσουν τη ζωή των ίδιων των ασθε-
νών και των οικογενειών τους και φαντάζοµαι ότι ένα βήµα µπο-
ρεί να γίνει και µε όσα προτίθεστε να κάνετε και θα τα
συζητήσουµε και στη δευτερολογία µου, αλλά σίγουρα µε το να
αναγνωρίσουµε το πρόβληµα, να ενταχθεί στο νοµοθετικό πλαί-
σιο που αρµόζει να ενταχθεί και στη συνέχεια, να βελτιωθούν
πολύ περισσότερο τα πράγµατα γι’ αυτούς τους ανθρώπους. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Και εµείς ευχαρι-

στούµε, κύριε συνάδελφε.
Ορίστε, κυρία Υφυπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΖΩΗ ΡΑΠΤΗ (Υφυπουργός Υγείας): Κυρία Πρόεδρε, κύριοι

συνάδελφοι, κύριε Γιαννούλη, η παχυσαρκία, η υπερφαγία, η
βουλιµία, όπως και η ανορεξία, αποτελούν διατροφικές διαταρα-
χές από τις οποίες πάσχει το 8% του πληθυσµού παγκοσµίως,
σύµφωνα µε µελέτες, και παράλληλα, αυτές µπορεί να οδηγή-
σουν και στον θάνατο. 

Μιλώ ειδικότερα για τις διατροφικές διαταραχές οι οποίες βλά-
πτουν κυρίως τους εφήβους και βεβαίως και ένα τµήµα των νέων
ενηλίκων και για εµάς στο Υπουργείο Υγείας είναι απαραίτητη
προφανώς η πρόληψη, αλλά και η έγκαιρη αντιµετώπιση τέτοιων
διαταραχών, γιατί αποτελούν ψυχικές διαταραχές πάρα πολύ ση-
µαντικές.

Κύριε Γιαννούλη, σας ευχαριστώ που µου δίνετε τη δυνατό-
τητα να µιλήσουµε γι’ αυτό το ζήτηµα σήµερα και κυρίως για να
αναφερθώ στο έργο το οποίο κάνει η Κυβέρνηση στον τοµέα. 

Συγκεκριµένα, µόλις την προηγούµενη εβδοµάδα, εγκαινιά-
σαµε την πρώτη κλινική για διατροφικές διαταραχές στο Εθνικό
Σύστηµα Υγείας. Αυτή εγκαινιάστηκε στο Νοσοκοµείο «Σισµανό-
γλειο», στελεχώνεται από τέσσερις ψυχιάτρους, οκτώ νοσηλευ-
τές και δύο άτοµα διοικητικό προσωπικό και δίνει τη δυνατότητα
σε εφήβους, όπως και σε νέους ενήλικες, να λάβουν υποστήριξη,
καθώς έχει έξι κλίνες µε δυνατότητα να επεκταθεί περισσότερο.
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Όµως, δεν είναι µόνο οι έξι κλίνες στις οποίες αναφερθήκατε
και οι οποίες είναι στο Νοσοκοµείο «Αιγινήτειο», όπως και στο
Νοσοκοµείο «Αττικόν». Πέραν αυτών των νέων κλινών που ανέ-
φερα, είναι και συγκεκριµένες κλίνες οι οποίες υπάρχουν σε όλη
τη χώρα και εξωτερικά ιατρεία, στο Παιδιατρικό µας Νοσοκοµείο
«Αγία Σοφία», στο «Παναγιώτη και Αγλαΐας Κυριακού», στο Νο-
σοκοµείο της Πεντέλης σε επίπεδο εξωτερικών ιατρείων, αλλά
και στο «Αιγινήτειο», πάλι σε επίπεδο εξωτερικών ιατρείων, εκεί
όπου µπορεί να πάρει κάποιος υπηρεσίες διαταραχών πρόσλη-
ψης της τροφής. 

Παράλληλα στην 3η Υγειονοµική Περιφέρεια στη Κεντρική Μα-
κεδονία είναι στο Γενικό Νοσοκοµείο Παπαγεωργίου ένα ειδικό
εξωτερικό ιατρείο πάλι, για τις διαταραχές πρόσληψης της τρο-
φής, αλλά και στην 6η Υγειονοµική Περιφέρεια στο Νοσοκοµείο
των Ιωαννίνων, το Γενικό Νοσοκοµείο Χατζηκώστα, στο «Κέντρο
Ηµέρας Ψυχικής Υγείας», το οποίο λειτουργεί στο Ναύπλιο,
καθώς και στα Κέντρα Ηµέρας «Κοινοτικό Κέντρο Ψυχικής
Υγείας Κεφαλληνίας», όπως και στη Λευκάδα. 

Τέλος, παρέχουν τέτοιες υπηρεσίες και σε κοινοτικό επίπεδο
αστικές µη κερδοσκοπικές εταιρείες, οι οποίες λειτουργούν στο
πλαίσιο του προϋπολογισµού του Υπουργείου Υγείας εδώ και
πολλά χρόνια. Μία τέτοια πολύ συγκεκριµένη είναι το Κέντρο
Ηµέρας «ΑΝΑΣΑ» που βρίσκεται στη λεωφόρο Συγγρού, αλλά
και το Κέντρο Ηµέρας «ΑΜΑΛΘΕΙΑ» στην Τρίπολη. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Υφυπουργού)

Λίγο την ανοχή σας, κυρία Πρόεδρε.
Παράλληλα, υπάρχουν κινητές µονάδες στα νησιά µας και

συγκεκριµένα, στη Χίο, στις δυτικές Κυκλάδες, στις βορειοανα-
τολικές Κυκλάδες, αλλά και στο Λασίθι. 

Για εµάς, είναι σηµαντικό να πούµε ότι έχουµε εντάξει ήδη µε
πράξεις ένταξης στο Ταµείο Ανάκαµψης τη δηµιουργία δύο τέ-
τοιων νέων εξειδικευµένων Κέντρων Ηµέρας, ένα στην Αττική και
ένα στη Θεσσαλονίκη -στον τόπο και της καταγωγής σας- που
είναι προϋπολογισµού έκαστο 250.000 ευρώ και για τα οποία θα
πραγµατοποιηθούν οι διαγωνισµοί µέσα σε αυτό τον χρόνο και
συγκεκριµένα, άµεσα η προκήρυξη θα βγει στον «αέρα». 

Τέλος, να πω ότι σε σχέση µε τη διαδικασία της ενίσχυσης των
δοµών έχει ολοκληρωθεί σε ό,τι αφορά το Αιγινήτειο Πανεπιστη-
µιακό Νοσοκοµείο, όπως πληροφορούµεθα, η προκήρυξη για την
πρόσληψη ενός ψυχιάτρου µε ειδικότητα στις διατροφικές δια-
ταραχές. Βρίσκεται στο γραφείο του κυρίου πρύτανη για υπο-
γραφή και θα αφορά µια τριετή σύµβαση για γιατρό ο οποίος θα
παρέχει τις υπηρεσίες του εκεί. 

Αυτά σε σχέση µε την πρωτολογία µου. Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κι εγώ σας ευχαριστώ,

κυρία Υπουργέ.
Κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε. 
Κυρία Υπουργέ, εγώ από την αρχή σας είπα ότι η πρόθεση

είναι να συµβάλουµε στο να λυθούν τα ζητήµατα. Θέλω να πι-
στεύω ότι πρόκειται, ίσως, για λάθος πληροφόρηση. Στο Νοσο-
κοµείο Πεντέλης υπάρχει πρόβλεψη µόνο για την παχυσαρκία.
Όχι για τη διαταραχή πρόσληψης τροφής, αλλά µόνο στο σκέλος
της παχυσαρκίας και όχι της ανορεξίας. Αναφέροµαι στο Νοσο-
κοµείο Πεντέλης που είπατε.

Επίσης, 269.000 ευρώ για τα δύο Κέντρα Ηµέρας σε Αθήνα και
Θεσσαλονίκη, καταλαβαίνετε ότι είναι ίσως ο ορισµός της υπο-
χρηµατοδότησης. 

Θα ξεκινήσω, όµως, από κάτι που δεν µου απαντήσατε: Ποιο
είναι το πολιτικό εµπόδιο, τι σας εµποδίζει να εντάξετε –είναι µια
τροπολογία, µια παράγραφος- στον ν.4675 και τους ασθενείς µε
διαταραχές στην πρόσληψη τροφής; Είναι κάτι που δεν σας εµ-
ποδίζει ούτε στο µεταρρυθµιστικό, ούτε στο πολιτικό, ούτε στο
ιδεολογικό σας έργο σε ό,τι αφορά την υγεία, την πρόληψη, την
πρόνοια και την ψυχική υγεία.

Επίσης, δεν θέλω να πιστέψω ότι είναι ακριβείς οι πληροφο-
ρίες σε ό,τι αφορά το «Σισµανόγλειο». Θα ήταν µεγάλη µου ικα-
νοποίηση να µε διαψεύσετε σε αυτό, δηλαδή, ότι στο
«Σισµανόγλειο» για τα έξι κρεβάτια έχουν προσληφθεί τρεις νο-
σηλευτές, οι οποίοι χρειάζονται ικανό ακόµη χρόνο για να µπο-

ρέσουν να παρέχουν αξιόπιστη φροντίδα σε αυτούς που τη χρει-
άζονται. 

Και επίσης -αυτό συνηθίζεται στην πολιτική, αλλά φαντάζοµαι
ότι συµφωνήσαµε ότι θα ξεπεράσουµε τον κακό µας εαυτό δια-
χρονικά- έχουν πραγµατοποιηθεί δύο φορές εγκαίνια και σε αν-
τίστοιχες µονάδες και µόλις τώρα περιγράψατε την τρίτη. Το
προσπερνώ, εάν καταφέρουµε τελικά να συνεννοηθούµε ότι τα
έξι κρεβάτια στο «Σισµανόγλειο» και στο «Αιγινήτειο» ή και τα
εννέα που ισχυρίζεστε εσείς, δεν αρκούν, όπως δεν αρκεί και ο
καταµερισµός. 

Ξέρετε πολύ καλά ότι πρόκειται να διατεθούν σε ζητήµατα
υγείας και πρόληψης 51 εκατοµµύρια από το ΕΣΠΑ. Τα 12 εξ
αυτών είναι για τον τοµέα της ψυχικής υγείας µε την ευρύτερη
διάσταση, δηλαδή, τις ψηφίδες που απαρτίζουν το ψηφιδωτό της
ψυχικής υγείας. Μόλις 2 εκατοµµύρια από αυτά προορίζονται για
δοµές που θα µπορούσαν να χρησιµεύσουν στα άτοµα µε αδυ-
ναµία πρόσληψης τροφής. 

Και σίγουρα, θα µου επιτρέψετε να υπαινιχθώ ότι εκτός από
την υποχρηµατοδότηση και την υποστελέχωση ή την µε αργούς
ρυθµούς στελέχωση αυτών των µονάδων που είναι απαραίτητες
σε όλη την Ελλάδα και όχι µόνο στην Αθήνα και τη Θεσσαλονίκη,
που περιγράφετε, ίσως να κρύβεται κάποια προνοµιακή µεταχεί-
ριση αυτών που και εσείς περιγράψατε, των µη κερδοσκοπικών
φορέων που ασχολούνται µε την ψυχική υγεία. Θα έλεγα ότι προ-
τεραιότητα είναι, πρώτον, να θωρακίσουµε το δηµόσιο σύστηµα
σε ό,τι αφορά αυτούς τους ανθρώπους και µετά να αναζητή-
σουµε και τη στήριξη των µη κυβερνητικών οργανώσεων. 

Θα κλείσω επιµένοντας µε την έκκληση, παράκληση, πρό-
κληση προς την Κυβέρνησή σας και σε εσάς προσωπικά: Η έν-
ταξη στον νόµο αυτών των ατόµων µε διαταραχή πρόσληψης
τροφής είναι ηθική πολιτική υποχρέωση όλων µας, όλων όσοι
υπηρετούµε σε αυτή την Αίθουσα και πολύ περισσότερο όλων
όσοι έχετε την ευθύνη της διακυβέρνησης και τη διαχείριση της
υγείας σε αυτή τη χώρα. Πιστεύω ότι αυτό µπορείτε να το ικανο-
ποιήσετε άµεσα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ευχαριστώ, κύριε συ-
νάδελφε.

Κυρία Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΖΩΗ ΡΑΠΤΗ (Υφυπουργός Υγείας): Μου δίνετε την ευκαιρία

να µιλήσω και για τον νόµο αυτόν στον οποίο αναφερθήκατε.
Αυτός ο νόµος, λοιπόν, αφορά τον γενικό πληθυσµό, δηλαδή
αφορά τη δηµόσια υγεία και συγκεκριµένα, οριζόντια µέτρα πρό-
ληψης που µπορεί να πάρει ένα κράτος, προκειµένου να βοηθή-
σει στην αντιµετώπιση τόσο της ψυχικής υγείας του γενικού
πληθυσµού όσο, βεβαίως, και ειδικών ζητηµάτων, όπως είναι ο
καρκίνος, το αλκοόλ, ο καπνός και όπως είναι, βεβαίως, η παχυ-
σαρκία. 

Και το λέω αυτό γιατί µέσα στο πλαίσιο αυτού του νόµου ξε-
κινά ένα πρόγραµµα - µαµούθ το οποίο πρόκειται να υλοποιηθεί.
Είναι ένα πρόγραµµα χρηµατοδοτούµενο από το Ταµείο Ανάκαµ-
ψης, ύψους 230 εκατοµµυρίων και ήδη έχει ξεκινήσει η υλοποί-
ηση του πρώτου σκέλους που αφορά στην πρόληψη του
καρκίνου του µαστού µε το πρόγραµµα «ΦΩΦΗ ΓΕΝΝΗΜΑΤΑ»,
µε την οριζόντια πρόληψη και εξέταση των γυναικών οι οποίες
έχουν αυτή τη δυνατότητα πλέον να το κάνουν, ακριβώς για να
προλάβουν τυχόν νόσησή τους έγκαιρα. 

Στη συνέχεια, αυτό το πρόγραµµα πρόκειται να υλοποιήσει
άµεσα, ξεκινώντας τον Σεπτέµβριο, οριζόντιες δράσεις για την
παιδική παχυσαρκία, που είναι πράγµατι ένα πολύ σοβαρό ζή-
τηµα το οποίο απασχολεί την ελληνική κοινωνία, διότι, δυστυχώς
η χώρα µας έχει τα πρωτεία σε παχύσαρκα παιδιά. Αυτό το πρό-
γραµµα θα ξεκινήσει τον Σεπτέµβριο µε υλοποίηση, όπως είπα,
από το Ταµείο Ανάκαµψης- και στη συνέχεια θα ακολουθήσει ει-
δικό πρόγραµµα για τον γενικό πληθυσµό. 

Συνεπώς το ζήτηµα των ψυχιατρικών διαταραχών, όπως απο-
καλούνται οι διαταραχές πρόσληψης της τροφής, είναι ένα ειδικό
ζήτηµα που αφορά κλινική και όχι προληπτική εξέταση, άρα κλι-
νική αντιµετώπιση. 

Θα συµφωνήσω µαζί σας ότι οι κλίνες δεν είναι πολλές, όµως
µίλησα προηγουµένως για την πρώτη κλινική του Εθνικού Συστή-
µατος Υγείας, την οποία δηµιούργησε η δική µας Κυβέρνηση
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µόλις την προηγούµενη εβδοµάδα, και είναι πιθανόν ότι κατά τη
συγγραφή της ερώτησής σας -γιατί κατατέθηκε προ των εγκαι-
νίων- να µην γνωρίζατε, πράγµατι, την ύπαρξή της. Η κλινική
αυτή, όµως, υπάρχει πλέον στο Εθνικό Σύστηµα Υγείας, στο «Σι-
σµανόγλειο» και είναι απόλυτα σωστά στελεχωµένη µε τους ψυ-
χιάτρους και τους παιδοψυχιάτρους οι οποίοι υπηρετούν, αλλά
και µε ειδικούς νοσηλευτές που έχουν προσληφθεί γι’ αυτόν το
σκοπό και είναι οκτώ στον αριθµό.

Να µιλήσω τώρα, επίσης, για τα ζητήµατα που αφορούν τις
κοινοτικές δοµές. Ξέρετε, είναι οι κοινοτικές δοµές στο Εθνικό
Σύστηµα Υγείας οι οποίες λειτουργούν στη χώρα µας εδώ και εί-
κοσι χρόνια -µετά την περίφηµη ψυχιατρική µεταρρύθµιση η
οποία επέβαλε τη δηµιουργία τους, µε πρόγραµµα χρηµατοδο-
τούµενο από την Ευρωπαϊκή Ένωση- και µέσω αυτών πραγµα-
τοποιείται ένα µεγάλο σύστηµα δωρεάν παροχής υπηρεσιών
υγείας και ψυχικής υγείας στους πολίτες. 

Με αυτό το πρόγραµµα θα υλοποιήσουµε εκατόν τέσσερις
δοµές σε όλη τη χώρα που αφορούν την ψυχική υγεία. Όπως
αναφέρθηκα προηγουµένως, µε το πρόγραµµα αυτό θα γίνουν
τα Κέντρα Ηµέρας για τις διατροφικές διαταραχές –δύο στον
αριθµό-, αλλά θα γίνει και µια σειρά από Κέντρα Ηµέρας, από οι-
κοτροφεία, από κινητές µονάδες, από προγράµµατα για την έγ-
καιρη παρέµβαση στην ψύχωση, αλλά και ξενώνες, οι οποίοι θα
δηµιουργηθούν σε όλη τη χώρα, µε τους διαγωνισµούς οι οποίοι
ξεκινάνε για όλα αυτά µέσα στο 2022. Ευελπιστούµε µέχρι το
τέλος του 2022 να µπορέσουν να απορροφηθούν και τα χρήµατα
-56 εκατοµµύρια ευρώ- στην πλειοψηφία των δοµών, για να
έχουµε καινούργιες δοµές στη χώρα.

Το Εθνικό Σύστηµα Υγείας είναι προτεραιότητα αυτής της Κυ-
βέρνησης, το Νοσοκοµείο «Σισµανόγλειο» -στο οποίο αναφερθή-
κατε- έχει ενισχυθεί µε νοσηλευτές, αλλά και µε διοικητικό
προσωπικό, εν µέσω του COVID, µε περισσότερους από τριάντα
τρεις νοσηλευτές και διοικητικό προσωπικό, και αυτό πράττουµε
καθηµερινά, µε όλη την προσπάθεια και αύξηση του προϋπολο-
γισµού.

Σε ό,τι αφορά την ψυχική υγεία θα αναφέρω και τούτο µόνο,
κυρία Πρόεδρε. Το 2021 έχουµε νοµοθετήσει την ειδικότητα νο-
σηλευτών ψυχικής υγείας –διακόσιους δεκαπέντε στον αριθµό-
ακριβώς επειδή δεν είχαµε και δεν έχουµε νοσηλευτές ψυχικής
υγείας. Μέχρι σήµερα έχουν καλυφθεί εβδοµήντα έξι θέσεις και
ευελπιστούµε ότι µέχρι τέλος του χρόνου -επειδή το προβλέ-
ψαµε νοµοθετικά, να είναι ανοιχτή η πλατφόρµα δηλαδή- να µπο-
ρέσουν να δηλώσουν περισσότεροι για να πάρουν αυτήν την
ειδίκευση και να στελεχώσουν τις πράγµατι υποστελεχωµένες
δοµές που εδώ και πολλές δεκαετίες ήθελαν ενίσχυση.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κι εγώ σας ευχαριστώ.
Κύριοι συνάδελφοι, δεν θα συζητηθούν κατόπιν συνεννόησης:
Η ενδέκατη µε αριθµό 889/10-7-2022 επίκαιρη ερώτηση δεύ-

τερου κύκλου του Βουλευτή του Β1’ Βόρειου Τοµέα Αθηνών του
Κινήµατος Αλλαγής κ. Ανδρέα Λοβέρδου προς τον Υπουργό
Εξωτερικών, µε θέµα: «Λειτουργικές δαπάνες των πρεσβειών της
Ελλάδας».

Η πρώτη µε αριθµό 875/5-7-2022 επίκαιρη ερώτηση πρώτου
κύκλου του Βουλευτή Β1’ Βόρειου Τοµέα Αθηνών του Συνασπι-
σµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ. Κωνσταντίνου Ζαχαριάδη
προς τον Υπουργό Επικρατείας κ. Χρήστο – Γεώργιο Σκέρτσο µε
θέµα: «Η αναξιοκρατία και η αδιαφάνεια στην «καρδιά» του επι-
τελικού κράτους, τη Γενική Γραµµατεία Συντονισµού της Προ-
εδρίας της Κυβέρνησης, επιτείνεται και διογκώνεται».

Η µε αριθµό 899/11-7-2022 δωδέκατη επίκαιρη ερώτηση δεύ-
τερου κύκλου του Βουλευτή Ηρακλείου του Κινήµατος Αλλαγής
κ. Βασίλειου Κεγκέρογλου προς την Υπουργό Παιδείας και Θρη-
σκευµάτων, µε θέµα: «Να σταµατήσει επιτέλους η απαξίωση του
µαθήµατος της Φυσικής και να ενισχυθεί µε επαναφορά των
ωρών διδασκαλίας, σύγχρονα συγγράµµατα και διορισµούς φυ-
σικών».

Θα συζητηθεί τώρα η πρώτη µε αριθµό 879/6-7-2022 επίκαιρη
ερώτηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Β’ Πειραιώς του Συνα-
σπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ. Ιωάννη Ραγκούση προς τον
Υπουργό Δικαιοσύνης, µε θέµα: «Πειθαρχικός έλεγχος για την

παραπλάνηση της κοινής γνώµης από ανώτατες δικαστικές
πηγές σε σχέση µε την κατάρρευση της δήθεν σκευωρίας “NO-
VARTIS”».

Στην ερώτηση θα απαντήσει ο Υπουργός Δικαιοσύνης κ. Τσιά-
ρας. 

Κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο για δύο λεπτά.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΡΑΓΚΟΥΣΗΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε. 
Από την ώρα, κύριε Τσιάρα, που ένας Βουλευτής του ελληνι-

κού Κοινοβουλίου το 2022, όπως σήµερα υποχρεώνοµαι να κάνω
εγώ, αναγκάζεται να υποβάλει µια επίκαιρη ερώτηση προς τον
Υπουργό Δικαιοσύνης της παρούσας Κυβέρνησης, δηλαδή της
Κυβέρνησης Μητσοτάκη, για ένα τέτοιο θέµα, ξεκινάµε λέγοντας
ότι υπάρχει ένα ακόµα πλήγµα σε εξέλιξη κατά του κράτους δι-
καίου στην Ελλάδα και κατά της διαφάνειας, δηλαδή κατά της
συνταγµατικής και έννοµης τάξης της χώρας. 

Ποια είναι τα αντικειµενικά δεδοµένα πάνω στα οποία στηρί-
χτηκε η υποχρέωσή µας να σας υποβάλουµε αυτή την επίκαιρη
ερώτηση; Πρώτον, για αυτό το τεράστιας ηθικής απαξίας σκάν-
δαλο, πολιτικό και οικονοµικό, το σκάνδαλο «NOVARTIS», είχαµε
έκδοση του οριστικού βουλεύµατος του Ανώτατου Δικαστικού
Συµβουλίου, το οποίο παραποιήθηκε στον πυρήνα του και στην
ουσία του, επί του οποίου διαδόθηκαν -και αυτό είναι αδιαµφι-
σβήτητο- σε όλα τα µήκη και τα πλάτη του Τύπου, των µέσων µα-
ζικής ενηµέρωσης κ.ο.κ., ψευδείς και αναληθείς πληροφορίες. 

Δεύτερον, τι άλλο έχουµε; Έχουµε επώνυµες καταγγελίες εµ-
πειρότατων, των πασίγνωστων δηµοσιογράφων, της κ. Μάνδρου
της «ΚΑΘΗΜΕΡΙΝΗΣ» και του «ΣΚΑΪ» και του κ. Τέλλογλου, ότι
µετέδωσαν αυτές τις παραπειστικές και παντελώς ανακριβείς,
ψευδέστατες πληροφορίες που τις άντλησαν από ανώτατη δικα-
στική πηγή. 

Και τρίτον, τι άλλο έχουµε, αγαπητέ κύριε Τσιάρα; Έχουµε το
εξής πάρα πολύ σοβαρό, ότι την επόµενη ηµέρα που αποκατα-
στάθηκε η αλήθεια αυτό δεν συνέβη διότι αυτή η ανώτατη δικα-
στική και ενδεχοµένως κυβερνητική πηγή έκρινε, ως όφειλε,
απαραίτητο να διορθώσει τις ψευδείς ειδήσεις που είχε διαδώσει
στο πανελλήνιο, αλλά γιατί οι δικηγόροι των ενδιαφεροµένων και
οι δηµοσιογράφοι που διάβασαν το βούλευµα κατάλαβαν ότι
είχαν πέσει θύµατα µιας απόλυτης επικοινωνιακής και κατά βάση
πολιτικής εξαπάτησης και γι’ αυτόν τον λόγο αναγκάστηκαν να
ζητήσουν συγγνώµη και να καταγγείλουν αυτό το γεγονός. 

Και τελευταίο τι άλλο έχουµε, κύριε Τσιάρα; Έχουµε έναν Έλ-
ληνα, έναν και µοναδικό στη χώρα αυτή, που µε βάση το Σύν-
ταγµα και µε βάση τον νόµο έχει τη συνταγµατική και τη νοµική
υποχρέωση να ασκήσει πειθαρχικό έλεγχο γι’ αυτό το αδιαµφι-
σβήτητο, αντικειµενικό συµβάν, πολύ σοβαρό συµβάν διασποράς
ψευδών ειδήσεων για ένα τόσο σοβαρό θέµα στη χώρα. 

Και τι έχουµε ως τελική κατάληξη όλων αυτών; Την Κυβέρνηση
Μητσοτάκη απαθέστατη, µέχρι στιγµής -που θα πάρετε τον
λόγο- να µη γνωρίζουµε αν έχει πράξει το αυτονόητο και υπο-
χρεωτικό καθήκον που απορρέει, επαναλαµβάνω, από το Σύν-
ταγµα και τους νόµους, να µην έχει ασκήσει αυτόν τον
πειθαρχικό έλεγχο.

Και το ερώτηµα, κύριε Τσιάρα, είναι: Γιατί δεν τηρήσατε το
χρέος σας και το καθήκον σας ως Κυβέρνηση, αλλά και ως
Υπουργός Δικαιοσύνης απέναντι στο Σύνταγµα, στους νόµους
και σε τελική ανάλυση στους ίδιους τους πολίτες της χώρας;
Γιατί δεν ασκήσατε αυτόν τον πειθαρχικό έλεγχο;

Και τελευταίο και τελειώνω την εισαγωγή µου, κυρία Πρόεδρε.
Υπάρχει το εξής ερώτηµα, κύριε Τσιάρα. Θα ανακοινώσετε σή-
µερα, έστω και αυτή την ύστατη στιγµή, την απόφασή σας να
ασκήσετε τώρα αυτόν τον πειθαρχικό έλεγχο; 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κι εγώ σας ευχαριστώ,

κύριε συνάδελφε.
Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΣΙΑΡΑΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης): Ευχα-

ριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε.
Ξεκινώντας την απάντησή µου στον κ. Ραγκούση, θα ήθελα να

καταθέσω στα Πρακτικά δύο έγγραφα. Κατ’ αρχάς, το υπ’ αριθ-
µόν 1561/12-7-2022 της γραµµατείας του Αρείου Πάγου που
αναφέρει πως το βούλευµα καταχωρήθηκε στο ειδικό βιβλίο στις
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15.58’ µετά µεσηµβρίας και η δηµοσίευσή του ολοκληρώθηκε
στις 22.15’ µετά µεσηµβρίας. Δεύτερον, µία εκτύπωση από την
ιστοσελίδα του ιστότοπου skai.gr στις 30 Ιουνίου 2022, στην
οποία ανακοινώνεται η είδηση για τη δηµοσίευση του βουλεύµα-
τος και την παραποµπή του κ. Παπαγγελόπουλου και της κ. Του-
λουπάκη στο Ειδικό Δικαστήριο µε ώρα δηµοσίευσης 22.28’. Θα
ήθελα να τα έχετε, κύριε Ραγκούση, γιατί η απάντησή µου θα δο-
µηθεί σε αυτά τα δύο αποδεικτικά στοιχεία. Παρακαλώ για τα
Πρακτικά. 

(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Δικαιοσύνης κ. Κωνσταντίνος
Τσιάρας καταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγ-
γραφα, τα οποία βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµα-
τείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Πάµε, λοιπόν, να δούµε όλη αυτή την υπόθεση όπως ακριβώς
έχει εξελιχθεί και αντιλαµβάνοµαι ότι ενδεχοµένως δεν θα
έπρεπε καν να τύχει οποιασδήποτε συζήτησης. Αυτή είναι η δική
µου άποψη και θα προσπαθήσω να σας το εξηγήσω. Προφανώς
υπάρχει µια κεκτηµένη ταχύτητα, η οποία έρχεται από τη δική
σας προηγούµενη κυβερνητική περίοδο, από το δικό σας κυβερ-
νητικό παρελθόν. Και θα σας έλεγα ότι όλα αυτά τα οποία µπορεί
να επικαλείται κάποιος δηµόσια, τελικά, απαντώνται από το γε-
γονός το οποίο είναι η συγκρότηση των δύο Ειδικών Δικαστηρίων
για δύο πρώην Υπουργούς, µάλιστα επιφανείς Υπουργούς, της
προηγούµενης κυβέρνησης του ΣΥΡΙΖΑ. 

Μάλιστα, ο κ. Παπαγγελόπουλος, στον οποίο αναφερθήκατε,
παραπέµπεται από το δικαστικό συµβούλιο στο Ειδικό Δικαστή-
ριο για κατάχρηση εξουσίας σε βαθµό κακουργήµατος που
αφορά στην αποστολή στη Βουλή των καταγγελιών του Κινήµα-
τος Αλλαγής - ΠΑΣΟΚ για τον τότε Υπουργό Παναγιώτη Κου-
ρουµπλή που είχε διατελέσει Υπουργός Υγείας και είχε
καταγγελθεί για την υπόθεση «NOVARTIS», αλλά και για την, θα
έλεγα, αδιανόητη παρέµβασή του στην εισαγγελέα κ. Ράικου, την
οποία φέρεται ότι πίεζε να διαβιβάσει τον φάκελο της «NOVAR-
TIS» στη Βουλή για την ενεργοποίηση του νόµου περί ευθύνης
Υπουργών, παρ’ ότι δεν υπήρχαν στοιχεία εις βάρος πολιτικών
προσώπων. Εποµένως, να τα ξεκαθαρίσουµε. Ο κ. Παπαγγελό-
πουλος παραπέµπεται για τη «NOVARTIS». 

Ανέφερα στην αρχή ότι η ερώτησή σας σχετίζεται µε το κυ-
βερνητικό σας παρελθόν, γιατί είναι πολύ απλά τα πράγµατα. Αν
η εκτελεστική εξουσία, δηλαδή η Κυβέρνηση, ήθελε να µεθοδεύ-
σει µια επιρροή στη δικαστική, ένα από τα εργαλεία που θα µπο-
ρούσε να χρησιµοποιήσει θα ήταν η δυνατότητα του Υπουργού
Δικαιοσύνης να ζητάει τον πειθαρχικό έλεγχο των δικαστών. Φαν-
τάζοµαι ότι δεν είναι άγνωστο αυτό γενικότερα. Και πράγµατι ο
Υπουργός Δικαιοσύνης έχει την αρµοδιότητα να κινήσει πειθαρ-
χική διαδικασία κατά οποιουδήποτε δικαστικού λειτουργού, σύµ-
φωνα µε την παράγραφο 1 του άρθρου 117 του ν.4938/2022.

Όµως, σύµφωνα µε το άρθρο 109 παράγραφος 2 του συγκε-
κριµένου νόµου, πειθαρχικά παραπτώµατα δικαστικού λειτουρ-
γού είναι τα εξής: α) Πράξεις που µαρτυρούν έλλειψη πίστης και
αφοσίωσης προς την πατρίδα και το δηµοκρατικό πολίτευµα της
χώρας. β) Κάθε παράβαση διάταξης που αναφέρεται στην απο-
νοµή της δικαιοσύνης. γ) Η χρησιµοποίηση της ιδιότητάς του για
επιδίωξη ιδιοτελών σκοπών. δ) Η αναξιοπρεπής ή απρεπής εντός
ή εκτός υπηρεσίας συµπεριφορά. ε) Η αδικαιολόγητη καθυστέ-
ρηση στην εκτέλεση των καθηκόντων του. στ) Η παράβαση της
υπηρεσιακής εχεµύθειας. 

Πρόκειται, όµως, κύριε Ραγκούση, για µια θεσµική αρµοδιό-
τητα η οποία, επειδή, ακριβώς, κάµπτει την αρχή της διάκρισης
των εξουσιών και περιορίζει την κατά το άρθρο 87 του Συντάγ-
µατος λειτουργική και προσωπική ανεξαρτησία των δικαστών, θα
πρέπει να χρησιµοποιείται µε φειδώ και µε µεγάλη περίσκεψη,
γιατί στα µάτια του απλού πολίτη ο δικαστής είναι το σύµβολο
της δικαιοσύνης, το πρόσωπο που απονέµει το δίκαιο και ενσαρ-
κώνει τον νόµο. 

Οποιαδήποτε προσβολή ή αµφισβήτηση της προσωπικής, λει-
τουργικής και υπηρεσιακής του ανεξαρτησίας από όργανα των
άλλων εξουσιών πλήττει ανεπανόρθωτα την εικόνα του ως ανε-
ξάρτητου και αµερόληπτου κριτή, εποµένως και την πεποίθηση
του απλού πολίτη ότι ο δικαστής είναι σε θέση να επιτελέσει την
αποστολή του ελεύθερος από παρεµβάσεις και επιρροές.

Να βάλουµε τα πράγµατα σε µια σειρά. Ας υποτεθεί ότι η ενη-
µέρωση έγινε από ανώτατες δικαστικές πηγές, όπως γράφτηκε.
Προσέξτε: Λέει «δικαστικές πηγές», όχι «δικαστικούς λειτουρ-
γούς», που, βεβαίως, δεν αποκλείονται ακόµη και οι γραµµατείς
των ανωτάτων δικαστηρίων. Βγήκε η είδηση µετά από τη δηµο-
σίευση. Δηµοσιεύτηκε η απόφαση. Φαντάζοµαι ότι είδατε την
ώρα. Δεν ξέρω αν έφτασε στα χέρια σας το έγγραφο που κατέ-
θεσα. Θα δείτε ότι υπάρχει χρονική διαφορά, δηλαδή το µεν βού-
λευµα έχει δηµοσιοποιηθεί και η είδηση βγαίνει µετά από τη
δηµοσιοποίηση του βουλεύµατος µε επίσηµη χρονοσήµανση. 

Αντιλαµβάνεστε, λοιπόν, ότι αν η είδηση βγήκε µετά από τη
δηµοσίευση, ποιο είναι το πειθαρχικό παράπτωµα –εγώ πρέπει
να το καταλάβω- που έχει διαπραχθεί από ανώτατο δικαστικό λει-
τουργό και πρέπει ο Υπουργός Δικαιοσύνης να ασκήσει την πει-
θαρχική του αρµοδιότητα; Ότι ενδεχοµένως έγινε λάθος για ένα
βούλευµα που είχε ήδη δηµοσιευτεί και το περιεχόµενό του ήταν
εύκολα προσβάσιµο; Ότι δεν φρόντισε ενδεχοµένως να διευκρι-
νίσει µε λεπτοµέρειες ποιοι παραπέµπονται και για ποιο έγκληµα
και ποιοι απαλλάσσονται; Πείτε µου, γιατί πρέπει να το καταλάβω
κι εγώ και ενδεχοµένως όλοι οι Έλληνες πολίτες που πιθανά µας
παρακολουθούν. Σε ποιο από τα παραπάνω πειθαρχικά αδική-
µατα εντάσσεται αυτή η υποτιθέµενη συµπεριφορά αυτού του
υποτιθέµενου δικαστικού λειτουργού, ώστε να πρέπει κι εγώ να
κινήσω την πειθαρχική διαδικασία; Ή ενδεχοµένως πρέπει να αρ-
κεστώ άνευ ετέρου στην εκτίµηση ότι υπήρχε οργανωµένη πα-
ραπληροφόρηση µε ενδεχόµενα πολιτικά κίνητρα και να κάνω τη
χρήση µιας τόσο σοβαρής θεσµικής αρµοδιότητας; 

Κοιτάξτε. Εγώ αυτό που µπορώ να σας πω είναι το εξής: Η Νέα
Δηµοκρατία ξέρετε ότι κυβέρνησε τον τόπο για ένα µεγάλο χρο-
νικό διάστηµα µετά από τη Μεταπολίτευση. Η Νέα Δηµοκρατία
είναι από τις κυβερνήσεις που έχτισαν τη δηµοκρατία µας µετά
τη Μεταπολίτευση. Εγώ προσωπικά φέρω µια ευθύνη την οποία
οφείλω και να τιµήσω από την τόσο ευαίσθητη θέση του Υπουρ-
γού Δικαιοσύνης µε την οποία µε τίµησε ο Πρωθυπουργός και
αυτή την πολιτική παρακαταθήκη να τη συντηρήσω µε τον καλύ-
τερο δυνατό τρόπο. Αυτό έπραξα ως τώρα, αυτό θα συνεχίσω
να το κάνω σεβόµενος τη θεσµική µου σχέση µε τη δικαιοσύνη
και τους λειτουργούς της και αποφεύγοντας κάθε ενέργεια που
θα υπέκρυπτε οποιαδήποτε προσπάθεια παρέµβασης στην ανε-
ξάρτητη λειτουργία της δικαιοσύνης, σε αντίθεση, βεβαίως, µε
όσα συνέβησαν στο πρόσφατο παρελθόν.

Θα επανέλθω µε περισσότερα στοιχεία στη δευτερολογία µου.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ευχαριστούµε, κύριε

Υπουργέ.
Κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΡΑΓΚΟΥΣΗΣ: Κύριε Τσιάρα, νοµίζω ότι το µικρό

σας όνοµα έπρεπε να είναι Γιάννης και όχι Κώστας, για να ται-
ριάζει η λαϊκή παροιµία στην περίπτωσή σας: «Γειά σου, Γιάννη,
κουκιά σπέρνω». Όταν, όµως, αυτού του τύπου η απάντηση προ-
έρχεται από τον υπεύθυνο Υπουργό Δικαιοσύνης της Κυβέρνη-
σης της Ελλάδας το 2022, τότε υπάρχει ακόµη µεγαλύτερο
πρόβληµα, κύριε Τσιάρα, διότι «άλλα λόγια να αγαπιόµαστε».
Έχετε ρητή υποχρέωση από το Σύνταγµα και τον νόµο να ασκή-
σετε τον συγκεκριµένο πειθαρχικό έλεγχο. 

Εσείς τι µας είπατε εδώ; Μας είπατε ένα σωρό αντικρουόµενα
και αντιφατικά επιχειρήµατα µέσα από τα οποία προκύπτει η επι-
βεβαίωση της ορθότητας της θέσης µας ότι παραβιάσατε στην
πραγµατικότητα, ότι δεν εκπληρώσατε το καθήκον σας. Διότι,
κύριε Τσιάρα, η ενδεχόµενη διασπορά αυτών των ψευδών ειδή-
σεων από ανώτατους δικαστικούς λειτουργούς, όταν δεν ελέγ-
χεται από τον αρµόδιο Υπουργό Δικαιοσύνης, τι άλλο είναι από
παραβίαση του καθήκοντός του; 

Εσείς διαβάσατε το συγκεκριµένο άρθρο που αναφέρει ως εν-
δεχόµενο η απρεπής και αναξιοπρεπής συµπεριφορά να προκα-
λέσει αυτόν τον πειθαρχικό έλεγχο από τον Υπουργό Δικαιο-
σύνης. Τι άλλο είναι από απρεπής, αναξιοπρεπής σε βάρος της
ίδιας της δικαιοσύνης, συµπεριφορά η ενδεχόµενη συµπεριφορά
ανώτατου δικαστικού λειτουργού ο οποίος διέσπειρε τις συγκε-
κριµένες ψευδείς ειδήσεις εκείνο το βράδυ; Τι άλλο είναι εκτός
απ’ αυτό; Εδώ, ακριβώς, σ’ αυτό που διαβάσατε εσείς, εδράζεται
η υποχρέωσή σας να είχατε ήδη ασκήσει αυτόν τον πειθαρχικό
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έλεγχο ή έστω να τον ανακοινώνατε τώρα.
Εσείς εδώ τι ήλθατε και κάνατε; Ήλθατε και κάνετε, ουσια-

στικά, την υπεράσπιση κεντρικής, προφανώς, απόφασης του
ίδιου του κ. Μητσοτάκη και του Μαξίµου να «κουκουλώσετε» και
τη συγκεκριµένη περίπτωση. 

Εναντίον ποιου λειτουργείτε, κύριε Τσιάρα; Εναντίον της ίδιας
της δικαιοσύνης, γιατί όπως απορρέει από την απάντησή σας -
είδατε ότι το έξυπνο πουλί από τη µύτη πιάνεται-, ένας ενδεχό-
µενος πειθαρχικός έλεγχος είναι διπλά απαραίτητος όχι µόνο για
την ενδεχόµενη αποκάλυψη του υπαίτιου αυτής της διασποράς
ψευδών ειδήσεων, αλλά και για την υπεράσπιση, για την προστα-
σία όλων εκείνων που σήµερα κατηγορούνται χωρίς να µπορούν
να αποδείξουν ότι δεν ισχύει αυτό για το οποίο κατηγορούνται.
Τους αφήνετε όλους απροστάτευτους. 

Αν υπάρχει επίορκος, δεν τον εντοπίζετε για να τον αποµονώ-
σετε. Αφήνετε συλλήβδην όλη τη δικαιοσύνη, την ηγεσία, τους
ανώτατους δικαστικούς να θεωρούνται δυνάµει ύποπτοι και στο
τέλος της ηµέρας αυτός που την πληρώνει ποιος είναι; Η αξιοπι-
στία του ίδιου του θεσµού της δικαιοσύνης. 

Άρα, πολλαπλώς πλήττετε µε την αδράνειά σας να ασκήσετε
αυτόν τον πειθαρχικό έλεγχο την ίδια τη δικαιοσύνη στη χώρα
µας, κύριε Τσιάρα. 

Αυτό, βεβαίως, γιατί το κάνετε; Είναι πάρα πολύ σαφές. Διότι
είσαστε Νέα Δηµοκρατία, δηλαδή είσαστε το κόµµα εκείνο το
οποίο όχι µόνο προσπάθησε να αποσιωπήσει, να συγκαλύψει το
πιο ανήθικο και το µεγαλύτερο οικονοµικό και πολιτικό σκάνδαλο
της Μεταπολίτευσης. Λέω το πιο ανήθικο γιατί, κύριε Τσιάρα, το
σκάνδαλο «NOVARTIS» αφορούσε στην υπόθεση της υγείας των
Ελλήνων, τα φάρµακα που πλήρωναν, τα οποία πλήρωναν πανά-
κριβα µόνο και µόνο -όπως καταγγέλθηκε από τους αξιόπιστους
προστατευόµενους µάρτυρες, σύµφωνα µε το αµετάκλητο βού-
λευµα του Ανώτατου Δικαστικού Συµβουλίου- µε αντάλλαγµα
µίζες, πολιτικές µίζες, κύριε Τσιάρα. Αυτές είναι οι καταγγελίες
των προστατευόµενων µαρτύρων.

Και πήγε η Νέα Δηµοκρατία –και όχι µόνο η Νέα Δηµοκρατία-
να συγκαλύψει αυτό το πολιτικό και οικονοµικό σκάνδαλο προ-
καλώντας ίσως κάτι χειρότερο και απ’ αυτό, κύριε Τσιάρα, ένα
πολιτειακό σκάνδαλο. Έχετε σχεδιάσει, έχετε οργανώσει και
έχετε εκτελέσει ένα πολιτειακό σκάνδαλο, ενεργοποιώντας
επίορκους αρµούς της εξουσίας, της δικαστικής, της νοµοθετι-
κής και της εκτελεστικής, για να συγκαλύψετε το πολιτικό και οι-
κονοµικό σκάνδαλο της «NOVARTIS».

Αυτή, λοιπόν, είναι η Νέα Δηµοκρατία, κύριε Τσιάρα. Αυτή είναι
η τεράστια ευθύνη της απέναντι στον ελληνικό λαό. Γι’ αυτό είναι
βαρύτατα εκτεθειµένη, γιατί πια ξέρουµε ότι µε τη βούλα της δι-
καιοσύνης τα δέκα πολιτικά πρόσωπα δεν διώχθηκαν στο πλαίσιο
κάποιας σκευωρίας που έστησαν οι πολιτικοί τους αντίπαλοι. 

Γνωρίζουµε ότι το σκάνδαλο ήταν υπαρκτότατο. Γνωρίζουµε ότι
οι προστατευόµενοι µάρτυρες, οι οποίοι λοιδορήθηκαν, απειλή-
θηκαν, εξευτελίστηκαν, -τους ονοµάσατε «κουκουλοφόρους»-,
είναι αξιόπιστοι και γνωρίζουµε ότι ο κ. Παπαγγελόπουλος και η
κ. Τουλουπάκη δεν διώκονται για το σκάνδαλο «NOVARTIS». Το
ίδιο το βούλευµα λέει κάτι ρητώς, κύριε Τσιάρα. Δεν θα έπρεπε
να προβείτε και σήµερα σ’ αυτήν την αθλιότητα που διέπραξε ο κ.
Μητσοτάκης τις προάλλες, γιατί σύµφωνα µε το βούλευµα ο κ.
Παπαγγελόπουλος και η κ. Τουλουπάκη, κύριε Τσιάρα, έπραξαν
ό,τι ήταν σύννοµο και επιβεβληµένο για την αποκάλυψη του σκαν-
δάλου.

Είσαστε διπλά υπόλογοι απέναντι στον ελληνικό λαό, αλλά και
στην ιστορία, κύριε Τσιάρα, γιατί όχι µόνο είχατε ευθύνη γι’ αυτό
το πολιτικό και οικονοµικό σκάνδαλο, αλλά ακόµη χειρότερα για
το πολιτειακό σκάνδαλο, έκφανση και τελευταία σελίδα του
οποίου είναι αυτό το γεγονός, δηλαδή ότι ακόµη και σήµερα αρ-
νείστε, για να προστατεύσετε τη δικαιοσύνη, να διατάξετε αυτόν
τον πειθαρχικό έλεγχο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ευχαριστώ, κύριε συ-
νάδελφε.

Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΣΙΑΡΑΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης): Κύριε

Ραγκούση, αντιλαµβάνοµαι ότι πρέπει να έχετε ένα αφήγηµα για
να δικαιολογήσετε όλα αυτά τα οποία συµβαίνουν. Δύο πρωτο-

κλασάτοι Υπουργοί της προηγούµενης κυβέρνησης παραπέµ-
πονται σε Ειδικό Δικαστήριο. Πιθανόν δεν σας αρέσει αυτό. Κι
εµένα, αν ήµουν στη θέση σας, δεν θα µου άρεσε. Προσπαθείτε,
βεβαίως, να βρείτε οποιονδήποτε τρόπο να καταρρίψετε ακόµα
και τα αυτονόητα. 

Το λέω για άλλη µια φορά. Ενδεχοµένως θα σας δικαιολο-
γήσω, γιατί πιθανόν δεν έφτασαν στα χέρια σας τα δύο έγγραφα
τα οποία κατέθεσα. Το βούλευµα εξεδόθη επισήµως στις 22.15’.
Η πληροφόρηση που υπήρξε στη συγκεκριµένη ιστοσελίδα ήταν
στις 22.28’. Στο βούλευµα υπήρχε πρόσβαση όλων των ενδιαφε-
ροµένων. Μπορείτε να µου εξηγήσετε ποια σκοπιµότητα µπορεί
να υπάρχει για κάτι το οποίο υποχρεωτικά ελάχιστο χρόνο µετά
θα γινόταν γνωστό σε όλους; Αυτό δεν το κατανοεί κανείς;

Ας δούµε λίγο τα πράγµατα µε τη σειρά. Πιστεύετε ότι έχει ξε-
χάσει κάποιος, κύριε Ραγκούση, την προσπάθεια που κάνατε να
χειραγωγήσετε και να ποδηγετήσετε τη δικαιοσύνη µε αφόρητες
πιέσεις, µε µεθοδεύσεις και βεβαίως, µε οριακές –θα έλεγα- κα-
ταστάσεις οι οποίες ήταν έξω από κάθε θεσµική διαδικασία και
έξω από κάθε θεσµική λογική; Είναι γνωστό ότι η δικαιοσύνη
ήταν ένα από τα βασικά αναχώµατα που τελικά σας εµπόδισαν
να µετατρέψετε την Ελλάδα σε κράτος-παρία, ενδεχοµένως
εκτός του ευρωπαϊκού κεκτηµένου.

Κανένα µέλος –θέλω να σας διαβεβαιώσω- της δικής µας Κυ-
βέρνησης δεν προσπάθησε ποτέ να καθοδηγήσει τους λειτουρ-
γούς της δικαιοσύνης, δεν κατασκεύασε στοιχεία, δεν εκβίασε
και δεν απείλησε όσους λειτουργούν µε βάση τη συνείδηση και
το καθήκον τους. Μάλιστα, θα σας έλεγα πάρα πολύ απλά ότι η
έκδοση του βουλεύµατος 25/2022 φανερώνει αυτό ακριβώς: Η
δικαιοσύνη αφέθηκε απερίσπαστη να κάνει τη δουλειά της. Και
για µένα προσωπικά –σας το λέω ειλικρινά- είναι απαράδεκτα τα
όσα αναφέρετε περί δήθεν προσπάθειας κατατροµοκράτησης
δικαστικών λειτουργών χωρίς περαιτέρω στοιχεία ή αναφορά σε
πραγµατικά περιστατικά. 

Επανέρχοµαι, όσον αφορά στην άποψη ότι επρόκειτο για ορ-
γανωµένη πληροφόρηση που δεν οφειλόταν σε αφέλεια ή λάθος,
αλλά ενδεχοµένως είχε πολιτικά κίνητρα και αφ’ ετέρου πως η
ανώτατη πηγή µέσα στο ανώτατο δικαστήριο εντάχθηκε, κατά τη
δική σας λογική, σε ένα σχέδιο διασποράς fake news, µε σκοπό
να διευκολυνθεί η πολιτική διαχείριση ενός υποτιθέµενου φιά-
σκου, όπως το λέτε και το γράφετε, που θα συνέβαινε µε βάση
τις δικαστικές εξελίξεις. Ειλικρινά, έχει καµµία λογική βάση και
χαρακτηρίζει αντίστοιχα αυτούς που υποστηρίζουν µια τέτοια εκ-
δοχή; Έχει λογική βάση, όταν το βούλευµα έχει ήδη δοθεί νωρί-
τερα, πριν να υπάρξει η συγκεκριµένη δηµοσιογραφική
ενηµέρωση; 

Πείτε µου γιατί εγώ δεν µπορώ να το καταλάβω, εκτός αν µι-
λάµε µε µια παράλληλη ενδεχοµένως πραγµατικότητα. Κάτι το
οποίο είναι γνωστό εκ των υστέρων δηµοσιεύεται µε λάθος
τρόπο, έχει λόγο κάποιος να το παραποιήσει; Δεν θα αποδεικνυό-
ταν; Δεν ήταν θέµα ωρών; Δεν ήταν θέµα εξέλιξης της διαδικα-
σίας;

Και τα λέω όλα αυτά γιατί το όφελος της διασποράς µιας τόσο
ξεκάθαρα ψευδούς είδησης για ένα τόσο συγκεκριµένο και ξε-
κάθαρα λυµένο θέµα δεν ξέρω πού πραγµατικά µπορεί να το
έβρισκε κάποιος –πραγµατικά!- δηλαδή για το ποιος παραπέµ-
πεται και γιατί, αφού ήδη είχαµε δηµοσιευµένο βούλευµα. Εξη-
γήστε µου, δεν µπορώ να το καταλάβω. Με δηµοσιευµένο
βούλευµα, υπάρχει προσπάθεια διασποράς ψευδών ειδήσεων;

Κοιτάξτε, εγώ θα σας πω για άλλη µια φορά ότι από τα γεγο-
νότα που σας παρέθεσα ένα πράγµα προκύπτει µε βεβαιότητα.
Δεν υπάρχει ένδειξη για πειθαρχικό αδίκηµα που να διαπράχθηκε
από ανώτατο λειτουργό, ώστε να ασκήσω την κατά άρθρο 117
παράγραφος 1 του ν.4938/2022 αρµοδιότητά µου και να εκκι-
νήσω την πειθαρχική διαδικασία εναντίον του. 

Και προκειµένου να κλείσει το θέµα, θα σας παρουσιάσω την
προσωπική µου άποψη για το συµβάν, την οποία έχω σχηµατίσει
µε βάση τη λογική και µόνο. Η δηµοσίευση, σύµφωνα µε το έγ-
γραφο που κατέθεσα, έγινε στις 30-6-2022 στις 22.15’ και επο-
µένως το βούλευµα, όπως σας είπα νωρίτερα, ήταν εύκολα
προσβάσιµο στον καθένα που είχε έννοµο συµφέρον. 

Σας διαβεβαιώνω ότι και εγώ προσωπικά αγνοούσα το ακριβές
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περιεχόµενο του βουλεύµατος και ενηµερώθηκα για το περιεχό-
µενό του από τις αναρτήσεις των µέσων µαζικής ενηµέρωσης.
Πώς θα µπορούσα άλλωστε να έχω εγώ προσωπικά ως µη έχων
έννοµο συµφέρον πρόσβαση στο περιεχόµενο του βουλεύµατος;
Από τις ίδιες εσφαλµένες αναρτήσεις στην πραγµατικότητα ενη-
µερώθηκα και εγώ όπως όλοι µας.

Η ιστοσελίδα του ιστότοπου skai.gr δηµοσίευσε πρώτη την εί-
δηση στις 10.28 µ.µ., όπως φαίνεται και από το δεύτερο έγγραφο
που σας κατέθεσα. Εγώ προσωπικά είµαι πεπεισµένος πως, δε-
δοµένου του προχωρηµένου της ώρας για τη δηµοσίευση του
βουλεύµατος, υπήρξε µια ελλιπής ενηµέρωση των δηµοσιογρά-
φων για το διατακτικό του βουλεύµατος ως προς την παραποµπή
του κ. Παπαγγελόπουλου και της κ. Τουλουπάκη, χωρίς να διευ-
κρινιστεί για ποια εγκλήµατα παραπέµπονται και για ποια εγκλή-
µατα απαλλάσσονται. Αυτή είναι η πραγµατικότητα και έτσι
ακολούθησε η διάχυση µιας εσφαλµένης πληροφορίας που δεν
ερευνήθηκε επαρκώς από τον Τύπο, η οποία, όπως είναι φυσικό,
αποκαταστάθηκε πολύ σύντοµα –όπως σας ανέφερα- και αφού
προηγουµένως το βούλευµα ήταν ήδη δηµοσιευµένο.

Εγώ νοµίζω ότι χρειάζεται να τονιστεί –για να κλείσω- πως µε
το βούλευµα αυτό η ελληνική δικαιοσύνη παρέπεµψε στο ειδικό
δικαστήριο όσους έκρινε ότι έπρεπε να παραπεµφθούν και δεν
παρέπεµψε, επίσης, αυτούς που έκρινε ότι δεν υπήρχαν επαρκή
στοιχεία γι’ αυτό. Τα µέλη του δικαστικού συµβουλίου, η ελληνική
δικαιοσύνη ενεργώντας µε απόλυτη λειτουργική και προσωπική
ανεξαρτησία αποφάσισε οµόφωνα, για τη µια περίπτωση τουλά-
χιστον, για ποια πρόσωπα έπρεπε να παραπεµφθούν και για ποιο
λόγο. 

Κι όπως κάνατε και εσείς την αναφορά –το ξεκαθάρισε πρό-
σφατα ο Πρωθυπουργός-, η Κυβέρνηση και εγώ, φυσικά, ως
µέλος της σεβόµαστε απόλυτα τις αποφάσεις της δικαιοσύνης
και θα περιµένουµε τη δίκη στην αίθουσα του Ειδικού Δικαστη-
ρίου. 

Θεωρώ πως η καλύτερη υπηρεσία που µπορούµε να προσφέ-
ρουµε πλέον σε αυτή τη διαδικασία, είναι να ρίξουµε τους τόνους
και να αφήσουµε το Ειδικό Δικαστήριο να ολοκληρώσει το έργο
του απερίσπαστο. Αυτή είναι η εµπιστοσύνη που οφείλει το πο-
λιτικό σύστηµα στη λειτουργία της δικαιοσύνης και νοµίζω ότι
πρέπει ουσιαστικά µε µια συγκεκριµένη λογική να δούµε πως
µπορεί να µπει ένα τέλος σε µια ζέουσα και σκοτεινή περίοδο –
γιατί περί αυτού πρόκειται-, η οποία έπληξε τους δηµοκρατικούς
θεσµούς και την εµπιστοσύνη των πολιτών στην πολιτειακή και
συνταγµατική τάξη της χώρας. 

Όλα τα άλλα, ξέρετε, είναι µια συζήτηση η οποία όταν υπάρ-
χουν αποδεικτικά στοιχεία, προφανώς, δεν έχει βάση. Το ζήτηµά
µας είναι από εδώ και πέρα να αφήσουµε τη δικαιοσύνη –την
οποία σεβόµαστε, υποστηρίζουµε, εµπιστευόµαστε- να λειτουρ-
γήσει µέσα από τους δικούς της κανόνες, για να µπορέσει ακρι-
βώς και η ελληνική πολιτεία να κάνει τα δικά της βήµατα. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κι εγώ σας ευχαριστώ,

κύριε Υπουργέ. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα ήθελα να ανακοινώσω στο

Σώµα ότι η Διαρκής Επιτροπή Δηµόσιας Διοίκησης, Δηµόσιας
Τάξης και Δικαιοσύνης καταθέτει την έκθεσή της στο σχέδιο
νόµου του Υπουργείου Μετανάστευσης και Ασύλου «Εθνικό Σύ-
στηµα Επιτροπείας και Πλαίσιο Φιλοξενίας Ασυνόδευτων Ανηλί-
κων». 

Προχωρούµε στη δεύτερη µε αριθµό 874/5-7-2022 επίκαιρη
ερώτηση πρώτου κύκλου του Βουλευτή Βοιωτίας του Κινήµατος
Αλλαγής κ. Γεώργιου Μουλκιώτη προς τον Υπουργό Εργασίας
και Κοινωνικών Υποθέσεων, µε θέµα: «Η Κυβέρνηση οφείλει να
αναλάβει τις ευθύνες της από την επιχειρούµενη ανατροπή του
προγραµµατισµού ζωής µερικών χιλιάδων εργαζοµένων µέσω
της αύξησης των ορίων ηλικίας συνταξιοδότησης».

Στην ερώτηση θα απαντήσει ο Υφυπουργός Εργασίας και Κοι-
νωνικών Υποθέσεων κ. Παναγιώτης Τσακλόγλου.

Κύριε Μουλκιώτη, έχετε τον λόγο για δύο λεπτά. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΟΥΛΚΙΩΤΗΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, επανέρχοµαι µε ένα θέµα γνωστό και από το

παρελθόν. Σύµφωνα µε δηµοσιεύµατα του Τύπου, υπάρχει γνω-

µοδότηση του Νοµικού Συµβουλίου του Κράτους –η οποία ζητή-
θηκε από εσάς, από το Υπουργείο Εργασίας και Κοινωνικών Υπο-
θέσεων-, η οποία εισηγείται την κατάργηση της δυνατότητας
συνταξιοδότησης για όσους δηµοσίους υπαλλήλους είχαν θεµε-
λιώσει δικαίωµα συνταξιοδότησης το 2011 ή το 2012 και συµπλη-
ρώνουν ως όριο ηλικίας το πεντηκοστό πέµπτο, το πεντηκοστό
έκτο και το πεντηκοστό όγδοο µετά την 1η Ιανουαρίου του 2022. 

Κρίσιµης σηµασίας είναι το γεγονός ότι το Υπουργείο Εργα-
σίας έχει επανειληµµένα διαβεβαιώσει τους ασφαλισµένους ότι
δεν χρειάζεται να σπεύσουν να υποβάλουν αιτήσεις συνταξιοδό-
τησης έως το τέλος του έτους 2021, καθώς οι ασφαλισµένοι που
έχουν κατοχυρώσει δικαίωµα συνταξιοδότησης, αλλά δεν έχουν
συµπληρώσει την ηλικία, διατηρούν τα ισχύοντα ηλικιακά όρια
ακόµη και αν τα συµπληρώνουν µετά την 1η Ιανουαρίου του 2022. 

Αποτέλεσµα, µάλιστα, αυτών των γραπτών οδηγιών –και
υπήρχε και η εγκύκλιος του Γενικού Λογιστηρίου του Κράτους
του έτους 2017, αλλά και των διαβεβαιώσεων του Υπουργείου
Εργασίας- ήταν ένας σηµαντικός αριθµός δηµοσίων υπαλλήλων
και ειδικότερα εκπαιδευτικών να υποβάλλουν αίτηση µειωµένης
σύνταξης τον Φεβρουάριο του έτους 2022. 

Κύριε Υπουργέ, η αλλαγή επί τα χείρω του υφιστάµενου νοµο-
θετικού πλαισίου σίγουρα έρχεται σε αντίθεση µε την επανειληµ-
µένη διαβεβαίωση της πολιτικής ηγεσίας του Υπουργείου και
υµών προσωπικά ότι δεν πρόκειται να επέλθει καµµία αλλαγή στα
όρια ηλικίας συνταξιοδότησης του ασφαλισµένου. 

Όσον αφορά σε αυτή τη γνωµοδότηση, κατά την άποψή µας,
η γνωµοδότηση –και είναι γνωστό γενικότερα και στη νοµική βι-
βλιογραφία- του Νοµικού Συµβουλίου του Κράτους, σε αντίθεση
µε τις δικαστικές αποφάσεις, δεν είναι δεσµευτική για τη διοί-
κηση γενικότερα. 

Κατόπιν αυτών των θεµάτων που σαφέστατα σας ανέφερα,
κύριε Υπουργέ, οι ερωτήσεις είναι δύο. 

Το πρώτο ερώτηµα είναι εάν προτίθεστε εσείς ως πολιτική
ηγεσία και ως έχετε νόµιµο δικαίωµα να µην αποδεχτείτε το
πνεύµα και το µήνυµα που δίνει η γνωµοδότηση του Νοµικού
Συµβουλίου του Κράτους και αν θα συνεχίσετε να εφαρµόζετε
τα νοµοθετικά ισχύοντα και όσα έχουν διευκρινιστεί από το Γε-
νικό Λογιστήριο του Κράτους, σύµφωνα µε το οποίο τα όρια ηλι-
κίας –και λέω πεντηκοστό πέµπτο, πεντηκοστό έκτο και
πεντηκοστό όγδοο έτος θεµελίωσης της µειωµένης σύνταξης-
παραµένουν και µετά την 1η Ιανουαρίου του 2022 για όσους
έχουν συµπληρώσει την είκοσι πενταετία το 2011 ή το 2012. 

Και το δεύτερο ερώτηµα: Σε διαφορετική περίπτωση τελείως,
προτίθεστε ως Κυβέρνηση, µε δεδοµένο όσα έχετε διαβεβαι-
ώσει, να νοµοθετήσετε µεταβατική περίοδο τουλάχιστον µιας
διετίας πριν από την αύξηση των ορίων ηλικίας που εισηγείται το
Νοµικό Συµβούλιο του Κράτους, προκειµένου αφ’ ενός µεν να
καλυφθούν οι εκπαιδευτικοί και όσοι άλλοι έχουν ήδη παραιτηθεί
από τον Φεβρουάριο του 2022 και αφ’ ετέρου ένας µη ευκατα-
φρόνητος αριθµός –είναι πολλοί!- δηµοσίων υπαλλήλων που
έχουν κάνει και τον προγραµµατισµό της ζωής τους –και από
εσάς έχουν ακούσει αυτή την έκφραση «προγραµµατισµός
ζωής»- και µε βάση τις γραπτές και προφορικές διαβεβαιώσεις
των υπηρεσιών και της πολιτικής ηγεσίας του Υπουργείου να
µπορούν να ικανοποιηθούν. 

Αυτά, κυρία Πρόεδρε και ευχαριστώ πάρα πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κι εγώ σας ευχαριστώ,

κύριε συνάδελφε.
Ορίστε, κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΤΣΑΚΛΟΓΛΟΥ (Υφυπουργός Εργασίας και

Κοινωνικών Υποθέσεων): Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε. 
Αγαπητέ, κύριε Μουλκιώτη -έχω και καιρό να σας δω και να

απαντήσω σε ερώτησή σας- έχουµε συζητήσει πολλές φορές για
το συγκεκριµένο θέµα στο πλαίσιο των κοινοβουλευτικών διαδι-
κασιών. Η συζήτηση για τα όρια ηλικίας συνταξιοδότησης απο-
τελεί ένα θέµα που διατηρείται συνεχώς στην επικαιρότητα και,
επιτρέψτε µου να προσθέσω, είτε υπάρχει είτε δεν υπάρχει
λόγος. Ας περάσουµε, όµως, αµέσως να δούµε τι ακριβώς συµ-
βαίνει µε την κατηγορία ασφαλισµένων στην οποία αναφέρεται
η ερώτησή σας.

Σύµφωνα µε τις διατάξεις της παραγράφου 6 του άρθρου 1
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του ν.4336/2015, επήλθαν αλλαγές στα όρια ηλικίας συνταξιοδό-
τησης των πολιτικών υπαλλήλων του δηµοσίου µε τροποποιήσεις
στον Κώδικα Πολιτικών και Στρατιωτικών Συντάξεων. Πιο συγκε-
κριµένα, προβλέφθηκε ότι όσοι είχαν θεµελιώσει συνταξιοδοτικό
δικαίωµα µε τη συµπλήρωση είκοσι πέντε ετών πλήρους πραγ-
µατικής υπηρεσίας το 2010, το 2011 και µέχρι τις 31-12-2012,
αλλά δεν είχαν συµπληρώσει κατά την ηµεροµηνία της δηµοσί-
ευσης του νόµου, δηλαδή του ν.4336/2015, το όριο ηλικίας για
την καταβολή πλήρους σύνταξης, όπως αυτό προβλέπεται από
τις διατάξεις συνταξιοδοτικής νοµοθεσίας του δηµοσίου, θα υπά-
γονταν από 1-1-2022 στα γενικά όρια ηλικίας συνταξιοδότησης.
Αυτό πρακτικά σήµαινε ότι από την 1-1-2022 και οι συγκεκριµένοι
πολιτικοί υπάλληλοι έπρεπε να συνταξιοδοτούνται κατ’ ελάχιστον
στην ηλικία των εξήντα δύο ετών. Μάλιστα, προβλέφθηκε ότι
κατά τη µεταβατική περίοδο από την ηµεροµηνία δηµοσίευσης
του ν.4336 µέχρι και την 31-12-2021 τα όρια ηλικίας αυξάνονται
σταδιακά µε βάση τους πίνακες που συνόδευαν τη νοµοθετική
διάταξη και κατέληγαν στο παραπάνω όριο.

Τον ν.4336/2015 διαδέχθηκε ο ν.4337. Ήταν και αυτός συντα-
ξιοδοτικός και ήταν ο πρώτος νόµος που ψήφισε η κυβέρνηση
ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ τον Σεπτέµβριο του 2015. Ο νόµος αυτός µετέ-
βαλε εκ νέου τα ισχύοντα κατά περίπτωση όρια και µετέθεσε τον
χρόνο εφαρµογής της διάταξης. Προσδιορίστηκε µια µεταβατική
περίοδος κατά την οποία, ανάλογα µε τα έτη βάσης για τη θεµε-
λίωση του δικαιώµατος, τα όρια ηλικίας για την καταβολή µει-
ωµένης σύνταξης στο δηµόσιο διαµορφώνονταν ως εξής: Για
όσους θεµελίωναν συνταξιοδοτικό δικαίωµα µε εικοσιπενταετία
πριν το 2010, το όριο ηλικίας ήταν εξήντα και πενήντα πέντε για
τους άνδρες και τις γυναίκες αντίστοιχα.

Για όσους θεµελίωναν δικαίωµα κατά τα έτη 2011 και 2012, η
µειωµένη σύνταξη µπορούσε να καταβληθεί µε τη συµπλήρωση
του πεντηκοστού έκτου και του πεντηκοστού όγδοου έτους της
ηλικίας αντίστοιχα µε εφαρµογή των προβλεπόµενων ποσοστών
µείωσης ως προς την καταβολή των ποσών στις περιπτώσεις
αυτές. Για θεµελίωση από το έτος 2013 και εξής ισχύουν τα γε-
νικά όρια συνταξιοδότησης. Γι’ αυτό δεν υπάρχει καµµία αµφι-
βολία. 

Στη συνέχεια του ανωτέρω νοµοθετικού πλαισίου εκδόθηκε
υπουργική απόφαση στην οποία, ωστόσο, δεν συµπεριλαµβανό-
ταν η ρύθµιση της περίπτωσης καταβολής µειωµένης σύνταξης
σε όσους θεµελίωναν το σχετικό δικαίωµα τα έτη 2010, 2011 και
2012. Με σχετική εγκύκλιο δόθηκε η ερµηνεία ότι εφόσον οι κα-
τηγορίες αυτές δεν περιλαµβάνονται ρητώς στους πίνακες της
υπουργικής απόφασης, δεν ισχύουν γι’ αυτές τα µεταβατικά
όρια, δηλαδή ότι οι µεταβατικές διατάξεις παύουν να ισχύουν
στις 31-12-2021 και πλέον δεν επέρχεται καµµία απολύτως µε-
ταβολή. 

Με άλλα λόγια, η εγκύκλιος προέβλεπε ακριβώς τα αντίθετα
από ό,τι προέβλεπε ο νόµος. Δυστυχώς από την εµπειρία που
έχω στα δύο χρόνια σχεδόν που βρίσκοµαι στη θέση του Υφυ-
πουργού Εργασίας έχω διαπιστώσει επανειληµµένως αυτό ακρι-
βώς το φαινόµενο, την έκδοση εγκυκλίων οι οποίες έρχονται σε
σαφή αντίφαση µε τον νόµο, ουσιαστικά, δηλαδή, να νοµοθετούν
µέσω εγκυκλίων. Και, δυστυχώς, αυτή ήταν πάγια τακτική της
προηγούµενης κυβέρνησης. 

Τα προβλήµατα, όµως, δεν λύνονται ούτε µε νοµοθετικές
ακροβασίες ούτε µε εξαιρέσεις και ειδικές διατάξεις. Αυτός ακρι-
βώς ήταν και ο λόγος για τον οποίο απευθυνθήκαµε στο Νοµικό
Συµβούλιο του Κράτους, προκειµένου να αποφύγουµε τα λάθη
του παρελθόντος, να σταµατήσουµε δηλαδή αυτή την πολύ κακή
πρακτική, σύµφωνα µε την οποία η εκάστοτε πολιτική ηγεσία επέ-
τεινε την πολυνοµία και τον κατακερµατισµό των συνταξιοδοτι-
κών διατάξεων.

Για τα υπόλοιπα που µε ρωτάτε θα απαντήσω στη δευτερολο-
γία µου.

Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ευχαριστώ, κύριε

Υπουργέ. 
Ορίστε, κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΟΥΛΚΙΩΤΗΣ: Κύριε Υπουργέ, απαντάτε κατά το

ήµισυ και δεν µπορώ να σας απαντήσω και να πω κι εγώ κάποια

πράγµατα στη δευτερολογία µου, γιατί δεν ολοκληρώσατε την
απάντησή σας.

Σε κάθε περίπτωση, δεν θα αντιδικήσουµε σε σχέση µε το τι
ήταν ή δεν ήταν µια εγκύκλιος κ.λπ.. Όµως σε κάθε περίπτωση,
κύριε Υπουργέ, η εγκύκλιος είναι αυτή που εφαρµόζεται από τη
δηµόσια διοίκηση, γιατί κανένας δηµόσιος υπάλληλος δεν ξέρει
αυτόν καθαυτόν τον «χ» νόµο. Εκδίδεται η εγκύκλιος, η οποία
οφείλει να είναι και να εφαρµόζει αυθεντικά αυτά τα οποία ανα-
φέρει ο νόµος -έτσι πρέπει να γίνεται-, πηγαίνει στους δηµοσίους
υπαλλήλους και αυτή την εφαρµόζουν. Έτσι γίνεται, όχι τώρα
εδώ, αλλά παντού. Πουθενά, σε καµµία χώρα, δεν πάει το ΦΕΚ
στη δηµόσια διοίκηση. Συνοδεύει πάντα την εγκύκλιο. Μην κακο-
λογείτε την εγκύκλιο. Σε άλλα θέµατα µπορούµε να συµφωνή-
σουµε. Εκεί, όµως, δεν θα το δεχθώ στον βαθµό που το είπατε
εσείς. 

Κύριε Υπουργέ, επαναλαµβάνω και λέω ότι τον Γενάρη του
2021, ζητούσαµε να ενηµερώσετε τους ασφαλισµένους και υπο-
ψήφιους συνταξιούχους του ΕΦΚΑ µέσω κάποιου οδηγού ή µέσω
µιας άλλης διευκρινιστικής εγκυκλίου για το τι ισχύει µε τα όρια
ηλικίας για όσους έχουν συµπληρώσει τον απαιτούµενο χρόνο
ασφάλισης πριν την 1-1-2022.

Ας δούµε τι µας απαντήσατε εσείς τότε σε επίκαιρη ερώτηση
την 1-2-2021, σχετικά µε την ισχύ µετά την 1-1-2022 των κατοχυ-
ρωµένων δικαιωµάτων µέχρι 31-12-2021. «Δεν σκοπεύουµε να
αιφνιδιάσουµε. Θα ήθελα να σας ενηµερώσω πως έχουν ήδη
δοθεί οδηγίες και από τις υπηρεσίες του Γενικού Λογιστηρίου
του Κράτους. Συνεπώς, θεωρώ ότι υπάρχει όλη η διαθέσιµη πλη-
ροφόρηση προς όλους τους εµπλεκόµενους…Επαναλαµβάνω
για πολλοστή φορά…» -λέτε, κύριε Υπουργέ- «…το νοµοθετικό
πλαίσιο για την εξέλιξη των ορίων ηλικίας δεν έχει διαφοροποι-
ηθεί αλλά και δεν πρόκειται να αλλάξει». 

Θα καταθέσω στα Πρακτικά τα Πρακτικά της επίκαιρης ερώ-
τησης.

Στη συνέχεια τον Μάρτιο του 2022, ζητούσαµε να σεβαστείτε
το ισχύον πλαίσιο των ορίων ηλικίας σύµφωνα και µε τις προφο-
ρικές σας διαβεβαιώσεις. Ας δούµε τι µας απαντήσετε τότε εσείς
σε δική µου επίκαιρη ερώτηση: «Η Κυβέρνησή µας σέβεται τα
γεγενηµένα δικαιώµατα, τον προγραµµατισµό εκατοντάδων οι-
κογενειών και σταδιακά εργαζόµαστε για τη σταδιακή ενοποίηση
κανόνων και παροχών που θα αποκαταστήσει ανισότητες και αδι-
κίες». Αυτό απαντήσατε. Σχόλιο σε σχέση µε αυτά. Δεν πιστεύω
οι δηλώσεις της Κυβέρνησης για σεβασµό -της Κυβέρνησης σας,
όχι προσωπικά, της Κυβέρνησης Μητσοτάκη- για τον προγραµ-
µατισµό εκατοντάδων οικογενειών να µην είναι ανάλογος µε τις
εργασίες σας και για τη σταδιακή ενοποίηση των κανόνων και
των παροχών. Διότι, κύριε Υπουργέ, έχουν περάσει τρία χρόνια
και η Κυβέρνηση δεν έχει σεβαστεί τον νόµο που ψήφισε και
ακόµα και τώρα δεν έχουν εκδοθεί οι ενιαίοι κανονισµοί ασφάλι-
σης και παροχών. Το λέω γιατί µιλάµε για σεβασµό και λέω ότι
δεν είναι ανάλογος, γιατί δεν υπάρχει σεβασµός. Έχει ψηφιστεί,
έχει εκδοθεί τόσα χρόνια ο ενιαίος κανονισµός; Όχι! Γιατί, κύριε
Υπουργέ; Δεν έχει δοθεί καµµία απάντηση. Εµπαίζονται οι ασφα-
λισµένοι; Δεν ξέρω τι κάνουν. Ωστόσο, δεν έχει εκδοθεί κάτι που
οφείλετε να οµολογήσετε και να παραδεχθείτε.

Όµως, όταν εσείς δεν εφαρµόζετε τον νόµο, τι να περιµένουν
οι ασφαλισµένοι σε σχέση µε αυτό το µείζον ζήτηµα για το οποίο
έχετε δώσει επανειληµµένως διαβεβαιώσεις; 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Κυρία Πρόεδρε, δώστε µου, σας παρακαλώ πολύ ένα λεπτό
ακόµα. 

Και θα πω και κάτι άλλο που είναι και αυτό από τα Πρακτικά -
τα οποία και θα καταθέσω- των δύο επίκαιρων ερωτήσεων. 

Είπατε το εξής: «Ανεξάρτητα από τη γνωµοδότηση του Νοµι-
κού Συµβουλίου του Κράτους δεν πρόκειται να αφήσουµε µετέ-
ωρο κανέναν. Αυτό είναι και προσωπική µου δέσµευση εδώ στη
Βουλή και αυτό αφορά είτε όσους έχουν ήδη κάνει αίτηση είτε
όσους πρόκειται να κάνουν». Ιδού, λοιπόν, κύριε Υπουργέ, επα-
ληθεύσετε αυτές τις διαβεβαιώσεις. Είναι µείζον ζήτηµα. Δεν
θέλω να σας προκαλέσω, αλλά ζητάω από εσάς να το επαληθεύ-
σετε αυτό γιατί είναι πάρα πολλοί οι ασφαλισµένοι οι οποίοι
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έχουν εγκλωβιστεί και οφείλετε να τους απεγκλωβίσετε σε αυτή
την πολύ δύσκολη και ιδιαίτερα κρίσιµη συγκυρία. Εγώ πιστεύω
ότι το γνωρίζετε. Δεν ξέρω ποιοι σας εµποδίζουν! 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Γεώργιος Μουλκιώτης κατα-
θέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία
βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Κατά τη γνώµη µου -και καταλήγω, κυρία Πρόεδρε-, αλλά και
ως ΠΑΣΟΚ θεωρούµε ότι έχετε δύο δρόµους. Ο πρώτος, ο
οποίος κατά τη γνώµη µας είναι και ο ορθότερος, είναι να µην
κάνετε αποδεκτή -και έχετε δικαίωµα να µην την κάνετε αποδε-
κτή- κύριε Υπουργέ, τη συγκεκριµένη γνωµοδότηση του Νοµικού
Συµβουλίου του Κράτους, για να µην ανατραπεί επί τω δυσµενέ-
στερω -γιατί επί τω δυσµενέστερω θα ανατραπεί- ο προγραµµα-
τισµός της ζωής αυτών των ανθρώπων, κάτι που είχε δώσει µε
τις οδηγίες και η διοίκηση αλλά και η πολιτική ηγεσία του Υπουρ-
γείου όπως σας είπα προηγουµένως.

Σε κάθε περίπτωση, για εµάς, για το ΠΑΣΟΚ, είναι ξεκάθαρο
τι ισχύει. Τα όρια ηλικίας µειωµένης σύνταξης, το πεντηκοστό
έκτο και το πεντηκοστό όγδοο, ισχύουν και µετά το έτος 2022,
εφόσον οι ενδιαφερόµενοι είχαν συµπληρώσει είκοσι πέντε έτη
το 2011 ή το 2012. Σας το τεκµηριώσαµε και στις προηγούµενες
συζητήσεις και το είχατε λάβει υπ’ όψιν σε προηγούµενες επίκαι-
ρες. Θεωρώ, λοιπόν, ότι είναι µια δεδοµένη και ξεκάθαρη κατά-
σταση. 

Στη θέση σας, κύριε Υπουργέ, εµείς δεν θα χειροτερεύαµε τον
απαράδεκτο νόµο Κατρούγκαλου, ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ που ψηφί-
στηκε, γιατί µε αυτό τον τρόπο πλέον εσείς τον χειροτερεύετε.
Εσείς είπατε στον ελληνικό λαό ότι θα τον καταργήσατε. Όµως,
εµπαίξατε τον ελληνικό λαό γιατί δεν είπατε την αλήθεια. Δεν τον
καταργήσατε. Τον χειροτερέψατε, τον εφαρµόζετε και σήµερα,
λοιπόν, πιστεύω ότι «ξεπλύνατε» τελείως αυτόν τον νόµο, κύριε
Υπουργέ, τον νόµο Κατρούγκαλου. Τώρα, λοιπόν, σας καλούµε
να µην τον χειροτερέψετε. 

Ο δεύτερος δρόµος µε τον οποίο και καταλήγω, είναι ο εξής:
Αν αποδεχθείτε αυτή τη γνωµοδότηση του Νοµικού Συµβουλίου
του Κράτους –αυτό είναι το δεύτερο ερώτηµα που έχουµε κάνει-
, τολµήστε να δώσετε µία διάρκεια τουλάχιστον δύο έτη µπρο-
στά, για να µπορέσουν αυτοί οι άνθρωποι να έχουν πριν την
αύξηση ορίων ηλικίας που εισηγείται το Νοµικό Συµβούλιο του
Κράτους, για να αποκατασταθεί τουλάχιστον αυτό το οποίο ήδη
έχουν εισπράξει και έχουν ζήσει. 

Τους έχετε εγκλωβίσει. Απεγκλωβίστε τους, δείξτε θάρρος σε
αυτή την πολύπαθη κατηγορία. 

Σαφώς περιµένω µία συγκεκριµένη απάντηση, κυρία Πρόεδρε,
από τον κύριο Υπουργό.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ευχαριστώ πολύ, κύριε

συνάδελφε.
Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΤΣΑΚΛΟΓΛΟΥ (Υφυπουργός Εργασίας και

Κοινωνικών Υποθέσεων): Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε.
Μια διευκρίνιση κατ’ αρχάς, κύριε Μουλκιώτη. Δεν κακολό-

γησα την έννοια της εγκυκλίου. Εκείνο που κακολόγησα είναι η
πρακτική της προηγούµενης κυβέρνησης να βγάζει εγκυκλίους
που ήταν αντίθετες στον νόµο. Στα ασφαλιστικά αυτό το έκανε
κατά κόρον. Μία τέτοια περίπτωση είναι αυτή ακριβώς την οποία
συζητάµε τώρα, δηλαδή ουσιαστικά η νοµοθέτηση δι’ εγκυκλίων.
Αυτό είναι παράνοµο. Ουσιαστικά, αυτό γινόταν.

Έρχοµαι τώρα στη συγκεκριµένη ερώτηση. Όπως ανέφερα
στην πρωτολογία µου ήταν απαραίτητο να προσφύγουµε στο Νο-
µικό Συµβούλιο του Κράτους προκειµένου να µπορέσουµε να
έχουµε µια στέρεη και ευκρινή νοµική άποψη και ερµηνεία για το
τι επιδίωκε ο νοµοθέτης µε την εισαγωγή της διάταξης του
ν.4337 και πώς η διοίκηση, τελικά, το εφάρµοσε. Επαναλαµβάνω
ότι στο ελληνικό ασφαλιστικό σύστηµα -σε µικρότερο βαθµό σή-
µερα είναι αλήθεια σε σχέση µε το παρελθόν, αλλά ακόµα και
σήµερα- µπορεί κανείς να βρεθεί µπροστά σε µικρούς ή µεγά-
λους «γόρδιους δεσµούς». Πρόκειται για παθογένειες που συν-
τηρούνται εξαιτίας εµβαλωµατικών πολιτικών επιλογών αλλά και
της συντεχνιακής πολλές φορές προσέγγισης της δηµόσιας δι-

οίκησης υπό την πίεση συγκεκριµένων κάθε φορά κοινωνικών
οµάδων. Όµως το σύστηµα χρειάζεται στέρεους και διάφανους
ενιαίους κανόνες. Οι εξαιρέσεις, τα «παράθυρα» και οι αυθαίρε-
τες ερµηνείες περισσότερο µπλέκουν τα πράγµατα, παρά δίνουν
λύσεις. 

Αναφορικά µε το τι προτίθεται να πράξει η Κυβέρνηση, θα επα-
ναλάβω αυτό που είχα πει και παλιότερα, κύριε Μουλκιώτη. Δεν
θα άλλαζα λέξη από τις δηλώσεις που έκανα, και τις δύο. Η
πρώτη αφορούσε το ότι δεν πρόκειται να κάνουµε καµµία αλ-
λαγή. Η Κυβέρνηση δεν έκανε καµµία απολύτως νοµοθετική αλ-
λαγή. Αυτό όµως το οποίο πήραµε ως γνωµοδότηση ήταν ότι
ήταν λάθος πρακτική η εφαρµογή του νόµου έτσι όπως γινόταν
µέχρι τώρα. Αυτό είναι τελείως διαφορετικό ζήτηµα και θα έρθω
σε λίγο σε αυτό. Αλλά και όσον αφορά το δεύτερο ερώτηµά σας
επαναλαµβάνω ότι δεν θα αφήσουµε κανέναν ξεκρέµαστο. Θα
επανέλθω σε αυτό το σηµείο σε λίγο. 

Η Κυβέρνηση σέβεται την αγωνία και αντιλαµβάνεται το δικαιο-
λογηµένο ενδιαφέρον των ασφαλισµένων, αλλά έχουµε αποδεί-
ξει ότι δεν αλλάζουµε τους κανόνες αυθαίρετα και εν θερµώ.
Βρισκόµαστε ενώπιον µιας περίπλοκης κατάστασης: Από τη µία
σε ένα κράτος δικαίου η διοίκηση υποχρεούται να σέβεται τα υπό
συζήτηση δικαιώµατα, αλλά από την άλλη το Νοµικό Συµβούλιο
του Κράτους ουσιαστικά αποφαίνεται ότι τα δικαιώµατα αυτά δεν
θα υπήρχαν καν αν ο νόµος δεν αλλοιωνόταν µέσω της εγκυ-
κλίου. Εν προκειµένω ο νόµος είναι ο ν.4337. Ο νόµος αυτός δεν
είχε αλλάξει. Η ερµηνεία του Νοµικού Συµβουλίου του Κράτους
επί των διατάξεων του νόµου καταλήγει µέσα από έναν σύνθετο
νοµικό συλλογισµό σε πολύ συγκεκριµένα συµπεράσµατα, τόσο
για το τι θα έπρεπε να έχει γίνει κατά το µεταβατικό διάστηµα
2015 - 2021, όσο και για το τι πρέπει να γίνει από το 2022 και εν-
τεύθεν για όσους έχουν θεµελιωµένο δικαίωµα τα έτη 2010, 2011
και 2012 και δεν συµπληρώνουν το όριο ηλικίας. 

Και για να απαντήσω ευθέως στο ερώτηµά σας, κύριε Μουλ-
κιώτη, να πω ότι δεν πρόκειται σε καµµία περίπτωση -επαναλαµ-
βάνω αυτό που είχα πει και παλιότερα- να αφήσουµε µετέωρους
όσους έχουν κάνει ή πρόκειται να κάνουν αίτηση συνταξιοδότη-
σης µε βάση την ερµηνεία της επίµαχης εγκυκλίου. Από την άλλη
µεριά δεν καταλαβαίνω: Μας εγκαλείτε επειδή θέλουµε να εφαρ-
µόσουµε τον νόµο µε τον ορθό τρόπο; Εγώ νοµίζω ότι για το αν-
τίθετο µπορούσατε να µας εγκαλείτε όχι για αυτό.

Το ζήτηµα είναι ευαίσθητο γιατί αφ’ ενός υπάρχουν εκκρεµείς
αιτήσεις µειωµένης σύνταξης και αφ’ ετέρου άλλοι συµπολίτες
µας έχουν την πρόθεση να ασκήσουν ένα αµφισβητούµενο πλέον
από τη γνωµοδότηση του Νοµικού Συµβουλίου του Κράτους δι-
καίωµά τους και βρίσκονται σε αναµονή. Όµως ας µη λησµο-
νούµε ότι η µεταβατική περίοδος για τους ιδιωτικούς υπαλλή-
λους έχει πλέον ολοκληρωθεί, όπως έχει ολοκληρωθεί και για τα
µεταβατικά όρια των δηµοσίων υπαλλήλων που αποχωρούν µε
πλήρη σύνταξη. Σκοπός της Κυβέρνησης, του Υπουργείου και
εµού προσωπικά είναι η ενιαιοποίηση και η απλοποίηση των κα-
νόνων απονοµής σύνταξης. Μας ενδιαφέρει η εµπέδωση του συ-
στήµατος ισονοµίας, ασφάλειας και εµπιστοσύνης, τόσο στους
ασφαλισµένους, όσο και στην ίδια τη δηµόσια διοίκηση. Ειδικά
στο σύστηµα κοινωνικής ασφάλισης θα πρέπει να παράγουµε εµ-
περιστατωµένη νοµοθεσία και να περιορίσουµε στο ελάχιστο εγ-
κυκλίους που συντηρούν την ασάφεια και την ανασφάλεια ένθεν
κακείθεν και γεννούν ερµηνευτικά προβλήµατα. 

Στην παρούσα φάση, τόσο οι αρµόδιες υπηρεσίες του Υπουρ-
γείου Εργασίας, όσο και η πολιτική ηγεσία του Υπουργείου µε-
λετούµε και αναλύουµε τη γνωµοδότηση του Νοµικού Συµβου-
λίου του Κράτους, εξετάζουµε τις επιλογές µας και διαµορφώ-
νουµε εναλλακτικά σενάρια ρύθµισης της συγκεκριµένης εκκρε-
µότητας, που απασχολεί όντως πολλούς δηµοσίους υπαλλή-
λους. Οι τυχόν παρεµβάσεις του Υπουργείου Εργασίας και Κοι-
νωνικών Υποθέσεων θα σταθµίσουν τα νέα δεδοµένα και υπό το
πρίσµα της γνωµοδότησης του Νοµικού Συµβουλίου του Κρά-
τους θα επιχειρήσουν µε τρόπο αναλογικό και ισότιµο να δώσουν
λύση. Αυτό µπορούµε να το πετύχουµε µόνο µε έναν τρόπο: µε
διαφάνεια και σταθερούς ενιαίους κανόνες, χωρίς διακρίσεις,
εξαιρέσεις και αστερίσκους.

Και θα ήθελα να κάνω ένα σχόλιο για κάτι ακόµη που αναφέ-
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ρατε. Πριν από δύο ή τρεις εβδοµάδες συνάδελφός σας σχεδόν
µε εγκαλούσε γιατί δεν εφαρµόζω απευθείας τις αποφάσεις του
Νοµικού Συµβουλίου του Κράτους. Η σωστή ερµηνεία είναι αυτή
που δώσατε εσείς: Είναι γνωµοδοτήσεις. Εν πάση περιπτώσει,
όµως, αποφασίστε τι θέλετε και σε αυτό.

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΟΥΛΚΙΩΤΗΣ: Δεν µας απαντάτε σαφώς, όµως,

κύριε Υπουργέ, τι θα γίνει, για να ξέρουν και οι συνταξιούχοι. Η
εκκρεµότητα συνεχίζεται. Αυτό είναι το κακό.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΤΣΑΚΛΟΓΛΟΥ (Υφυπουργός Εργασίας και
Κοινωνικών Υποθέσεων): Σας απάντησα σαφέστατα. Το µελε-
τάµε. Αν είχα έτοιµη τη λύση, θα σας την έλεγα αυτή τη στιγµή.
Όµως το µελετάµε προσεκτικά. Θέλω να δω όλα τα δεδοµένα
του προβλήµατος, πόσοι επηρεάζονται, πώς επηρεάζονται, τι γι-
νόταν τα προηγούµενα χρόνια κ. ο. κ.. Και φυσικά θα δούµε ανα-
λυτικά και την τεκµηρίωση την οποία µας δίνει το Νοµικό
Συµβούλιο του Κράτους, δηλαδή ο νοµικός µας σύµβουλος. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Και εγώ σας ευχαρι-

στώ, κύριε Υπουργέ.
Επίσης ο Υφυπουργός Εργασίας και Κοινωνικών Υποθέσεων

κ. Τσακλόγλου θα απαντήσει στη έκτη, µε αριθµό 884/7-7-2022
επίκαιρη ερώτηση δεύτερου κύκλου του Ε’ Αντιπροέδρου της
Βουλής και Βουλευτή Αρκαδίας του Κινήµατος Αλλαγής, κ.
Οδυσσέα Κωνσταντινόπουλου, προς τον Υπουργό Εργασίας και
Κοινωνικών Υποθέσεων, µε θέµα: «Ανάγκη ευελιξίας και προσαρ-
µογής των προγραµµάτων του ΟΑΕΔ στη Μεγαλόπολη για να
είναι αξιοποιήσιµα στο πλαίσιο των µέτρων της δίκαιης µετάβα-
σης στη µεταλιγνιτική περίοδο».

Κύριε Κωνσταντινόπουλε, έχετε τον λόγο για δύο λεπτά.
ΟΔΥΣΣΕΑΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ (Ε’ Αντιπρόεδρος της

Βουλής): Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, η απολιγνιτοποίηση στην περιοχή της Μεγα-

λόπολης έχει φέρει βίαια αποτελέσµατα. Στο τέλος θα καταλή-
ξουµε να ανοίξουµε τις λιγνιτικές µονάδες αλλά ας µιλήσουµε γι’
αυτά τα θέµατα που υπάρχουν. 

Το θέµα είναι να απαντήσουµε µε τέτοιο τρόπο, ώστε στη Με-
γαλούπολη να µείνει κάποιος, όχι να φύγουν όλοι. Το πρόβληµα
είναι ότι µε τον τρόπο που πάνε οι χρηµατοδοτήσεις στο τέλος
µπορεί να µην υπάρξει ούτε µία επένδυση στη Μεγαλόπολη και
να πάνε γύρω-γύρω. Αυτό όµως δεν σας αφορά. Γι’ αυτό θα επα-
νέλθω.

Ας πάµε τώρα στα θέµατα των προγραµµάτων. Υπάρχει ένα
θέµα το οποίο το γνωρίζετε νοµίζω και έχει να κάνει µε τη συγ-
κεκριµένη προκήρυξη - πρόσκληση. Όπως καταγγέλλουν επιχει-
ρηµατίες, το δηµοτικό συµβούλιο, άνθρωποι που ασχολούνται
µε τα προγράµµατα, όπως είναι κατά κύριον λόγο λογιστές. 

Θα σας θέσω συγκεκριµένα ζητήµατα γιατί αυτή η προκήρυξη
δεν βοηθάει. Θα σας πω τρία ζητήµατα όσο προλαβαίνω και θα
πούµε και τα υπόλοιπα. 

Ένας γνώστης αυτών, ο κ. Μανιάτης, ο οποίος κατέθεσε στο
δηµοτικό συµβούλιο και έχει πάρει απόφαση οµόφωνη το δηµο-
τικό συµβούλιο, έχει κάνει διακόσιες αιτήσεις για επιχειρήσεις
για πεντακόσια άτοµα και έχουν προσληφθεί τριάντα πέντε. Άρα
υπάρχουν εργαζόµενοι. Ένα από τα θέµατα που θέτει είναι ότι
για να ενταχθεί κάποιος στο πρόγραµµα η µια προϋπόθεση είναι
ότι θέτει έναν όρο απασχόλησης του ανέργου τουλάχιστον το
διάστηµα 1-1-2019 µέχρι 16-11-2021. Τώρα έχουµε φτάσει στον
Ιούνιο του 2022, κύριε Υπουργέ. Κάποιος που δεν είχε ένσηµα
σε εκείνο το διάστηµα, εργάστηκε, απολύθηκε και είναι άνεργος
και τώρα θέλει να ενταχθεί στο πρόγραµµα, δεν έχει τη δυνατό-
τητα να ενταχθεί στον κύκλο αυτόν, διότι απαγορεύει η εγκύ-
κλιος.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτού)

Ας πάµε τώρα στους φοιτητές που εκείνη την εποχή ήταν
στρατιώτες και µπαίνουν για πρώτη φορά στον χώρο εργασίας.
Αποκλείονται και αυτοί, κύριε Υπουργέ, µε βάση την εγκύκλιο.
Είναι σηµαντικό αν µπορούµε κάτι να λύσουµε. Το τι θα γράψουν
από το Υπουργείο, δεν είναι το θέµα, γιατί απαντήσεις υπάρχουν
για όλα. 

Τρίτο ζητούµενο, η εγκύκλιος υποχρεώνει να ορίσει εξαρχής
την ειδικότητα και την ηλικία του ανέργου, πρέπει να ορίσει, δη-
λαδή, ο επιχειρηµατίας ότι είναι από τριάντα µέχρι τριάντα εννέα
χρονών και ότι προέρχεται από τον κλάδο της εστίασης. Αν δεν
βρεις από αυτόν τον κλάδο, δεν µπορείς να προσλάβεις. Δεν θα
µπορούσε να βελτιωθεί αυτό και να µπορεί να αλλάζει την ειδι-
κότητα εφόσον του είναι χρήσιµος; Ρωτάω: Μπορεί ή όχι; Ή πι-
στεύετε ότι δεν βοηθάει αυτό; Μπορεί η Κυβέρνηση να πιστεύει
ότι δεν βοηθάει αυτό.

Επειδή έχω ξεπεράσει τον χρόνο µου, για το µοναδιαίο κό-
στος, τι προβλέπει η εγκύκλιος και τι δεν προβλέπει, θα πω στη
δευτερολογία µου.

Σας ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ευχαριστώ, κύριε συ-

νάδελφε.
Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο. 
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΤΣΑΚΛΟΓΛΟΥ (Υφυπουργός Εργασίας και

Κοινωνικών Υποθέσεων): Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε.
Αγαπητέ κύριε Κωνσταντινόπουλε, δύο γενικές παρατηρήσεις.

Η πρώτη είναι ότι σας θαυµάζω ως προεδρεύοντα γιατί είστε αυ-
στηρός µε τον χρόνο, αλλά δεν τον κρατήσατε εσείς αυτή τη
φορά.

Το δεύτερο είναι ότι κατ’ αρχάς ως προς αυτό το οποίο είπατε
προηγουµένως, ότι θα χρειαστεί πάλι να ξανανοίξουµε τα λιγνι-
τικά εργοστάσια, ελπίζω πως όχι, αλλά θα δούµε.

Αναµφίβολα η πορεία προς την «πράσινη» οικονοµία και την
κλιµατική ουδετερότητα προϋποθέτει πολλές δύσκολες αποφά-
σεις και έχει µια ευρεία γκάµα επιπτώσεων σε διάφορα επίπεδα.
Η µετάβαση αυτή αποτελεί µια µεγάλη περιβαλλοντική, κοινωνική
και οικονοµική πρόκληση στην περίπτωση της χώρας µας, ιδιαί-
τερα για τις δύο περιοχές, τη µία που αναφέρατε εσείς, τη Με-
γαλόπολη, και προφανώς η άλλη είναι η δυτική Μακεδονία.

Η χώρα µας έχει δεσµευθεί να αποσύρει τις λιγνιτικές µονάδες
έως το 2028 µε τρόπο συντεταγµένο και υπεύθυνο. Την ίδια
στιγµή η διασφάλιση θέσεων εργασίας και η επανακατάρτιση του
ανθρώπινου δυναµικού των περιοχών αυτών αποτελούν µέγιστη
προτεραιότητα για την Κυβέρνηση. 

Σε σχέση µε το πρόγραµµα στο οποίο αναφέρεται η ερώτηση
σας, από την ενηµέρωση που είχα από τις αρµόδιες υπηρεσίες
της ΔΥΠΑ, δηλαδή του πρώην ΟΑΕΔ, φαίνεται ότι, πράγµατι, κι
εκείνοι συµµερίζονται κάποιες από τις ανησυχίες που εξέφρασε
το Δηµοτικό Συµβούλιο της Μεγαλόπολης. 

Για παράδειγµα, η δυνατότητα αλλαγής ειδικότητας στην
οποία τόσο επιµείνατε προηγούµενους, όπως µε ενηµέρωσαν
από τη ΔΥΠΑ, η ΔΥΠΑ δεν διαφωνεί στη χορήγηση αυτής της δυ-
νατότητας. Κάτι τέτοιο αυτή τη στιγµή δεν είναι εφικτό, εξαιτίας
των περιορισµών που προκύπτουν από την πλατφόρµα του
Υπουργείου Ανάπτυξης που χρησιµοποιείται για το συγκεκριµένο
πρόγραµµα. 

Η ΔΥΠΑ είναι ενήµερη και βρίσκεται σε ανοικτή επικοινωνία και
µε τις τοπικές αρχές της Μεγαλόπολης, προκειµένου στην
υπουργική απόφαση που θα εκδοθεί το αµέσως επόµενο προσε-
χές διάστηµα να ενσωµατωθούν οι σχετικές βελτιωτικές προτά-
σεις ,πολλές από τις οποίες αναφέρατε κι εσείς στην ερώτησή
σας.

Ειδικά σε σχέση µε το αίτηµά σας να έχουν τη δυνατότητα να
ενταχθούν στη δράση φοιτητές, αναφέρατε και στρατιώτες. Οι
στρατιώτες πώς θα ενταχθούν;

ΟΔΥΣΣΕΑΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ (Ε’ Αντιπρόεδρος της
Βουλής): Εκείνο το χρονικό διάστηµα ήταν στρατιώτες.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΤΣΑΚΛΟΓΛΟΥ (Υφυπουργός Εργασίας και
Κοινωνικών Υποθέσεων): Αυτό είναι µετά. Εντάξει. Ως φοιτητές
θα πάνε, εντάξει, κατάλαβα.

Επαναλαµβάνω, ειδικά σε σχέση µε το αίτηµά σας να έχουν τη
δυνατότητα να ενταχθούν στη δράση φοιτητές που µπαίνουν για
πρώτη φορά στην αγορά εργασίας, υλοποιείται ήδη κατά την
τρέχουσα περίοδο ειδικό πρόγραµµα προεργασίας για ανέργους
ηλικίας δεκαοκτώ έως είκοσι εννέα χρόνων στις Περιφέρειες Δυ-
τικής Μακεδονίας και Πελοποννήσου που επλήγησαν από τις συ-
νέπειες της απολιγνιτοποίησης.

Επαναλαµβάνω, πάντως, κύριε Κωνσταντινόπουλε, ότι πολύ
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σύντοµα µε την υπουργική απόφαση που θα εκδοθεί όλα αυτά
θα ληφθούν υπ’ όψιν, θα αξιολογηθούν εκ νέου όλες οι παράµε-
τροι και πιστεύουµε ότι προβλήµατα, όπως αυτά που αναφέρετε
στην ερώτησή σας, θα επιλυθούν.

Θα συνεχίσω στη δευτερολογία µου.
Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ευχαριστώ, κύριε

Υπουργέ.
Κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΟΔΥΣΣΕΑΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ (Ε’ Αντιπρόεδρος της

Βουλής): Ευχαριστώ.
Για να µην υπάρχουν παρεξηγήσεις, δεν εννοώ για στρατιωτι-

κούς, εννοώ για τους ανθρώπους που έκαναν τη στρατιωτική
τους θητεία εκείνο τον καιρό όπως ήταν και οι φοιτητές, σήµερα
έχουν αυτό το πρόβληµα ώστε να µην µπορούν να είναι µέσα
στις προβλέψεις της εγκυκλίου. 

Αν κατάλαβα καλά, είναι πολύ σηµαντικό –γι’ αυτό έχει αξία ο
κοινοβουλευτικός έλεγχος, τα δηµοτικά συµβούλια, η διαβού-
λευση γενικότερα- και χαίροµαι πάρα πολύ γιατί οι άνθρωποι αυτοί
που έκαναν αυτές τις προτάσεις εδώ και πάρα πολύ καιρό, δεν το
έκαναν ούτε γιατί έχουν τη διάθεση να κάνουν αντιπολίτευση στην
Κυβέρνηση ούτε οτιδήποτε άλλο. Έχουν διάθεση να λύσουν θέ-
µατα, όπως και εµείς, που θα βοηθήσουν -όχι να κάνουν στείρα
αντιπολίτευση- για να υπάρχουν προϋποθέσεις καλύτερες για τον
τόπο µας. Και χαιρόµαστε να βοηθάµε γι’ αυτό και αυτό θέλουµε
να κάνουµε. Πάµε τώρα όµως και σε ένα άλλο ζήτηµα.

Κύριε Υπουργέ, οι επιχειρήσεις, οι οποίες τώρα παίρνουν νέο
κόσµο, είναι ήδη υπάρχουσες επιχειρήσεις στη Μεγαλόπολη, δεν
απολύουν κάποιον για να πάρουν κάποιον, προσθέτουν κάποιον.
Το καταλαβαίνετε αυτό, ε;

Και εδώ υπάρχει ένα πρόβληµα γιατί µάλλον δεν το κατάλαβαν
και δεν το έδωσε καλά να το καταλάβει η Κυβέρνηση και από την
άλλη, πρέπει να δούµε αν σε ειδικές περιοχές, όπως είναι η Με-
γαλόπολη -δεν ξέρω, αν έχετε πάει, να δείτε- αυτή η στήριξη του
προγράµµατος θα έχει ουσιαστικό λόγο για να µείνει ο κόσµος
εκεί, όταν χάνει µέρα µε τη µέρα κι έχασε βίαια είτε ανθρώπους
που δούλευαν στη ΔΕΗ είτε µέσω των εργολαβιών. Είναι βίαιος
ο τρόπος που γίνεται. 

Η Μεγαλόπολη φοβάµαι πολύ ότι αν δεν παρθούν µέτρα να
υπάρξει ειδικός κουµπαράς για το λεκανοπέδιο και όχι γενικός
για τις χρηµατοδοτήσεις, θα πάνε όλα τα λεφτά αλλού και θα
είναι πάρα πολύ άδικο.

Δεύτερον, αυτά τα προγράµµατα πρέπει να δίνουν τη δυνατό-
τητα στους ανθρώπους αυτούς στις υπάρχουσες επιχειρήσεις
και στους ανέργους - απευθυνόµαστε και στον άνεργο και στην
επιχείρηση που βιώνει αυτή την κατάσταση να µην υπάρχει αγο-
ραστική δύναµη, όταν φεύγει τόσος κόσµος από εκεί- να ανα-
πνεύσουν για ένα µεγάλο χρονικό διάστηµα, δηλαδή µέχρι να
έρθουν οι επενδύσεις και αν θα έρθουν. Θα το δούµε. Είναι µια
άλλη συζήτηση.

Πάµε τώρα στο θέµα που αφορά το µοναδιαίο κόστος. Είναι
µια ειδική περίπτωση για τη Μεγαλόπολη. Θα πάει ο κ. Παπαθα-
νάσης αύριο, µεθαύριο, αξίζει να ακούσει πόσο έχει πέσει ο τζί-
ρος σε όλα τα επίπεδα και πόσοι άνθρωποι είναι άνεργοι. Έχουν
βγάλει µια κατηγορία 993 ευρώ προς τα κάτω, µε 90 το 80% και
το 75% το %85 και το έχουν συνδέσει µε την επιδότηση. Τώρα
για να µη σας κουράζω, εσείς τα ξέρετε πάρα πολύ καλά. 

Αν θέλουµε να είµαστε ειλικρινείς µε τον κόσµο, πρέπει να του
πούµε ότι, όπως τα έβγαλε πολύ αναλυτικά και τα έδωσε στο δη-
µοτικό συµβούλιο ένας άνθρωπος που ασχολείται µε αυτό, το
πρόγραµµα που επιδοτεί 933 ευρώ, άρα συµπεριλαµβάνεται
δώρο Πάσχα, Χριστουγέννων, το επίδοµα αδείας και όλα τα υπό-
λοιπα, είτε έχει τριετίες οτιδήποτε άλλο αποµένει ένα κόστος 510
ευρώ επί δώδεκα µήνες. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Θα πει κάποιος: «Μα, επιδοτεί ένα πολύ µεγάλο ποσοστό».
Αλήθεια είναι. Δεν µιλάµε όµως για µια περιοχή στην οποία ο
άνεργος έχει άλλες δυνατότητες ή ο επιχειρηµατίας να κάνει κάτι
άλλο. Αυτά τα χρήµατα που είναι γι’ αυτές τις περιοχές πρέπει
να έχουν ειδικά γι’ αυτό το χρονικό διάστηµα της βίαιης αλλαγής

µια άλλη προνοητικότητα. Ποια θα είναι αυτή; Να πάµε στο 100%
και να βάλουµε στον εργοδότη δικλίδες για την παραµονή του
τα επόµενα χρόνια, υπό συγκεκριµένες συνθήκες. 

Όχι όµως να πιστεύετε ότι µπορεί κάποιος στη Μεγαλόπολη -
και σας το λέω µε ειλικρίνεια- ο οποίος έχει συγκεκριµένα δράση
στον επιχειρηµατικό τοµέα να δώσει 512 ευρώ, όσα και να του
χαρίσετε. Και σας το λέω µε ειλικρίνεια, κατανοώντας ότι υπάρ-
χουν δεδοµένα και προβλήµατα. Όµως αν δεν το κάνουµε, να ξέ-
ρετε ότι οι είκοσι πέντε αιτήσεις στο τέλος –µου είπε ο λογιστής
εκεί, ο άνθρωπος ασχολείται µε την τοπική αυτοδιοίκηση που το
ψάχνει πολύ αναλυτικά- µπορεί και να γίνουν δέκα.

Σας ευχαριστώ πάρα πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κι εγώ, κύριε συνά-

δελφε. 
Ελάτε, κύριε Υπουργέ.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΤΣΑΚΛΟΓΛΟΥ (Υφυπουργός Εργασίας και

Κοινωνικών Υποθέσεων): Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε. 
Αξιότιµε κύριε Κωνσταντινόπουλε, µην έχετε την παραµικρή

αµφιβολία, ότι γνωρίζουµε πολύ καλά πόσο πρέπει να στηριχ-
θούν οι προς απολιγνιτοποίηση περιοχές. 

Όπως γνωρίζετε, η Κυβέρνηση έχει εκπονήσει το Σχέδιο Δί-
καιης Αναπτυξιακής Μετάβασης ως στρατηγικό πλάνο για τη δυ-
τική Μακεδονία και τη Μεγαλόπολη. Στόχος του σχεδίου είναι η
αναγέννηση της τοπικής οικονοµίας, η εξασφάλιση των θέσεων
εργασίας και η δηµιουργία νέων, µέσω ενός ευέλικτου αναπτυ-
ξιακού µετασχηµατισµού των περιοχών. 

Θα αξιοποιηθεί το υπάρχον ανθρώπινο δυναµικό, µετά από
εξέταση των προτάσεων από τη ΔΕΗ στο πλαίσιο της εταιρικής
κοινωνικής ευθύνης και της επιχειρηµατικής της δράσης καθώς
και από τους εµπλεκόµενους φορείς τοπικής αυτοδιοίκησης. 

Το σχέδιο περιλαµβάνει συγκεκριµένα φορολογικά κίνητρα για
την προσέλκυση επενδύσεων, συγκεκριµένες χρήσεις γης για τις
δεκάδες χιλιάδες στρεµµάτων γης των λιγνιτωρυχείων που απο-
δεσµεύονται, δράσεις για την ανάπτυξη εναλλακτικής γεωργίας,
αλλά και βιοµηχανία και υπηρεσιών, καθώς και αναλυτικά χρονο-
διαγράµµατα για την υλοποίηση των επενδύσεων.

Αυτές τις µέρες ψηφίζεται το νοµοσχέδιο του Υπουργείου Ανά-
πτυξης και Επενδύσεων στο οποίο ρυθµίζονται όλα τα ζητήµατα
προκειµένου να συνδεθεί το Ταµείο Ανάκαµψης µε την αποκατά-
σταση των εδαφών στις συγκεκριµένες περιοχές όπου σταµατά
η εξόρυξη λιγνίτη.

Τα προγράµµατα αυτά αναµένεται να κινητοποιήσουν ιδιωτι-
κούς και δηµόσιους πόρους συνολικού ύψους περίπου 7 δισεκα-
τοµµυρίων ευρώ στις περιοχές της δυτικής Μακεδονίας και της
Μεγαλόπολης. Στόχος µας είναι η προώθηση συνεργασιών και
η δηµιουργία κινήτρων για την προσέλκυση νέων επενδύσεων
και βεβαίως τη δηµιουργία νέων και καλά αµειβόµενων θέσεων
εργασίας.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Ζ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΑΒΔΕΛΑΣ)

Ο οικονοµικός µετασχηµατισµός των ζωνών απολιγνιτοποί-
ησης στην κατεύθυνση της καινοτόµου, ανταγωνιστικής και πρά-
σινης ανάπτυξης αποτελεί πυξίδα για την κυβερνητική πολιτική.
Τόσο για τον σχεδιασµό όσο και για την υλοποίηση αυτών των
πολιτικών η συµµετοχή των τοπικών κοινωνιών είναι κάτι παρα-
πάνω από αναγκαία. Ως αποτέλεσµα, τυχόν αστοχίες σχεδια-
σµού θα µπορούν να εντοπίζονται άµεσα και οι αντίστοιχες
διορθωτικές παρεµβάσεις να γίνονται ταχύτερα. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Και εµείς ευχαρι-

στούµε. Καλησπέρα σας, καλή εβδοµάδα.
Ακολουθεί η τρίτη µε αριθµό 900/11-7-2022 επίκαιρη ερώτηση

δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Ηρακλείου του Κοµµουνιστικού
Κόµµατος Ελλάδας κ. Εµµανουήλ Συντυχάκη προς τον Υπουργό
Οικονοµικών, µε θέµα: «Αποκλεισµός οποιασδήποτε µορφής
ιδιωτικοποίησης του χώρου του αεροδροµίου «Νίκος Καζαντζά-
κης» του Ηρακλείου Κρήτης και εξασφάλιση της αξιοποίησής του
για την κάλυψη των λαϊκών αναγκών». Είναι αυτή που δεν συζη-
τήθηκε την προηγούµενη φορά. 

Καλησπέρα σας, κύριε Συντυχάκη, καλή εβδοµάδα.
Ορίστε, έχετε δύο λεπτά για ξεκίνηµα. 

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΞΣΤ’ - 18 ΙΟΥΛΙΟΥ 2022 18003



ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-
εδρε. 

Κύριε Υπουργέ, είναι ορατός ο κίνδυνος ιδιωτικοποίησης της
έκτασης του αεροδροµίου «Νίκος Καζαντζάκης» στο Ηράκλειο
της Κρήτης που θα απελευθερωθεί µετά τη µεταφορά του στο
Καστέλι. Αυτός ο σχεδιασµός εξυπηρετεί τα συµφέροντα µεγα-
λοεπιχειρηµατιών, αφαιρώντας από τον λαό δηµόσια περιουσία,
την ελεύθερη πρόσβαση και την αξιοποίησή της για τις λαϊκές
ανάγκες. 

Ειδικότερα η επιλογή της Κυβέρνησης να εντάξει το αεροδρό-
µιο του Ηρακλείου «Νίκος Καζαντζάκης» στο ΤΑΙΠΕΔ το οποίο
προβλέπονταν από το τρίτο µνηµόνιο επί κυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ
που από κοινού το ψηφίσατε, ΣΥΡΙΖΑ, Νέα Δηµοκρατία, ΠΑΣΟΚ
- ΚΙΝΑΛ, υπηρετεί ένα και µόνο στόχο: Την παράδοση του αερο-
δροµίου σε οµίλους στο πλαίσιο µιας ανάπτυξης µε κριτήριο την
κερδοφορία και την ανταγωνιστικότητα των επιχειρηµατικών οµί-
λων και πάντα σε βάρος της ικανοποίησης των αναγκών του
λαού. 

Στην ίδια κατεύθυνση λειτουργεί και το γεγονός ότι ο χώρος
του αεροδροµίου είναι δεσµευµένος από τη δανειακή σύµβαση
µε την ΕΤΕπ για τη χρηµατοδότηση κατασκευής του νέου αερο-
δροµίου στο Καστέλι. Επίσης έχουν δει το φως της δηµοσιότη-
τας, δεν έχει διαψευστεί, η πιθανή αξιοποίηση µέρους του
αεροδροµίου ως στρατιωτική βάση ελικοπτέρων και µη επαν-
δρωµένων αεροσκαφών για νατοϊκούς σκοπούς στο πλαίσιο της
διαχρονικής πολιτικής εµπλοκής της χώρας στους ιµπεριαλιστι-
κούς οργανισµούς που µας καθιστά εκτός των άλλων στόχο
στρατιωτικών αντιποίνων. 

Ο λαός της περιοχής του Ηρακλείου δεν πρόκειται να βγει
ωφεληµένος από την παράδοση της έκτασης του «Νίκος Καζαν-
τζάκης» στους επιχειρηµατικούς οµίλους. Και δεν υπάρχει καλή
και κακή ιδιωτικοποίηση, όπως αφήνουν διάφοροι να εννοηθεί.
Και στην πρώτη και στη δεύτερη περίπτωση δεν πρόκειται να
ωφεληθεί ο λαός, όπως και από το νέο ιδιωτικό αεροδρόµιο στο
Καστέλι δεν πρόκειται να βγει ωφεληµένος ο λαός της περιοχής,
γενικότερα οι Κρητικοί. Ωφεληµένοι θα είναι ορισµένοι όµιλοι και
φυσικά θα καταστρέψει και το φυσικό περιβάλλον. 

Εκείνο που θα ωφελήσει τον λαό είναι τα πάνω από τρεισήµισι
χιλιάδες στρέµµατα του αεροδροµίου που είναι λαϊκή περιουσία,
να αξιοποιηθούν για την κάλυψη των πραγµατικών αναγκών από
ένα κράτος που µπορεί και πρέπει να υπηρετεί λαϊκές ανάγκες.
Δεν έχουµε αυταπάτες για το κράτος το οποίο υπηρετείτε, αν
µπορεί να υπηρετήσει τέτοιους στόχους. Το σηµερινό, το δικό
σας το αστικό κράτος είναι εχθρικό στην ιδέα και τις προτάσεις
των κατοίκων για να δηµιουργηθεί µητροπολιτικό πάρκο µε τις
αναγκαίες υποδοµές αναψυχής, αθλητισµού, µόρφωσης, πολιτι-
σµού, πρασίνου και ελεύθερου χώρου για τους εκατοντάδες χι-
λιάδες κατοίκους της περιοχής µε αποκλειστικά κρατική
χρηµατοδότηση. 

Παράλληλα να προβλεφθεί ώστε µέρος της έκτασης να χρη-
σιµοποιηθεί για την κάλυψη των πολύ σοβαρών κενών σχολικής
στέγης της περιοχής της Νέας Αλικαρνασσού µε ανέγερση νέων
σχολικών συγκροτηµάτων και να αξιοποιηθεί για οποιαδήποτε
άλλη λαϊκή ανάγκη. Αυτές είναι οι προτάσεις των κατοίκων της
περιοχής. 

Για αυτό, λοιπόν, σας ρωτάµε κύριε Υπουργέ: Τι µέτρα θα
πάρει η Κυβέρνηση ώστε να αποκλειστεί οποιαδήποτε µορφή
ιδιωτικοποίησης του αεροδροµίου «Νίκος Καζαντζάκης», να δρο-
µολογηθεί η αποδέσµευσή του από τη δανειακή σύµβαση µε την
Ευρωπαϊκή Τράπεζα Επενδύσεων και το ΤΑΙΠΕΔ; Να ξεκαθαρι-
στεί ότι η αξιοποίησή του θα γίνει µε αποκλειστικά κρατική χρη-
µατοδότηση για την εξυπηρέτηση των ολοένα αυξανόµενων
λαϊκών αναγκών και µόνο. 

Και φυσικά τι θα κάνετε έτσι ώστε να µην αξιοποιηθεί σε καµ-
µία περίπτωση για στρατιωτικούς σκοπούς;

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Και εµείς ευχαρι-

στούµε, κύριε Συντυχάκη.
Θα απαντήσει ο Υφυπουργός Οικονοµικών, Απόστολος Βεσυ-

ρόπουλος.
Κύριε Υφυπουργέ καλησπέρα σας, καλή εβδοµάδα. 

Ορίστε, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά.
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Οικονοµικών):

Καλησπέρα, κύριε Πρόεδρε. Σας ευχαριστώ.
Κύριε συνάδελφε, είναι ιδιαίτερα χρήσιµο µε αφορµή την επί-

καιρη ερώτησή σας για το αεροδρόµιο «Νίκος Καζαντζάκης» στο
Ηράκλειο Κρήτης, να διευκρινίσω κάποια θέµατα που θίγονται
στην ερώτηση σας σχετικά µε το ιδιοκτησιακό καθεστώς της
συγκεκριµένης έκτασης καθώς και τη συσχέτισή της µε το ΤΑΙ-
ΠΕΔ.

Σύµφωνα µε το άρθρο 1 παράγραφος 1β του ν.3986/2011, κα-
ταστατικός σκοπός του ΤΑΙΠΕΔ είναι πλέον πέραν της αξιοποί-
ησης των περιουσιακών στοιχείων της ιδιωτικής περιουσίας του
δηµοσίου, η ωρίµανση, η διενέργεια διαγωνισµών και η παρακο-
λούθηση συµβάσεων στρατηγικής σηµασίας που έχουν ενταχθεί
στο αναπτυξιακό πρόγραµµα του ν.4799/2021 µε απόφαση της
αρµόδιας κυβερνητικής επιτροπής. 

Μάλιστα για το σκοπό αυτό έχει συσταθεί εντός του ΤΑΙΠΕΔ,
µια νέα µονάδα συµβάσεων στρατηγικής σηµασίας (σύµφωνα µε
το άρθρο 5β του ν.3986/2011). Το ΤΑΙΠΕΔ στο πλαίσιο των νέων
αρµοδιοτήτων του ενεργεί κατ’ εντολή, για λογαριασµό και στο
όνοµα του δικαιούχου της εκάστοτε σύµβασης στρατηγικής ση-
µασίας που του ανατίθεται µε απόφαση της Κυβερνητικής Επι-
τροπής Συµβάσεων Στρατηγικής Σηµασίας. 

Πρέπει να καταστεί σαφές ότι σύµφωνα µε τα όσα ορίζει ο
ν.4799/2021 και το άρθρο 5β του ν.3986/2011, στο ΤΑΙΠΕΔ δεν
παραχωρούνται οι εκτάσεις προς αξιοποίηση και το ΤΑΙΠΕΔ δεν
καθίσταται σε καµµία περίπτωση ιδιοκτήτης αυτών των εκτά-
σεων. Αντίθετα αυτό που αναλαµβάνει το ΤΑΙΠΕΔ σε σχέση µε
τις συµβάσεις στρατηγικής σηµασίας είναι να υποστηρίζει τους
δικαιούχους (δηµοσίου και ευρύτερου δηµόσιου τοµέα) στην
προετοιµασία, ανάθεση και υλοποίηση των δικών τους δηµόσιων
έργων, λειτουργώντας ως διαχειριστής των έργων και µοχλός
επιτάχυνσης. 

Σύµφωνα, λοιπόν, µε την απόφαση της Κυβερνητικής Επιτρο-
πής Συµβάσεων Στρατηγικής Σηµασίας, από τις 20 Μαρτίου του
2022 το έργο Δράσεις Ωρίµανσης, Οδικός Χάρτης για την αξιο-
ποίηση του πρώην αεροδροµίου «Νίκος Καζαντζάκης» εντάχθηκε
στο Αναπτυξιακό Πρόγραµµα Συµβάσεων Στρατηγικής Σηµασίας
και το ΤΑΙΠΕΔ ορίστηκε αρµόδιο για την ωρίµανση, τη διενέργεια
του διαγωνισµού και την παρακολούθηση της εκτέλεσης της
σύµβασης για την υλοποίηση αυτού. 

Αυτό σηµαίνει ότι ο ρόλος του ΤΑΙΠΕΔ είναι πολύ απλά ο
ρόλος ενός µηχανισµού υποβοήθησης της διαδικασίας σε ό,τι
έχει σχέση µε την ωρίµανση του έργου. Γιατί έχει την τεχνογνω-
σία και την εµπειρία ώστε να τρέξουν κάποιες διαδικασίες πολύ
πιο γρήγορα. Δεν µεταβιβάζεται τίποτε στο ΤΑΙΠΕΔ ούτε φυσικά
το ΤΑΙΠΕΔ είναι αναθέτουσα αρχή. 

Στη δευτερολογία µου θα αναφερθώ σε πρόσθετα ζητήµατα
που θίγετε στην ερώτησή σας.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε πολύ,

κύριε Υφυπουργέ.
Τον λόγο έχει ο κ. Συντυχάκης για τρία λεπτά.
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Δεν είναι εύκολο να τοποθε-

τηθώ για την πρωτολογία του κυρίου Υπουργού. Έκανε µια ιστο-
ρική ανασκόπηση το πώς έχει το πράγµα. 

Αλλά σε κάθε περίπτωση στη δευτερολογία του πρέπει να µας
απαντήσει. Είναι µία έκταση λαϊκή περιουσία, δηµόσια περιουσία.
Θα παραµείνει ως τέτοια ή θα παραδοθεί βορά στους οµίλους
µε ό,τι αυτό πρακτικά συνεπάγεται. Δύο λύσεις υπάρχουν, δύο
επιλογές είναι. Τώρα αν το ΤΑΙΠΕΔ είναι έτσι ή αλλιώς, είναι ένα
θέµα που δευτερευόντως αφορά τους κατοίκους της περιοχής. 

Και επί της ουσίας, επειδή το γνωρίζουµε όλοι -και η Νέα Δη-
µοκρατία και ο ΣΥΡΙΖΑ και το ΠΑΣΟΚ- εγώ θα έλεγα ότι και τοπι-
κές περιφερειακές αρχές συµφωνούν στη στρατηγική της
ιδιωτικοποίησης, που είναι και βασική κατεύθυνση της Ευρωπαϊ-
κής Ένωσης αυτό και φυσικά, όλη η νοµοθεσία έχει διαµορφωθεί
στο πλαίσιο αυτής της στρατηγικής κατεύθυνσης, δηλαδή στο
πώς θα αξιοποιηθεί η δηµόσια περιουσία, µια λαϊκή περιουσία
στο πλαίσιο των στρατηγικών επενδύσεων για να παραδοθεί µε
διαδικασίες fast track στο ιδιωτικό κεφάλαιο.
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Από αυτή την άποψη και επειδή γίνεται µια ολόκληρη κουβέντα
στο Ηράκλειο της Κρήτης και η µόνη αγωνία που εκφράζουν όλοι
σε τοπικό επίπεδο -εννοώ τα κόµµατά σας, οι παρατάξεις σας,
οι δηµοτικές αρχές, οι περιφερειακές- πλην του ΚΚΕ και της λαϊ-
κής συσπείρωσης σε επίπεδο τοπικής, περιφερειακής διοίκησης,
είναι να µην αποκλειστεί από αυτή τη στρατηγική επένδυση ο
Δήµος Ηρακλείου, δηλαδή από µια µεγάλη µπίζνα η οποία θα
στηθεί και ότι θέλουν όλοι αυτοί να έχουν λόγο στο µοίρασµα
της λείας, στους επίδοξους επενδυτές.

Εµφανίζονται, δηλαδή, υποκριτικά ως υπερασπιστές της δη-
µόσιας περιουσίας, όταν είναι γνωστό ποιος είναι ο ρόλος του
ΤΑΙΠΕΔ -τον έχετε στηρίξει και εσείς και φυσικά, όλα τα κόµµατα
και προς την ίδια κατεύθυνση οδηγούνται όχι µόνο το αεροδρό-
µιο, αλλά και το λιµάνι του Ηρακλείου, διάφορα άλλα κτήρια,
όπως είναι της Αστυνοµίας κ.ο.κ.- και το Ταµείο Ανάκαµψης, αλλά
και το νέο υπερµνηµόνιο, που είναι σε βάρος των λαών.

Κατά συνέπεια, θα πρέπει να ξεκαθαριστεί ευθέως τι είναι
αυτό που µας είπατε σε σχέση µε το τι έχει ενταχθεί στο αναπτυ-
ξιακό πρόγραµµα του ΤΑΙΠΕΔ, που λειτουργεί ως µηχανισµός
υποβοήθησης, όπως µας είπατε, µηχανισµός υποβοήθησης στην
κατεύθυνση ιδιωτικοποίησης του αεροδροµίου. Πρέπει να το
αναφέρετε αυτό πολύ συγκεκριµένα, έτσι ώστε να ξεκαθαρί-
σουµε ακριβώς τι είναι αυτό που επιδιώκεται. Διότι δεν µπορεί
να είναι όλα στους επιχειρηµατικούς οµίλους για την κερδοφορία
και την ανταγωνιστικότητά τους.

Με αυτή την πολιτική, αντικειµενικά και το αεροδρόµιο του
Ηρακλείου θα πάρει τον δρόµο του Ελληνικού και της πρώην
Αµερικάνικης Βάσης των Γουρνών, που έχει δοθεί βορά στο επι-
χειρηµατικό κεφάλαιο.

Από αυτή την άποψη, λοιπόν, πρέπει άµεσα να φύγει από τα
χέρια της Ευρωπαϊκής Τράπεζας Επενδύσεων και του ΤΑΙΠΕΔ,
να αποδεσµευτεί ο χώρος από τη δανειακή σύµβαση µε την ΕΤΕπ
για τη χρηµατοδότηση-κατασκευή του νέου αεροδροµίου στο
Καστέλι.

Επίσης, το ΚΚΕ είναι το µόνο που ανέδειξε τους κινδύνους από
την πιθανή αξιοποίηση µέρους του αεροδροµίου ως στρατιωτική
βάση, για την οποία δεν είπατε απολύτως τίποτα στην πρωτολο-
γία σας. Πρέπει να αναφερθείτε. Μπορεί να είστε Υπουργείο Οι-
κονοµικών, αλλά ήρθατε εδώ για να απαντήσετε σε όλα τα σκέλη
των ερωτήσεων που έχουµε θέσει.

Εµείς, από την πλευρά µας, για την αξιοποίηση του χώρου του
αεροδροµίου, που θα απελευθερωθεί µετά τη µεταφορά του στο
Καστέλι, θέτουµε ως βασικό κριτήριο την ανάγκη να καλυφθούν
οι αυξανόµενες ανάγκες του λαού της Νέας Αλικαρνασσού. Σας
διατύπωσα στην πρωτολογία ποιες είναι οι προτάσεις και οι θέ-
σεις.

Το κράτος, λοιπόν, πρέπει να αναλάβει την κατασκευή, τη δια-
χείριση, το κόστος λειτουργίας και συντήρησης αυτού του
χώρου για τις πραγµατικές λαϊκές ανάγκες, σε συνεργασία φυ-
σικά και µε τον Δήµο Ηρακλείου.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Και εµείς ευχαρι-

στούµε, κύριε Συντυχάκη.
Κύριε Υφυπουργέ, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά για να απαν-

τήσετε.
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Οικονοµικών):

Κύριε συνάδελφε, µε την κατασκευή του νέου αεροδροµίου στο
Καστέλι ανοίγει ο δρόµος για να απελευθερωθεί και να αξιοποι-
ηθεί η έκταση που καταλαµβάνει σήµερα το αεροδρόµιο «Νίκος
Καζαντζάκης». Η αξιοποίηση του αεροδροµίου «Νίκος Καζαντζά-
κης» εντάσσεται στα έργα που βελτιώνουν ακόµη περισσότερο
την εικόνα της Κρήτης.

Η έκταση αυτή θα αναπτυχθεί ως αναπόσπαστο τµήµα της
πόλης του Ηρακλείου και της ευρύτερης αστικής περιοχής, µε
όρους δηµοσίου συµφέροντος και πάντα κατόπιν διαλόγου, συ-
νεννόησης και συνεργασίας µε τους αρµόδιους φορείς και την
τοπική κοινωνία.

Τώρα σχετικά µε την εκταµίευση της πρώτης δόσης του δα-
νείου µέσω σχετικής σύµβασης µεταξύ του ελληνικού δηµοσίου
και της Ευρωπαϊκής Τράπεζας Επενδύσεων, σηµειώνω τα εξής.
Βάσει σχετικής ενηµέρωσης που είχαµε από το Υπουργείο Υπο-

δοµών και Μεταφορών, ο Υπουργός Υποδοµών και Μεταφορών
απέστειλε επιστολή στην Ευρωπαϊκή Τράπεζα Επενδύσεων µε
την οποία παρέχεται η διαβεβαίωση ότι το υφιστάµενο αεροδρό-
µιο «Νίκος Καζαντζάκης» δεν θα χρησιµοποιηθεί ως πολιτικό ή
στρατιωτικό αεροδρόµιο µετά την έναρξη λειτουργίας του νέου
διεθνούς αερολιµένα Ηρακλείου στο Καστέλι. Καθιστά, επίσης,
σαφές ότι η έκταση του υφιστάµενου αεροδροµίου θα αναπτυχ-
θεί ως αναπόσπαστο τµήµα της πόλης του Ηρακλείου επ’ ωφε-
λεία του περιβάλλοντος και της εθνικής οικονοµίας.

Μάλιστα, για την ολοκλήρωση της διαδικασίας και της επίλυ-
σης τυχόν εκκρεµών ζητηµάτων, έχει συγκροτηθεί µια οµάδα συ-
νεργασίας που αποτελείται από στελέχη του Υπουργείου
Υποδοµών και Μεταφορών και από στελέχη του Υπουργείου
Εθνικής Άµυνας. Η ολοκλήρωση των εργασιών αυτής της οµά-
δας αναµένεται να γίνει µετά και την αεροφωτογράφιση, προκει-
µένου να καταστεί δυνατός ο ακριβής προσδιορισµός των
υφιστάµενων εκτάσεων και των σχετικών µε αυτές χρήσεων γης.
Μάλιστα, ήδη είναι σε φάση υλοποίησης η σχετική σύµβαση για
την αεροφωτογράφιση στο πλαίσιο αξιοποίησης του ευρύτερου
χώρου του αεροδροµίου «Νίκος Καζαντζάκης» Ηρακλείου Κρή-
της.

Ως Κυβέρνηση, αποδεικνύουµε σε διαρκή βάση ότι κινούµαστε
στη διάθεση όλων των φορέων, ακούµε τις απόψεις της τοπικής
κοινωνίας και αφουγκραζόµαστε πιθανούς προβληµατισµούς
µέσω εποικοδοµητικού διαλόγου µε την κοινωνία και τους πολί-
τες.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Και εµείς ευχαρι-

στούµε, κύριε Υφυπουργέ.
Κύριε Συντυχάκη, θα τα πούµε σε λίγο. Έχετε και άλλη ερώ-

τηση.
Ο κ. Βεσυρόπουλος θα παραµείνει.
Και από το αεροδρόµιο του Ηρακλείου πάµε στο λιµάνι.
Προχωρούµε στη συζήτηση της όγδοης µε αριθµό 887/8-7-

2022 επίκαιρης ερώτησης δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Ηρα-
κλείου του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ.
Χαράλαµπου (Χάρη) Μαµουλάκη προς τον Υπουργό Οικονοµι-
κών, µε θέµα: «Παιγνίδια µε την ‘‘προίκα’’ που θα λάβει ο επεν-
δυτής από την πώληση του πλειοψηφικού πακέτου µετοχών του
Οργανισµού Λιµένος Ηρακλείου».

Κύριε Μαµουλάκη, καλησπέρα σας! Καλή εβδοµάδα! Έχετε
δύο λεπτά για το ξεκίνηµα.

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ (ΧΑΡΗΣ) ΜΑΜΟΥΛΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε
Πρόεδρε.

Κύριε Υφυπουργέ, όπως γνωρίζετε, από το 2012, µε απόφαση
της τότε κυβέρνησης Σαµαρά και µε την υπ’ αριθµόν 222 από-
φαση της διυπουργικής επιτροπής και κατόπιν εισήγησης του
Υπουργείου Οικονοµικών, του κ. Στουρνάρα τότε, υπεισέρχεται
στο ΤΑΙΠΕΔ ο Οργανισµός Λιµένος Ηρακλείου.

Στις 2 Απριλίου του 2021, πριν από ενάµιση χρόνο δηλαδή,
από το ΤΑΙΠΕΔ εκπονήθηκε η πρόσκληση υποβολής εκδήλωσης
ενδιαφέροντος για την πώληση του πλειοψηφικού πακέτου -67%,
για την ακρίβεια- στο µετοχικό κεφάλαιο της εταιρείας ΟΛΗ, Ορ-
γανισµός Λιµένος Ηρακλείου Α.Ε..

Ήδη, όπως γνωρίζετε, ο διαγωνισµός έχει εισέλθει στη Β’
φάση. Και το τονίζω αυτό. Έτσι, τα οκτώ επενδυτικά σχήµατα τα
οποία έχουν εκδηλώσει το ενδιαφέρον τους -προς το ΤΑΙΠΕΔ,
προφανώς- στις 7 Ιουλίου µάλιστα προεπιλέχτηκαν από το ΔΣ
του ΤΑΙΠΕΔ για να υποβάλουν τις δεσµευτικές προσφορές.

Όµως, υπάρχει µια µεγάλη και θεµελιώδης, κατά την άποψή
µας, ασάφεια. Και ποια είναι αυτή;

Είναι απόρροια των πεπραγµένων της Κυβέρνησής σας, κύριε
Βεσυρόπουλε. Πρώτον, υπάρχει µια ασάφεια και ερωτηµατικά
όσον αφορά στην υπό παραχώρηση περιοχή και δεύτερον, όσο
και ως προς τις υπό παραχώρηση διαχειριστικές αρµοδιότητες
του ΟΛΗ Α.Ε., που θα επιφέρει η πώληση του πλειοψηφικού πα-
κέτου µετοχών στον επενδυτή.

Πιο συγκεκριµένα, η ακριβής περίµετρος της περιοχής της
χερσαίας και θαλάσσιας ζώνης του λιµένος, δεύτερον, η λιµενική
και χερσαία ζώνη των Λινοπεραµάτων και φυσικά, οι διαχειριστι-
κές αρµοδιότητες του ΟΛΗ Α.Ε. στον κόλπο Λινοπεραµάτων, που
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θα παραχωρηθούν ως απόρροια της πώλησης του 67% των µε-
τοχών του.

Ο Υπουργός Ναυτιλίας πριν από ενάµισι έτος περίπου, στις 9
Απριλίου του 2021, σε επίσκεψή του στα γραφεία του οργανι-
σµού λιµένος, τόνισε στον διαγωνισµό ότι δεν συµπεριλαµβάνε-
ται το Ενετικό Λιµάνι, κοµβικό και ιστορικό σηµείο της πόλης.
Επιπλέον, σηµείωσε ως προς τη λιµενική και χερσαία ζώνη στα
Λινοπεράµατα του Δήµου Μαλεβιζίου ότι το πιθανότερο σενάριο
είναι να µη συµπεριληφθούν στη διαδικασία παραχώρησης.

Μάλιστα, θα καταθέσω στα Πρακτικά το σχετικό δελτίο Τύπου
που εκπονήθηκε από τον οργανισµό λιµένος.

Βέβαια, µόλις λίγες µέρες αργότερα και σε απάντηση στη µε
αριθµό πρωτοκόλλου 5746 του Απριλίου του 2021 ερώτηση, οµο-
λόγησε ότι ο κόλπος των Λινοπεραµάτων δεν θα µπορούσε να
ανήκει σε οτιδήποτε κατώτερο από έναν οργανισµό λιµένος.

Ως προς το ζήτηµα, λοιπόν, των ορίων της χερσαίας και θα-
λάσσιας ζώνης του λιµένα Ηρακλείου, συµπεριλαµβανοµένων
των ακινήτων, όπως τον πρώην θεατρικό σταθµό και το πρώην
ΚΤΕΛ, µας ενηµερώνει ότι έχει προχωρήσει εισήγηση προς τη
γενική συνέλευση του ΟΛΗ και ότι εκτιµά -το τονίζω αυτό- τη δι-
ευθέτηση πολύ πριν η διαγωνιστική διαδικασία πώλησης έλθει
στη Β’ φάση, η οποία σας τονίζω ότι έχει ήδη έλθει.

Θα καταθέσω και την από 13 Απριλίου απάντηση που σας ανέ-
φερα από το Υπουργείο.

Έτσι, λοιπόν, σε πλήρη αντίθεση µε την παραπάνω απάντηση
του Υπουργείου Ναυτιλίας, εσείς κύριε Βεσυρόπουλε, σε πλήρη
αντιδιαστολή, απαντάτε τον Ιούνιο του 2020 σε ερώτησή µας -
όσον αφορά τις διαδικασίες- και λέτε ότι αναµένετε και ότι βρί-
σκεστε σε φάση σύµφωνων γνωµών των υπολοίπων αρµοδίων
Υπουργείων για τη χερσαία ζώνη. 

Και ενώ έχουµε λάβει, µέχρι στιγµής, την παραπάνω πληρο-
φόρηση, τι συµβαίνει κύριε Πρόεδρε; Πριν από τρεις µήνες, στις
27-4-2022, το ΤΑΙΠΕΔ δηµοσιεύει πρόσκληση πρόσληψης εξει-
δικευµένου νοµικού συµβούλου, προκειµένου για τα ζητήµατα
που έπονται µέχρι την ολοκλήρωση της πώλησης του ΟΛΗ. Μά-
λιστα, στο αντικείµενο των παρεχόµενων υπηρεσιών του νοµικού
συµβούλου περιλαµβάνεται και η προετοιµασία αναθεωρηµένου
σχεδίου της από 3 Ιανουαρίου 2003, της αρχικής, δηλαδή, σύµ-
βασης παραχώρησης, καθώς και η παροχή συµβουλευτικής -
γιατί άραγε;- κατά τη διαπραγµάτευση των όρων, της νέας
σύµβασης παραχώρησης.

Θα καταθέσω, κύριε Πρόεδρε και τα πρακτικά του ΤΑΙΠΕΔ.
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Χαράλαµπος (Χάρης) Μα-

µουλάκης καταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγ-
γραφα, τα οποία βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος
Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της
Βουλής)

Με δεδοµένες, λοιπόν, κύριε Υφυπουργέ, τις ανωτέρω αντιφά-
σεις και τις ανάγκες διαλεύκανσης, αλλά και γνωστοποίησης των
πολιτικών αποφάσεων που έχουν εν τέλει ληφθεί, για τα ως άνω
ζητήµατα µείζονος σηµασίας και για τον Δήµο Ηρακλείου, αλλά
και για τον Δήµο Μαλεβιζίου, θέτω τα διακριτά δύο ερωτήµατα. 

Πρώτον: Έχουν, επιτέλους, ολοκληρωθεί οι προβλεπόµενες
διαδικασίες του ν.2671/2001 για την τροποποίηση, αποχαρακτη-
ρισµό, επανακαθορισµό της χερσαίας ζώνης λιµένα Ηρακλείου,
καθώς επίσης και τον επανακαθορισµό του αιγιαλού και του πα-
λαιού αιγιαλού στην περιοχή του παλαιού λιµένα, του Ενετικού
Λιµένα;

Δεύτερον: Θα εξαιρέσετε -ξεκάθαρο το ερώτηµα και θέλουµε
σήµερα την απάντηση- ρητά τη λιµενική και χερσαία ζώνη Λινο-
περαµάτων και τις διαχειριστικές αρµοδιότητες του ΟΛΗ Α.Ε.
στην εν λόγω περιοχή από τη διαδικασία ιδιωτικοποίησης;

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Και εµείς ευχαρι-

στούµε, κύριε Μαµουλάκη. 
Και σε αυτή την ερώτηση θα απαντήσει ο Υφυπουργός Οικο-

νοµικών κ. Απόστολος Βεσυρόπουλος. 
Ορίστε, κύριε Βεσυρόπουλε, έχετε τον λόγο.
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Οικονοµικών):

Ευχαριστώ κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε συνάδελφε, η όποια αξιοποίηση δηµόσιας περιουσίας

στη θητεία της Κυβέρνησης του Κυριάκου Μητσοτάκη γίνεται µε
όρους διαφάνειας και δηµοσίου συµφέροντος.

Όπως γνωρίζετε, για τα ζητήµατα της παραχώρησης της χερ-
σαίας ζώνης λιµένα υπάρχει σχετικό θεσµικό και νοµοθετικό
πλαίσιο. 

Σύµφωνα µε αυτό το θεσµικό πλαίσιο, το όριο, οι χρήσεις γης
και το σχέδιο ανάπτυξης της χερσαίας και θαλάσσιας ζώνης λι-
µένα καθορίζεται µε απόφαση του οικείου φορέα διοίκησης και
εκµετάλλευσης του εκάστοτε λιµένα. Άρα στην προκειµένη πε-
ρίπτωση, ο φορέας αυτός είναι ο Οργανισµός Λιµένα Ηρακλείου.

Σε ό,τι αφορά στο πρώτο ερώτηµα που έχετε θέσει, σας ενη-
µερώνω ότι µε τις από 28-8-2020 και µε αριθµούς 3508 και 2810
αποφάσεις της συντονίστριας Αποκεντρωµένης Διοίκησης της
Κρήτης, επανακαθορίστηκε ο αιγιαλός και καθορίστηκε ο παλιός
αιγιαλός στη θέση Ενωτικό Λιµάνι Ηρακλείου. 

Για το θέµα του αποχαρακτηρισµού και του επανακαθορισµού
της χερσαίας ζώνης λιµένα Ηρακλείου, η αρµόδια Διεύθυνση Δη-
µόσιας Περιουσίας του Υπουργείου Οικονοµικών έχει ήδη διατυ-
πώσει τη σύµφωνη γνώµη της, από τις 21 Μαρτίου του 2022. 

Το ίδιο ισχύει και για την αρµόδια Διεύθυνση του Υπουργείου
Ναυτιλίας και Νησιωτικής Πολιτικής, η οποία έχει διατυπώσει και
αυτή τη σύµφωνη γνώµη της, από τις 11 Μαρτίου του 2022. 

Η ολοκλήρωση της σχετικής διαδικασίας διενεργείται από τον
«Οργανισµό Λιµένα Ηρακλείου Α.Ε.», και βάσει προγραµµατι-
σµού εντός του επόµενου χρονικού διαστήµατος ο σχετικός φά-
κελος αναµένεται να αποσταλεί για να εκδοθεί η απαιτούµενη
εγκριτική απόφαση της Αποκεντρωµένης Διοίκησης Κρήτης. 

Και αυτό, γιατί, σύµφωνα µε την από 30-1-2003 σύµβαση πα-
ραχώρησης που υπεγράφη µεταξύ του Οργανισµού Λιµένα Ηρα-
κλείου και του ελληνικού δηµοσίου και την υπ’ αριθµόν 3413 στις
17-1-2001 απόφαση του Υπουργείου Εµπορικής Ναυτιλίας, ο Ορ-
γανισµός Λιµένα Ηρακλείου διαθέτει το αποκλειστικό δικαίωµα
χρήσης και εκµετάλλευσης των γηπέδων, κτηρίων και εγκατα-
στάσεων της λιµενικής ζώνης του λιµένα Ηρακλείου. 

Από εκεί και πέρα, θεωρείται αυτονόητο ότι σε χαρακτηρισµέ-
νους αρχαιολογικούς χώρους λαµβάνεται υπ’ όψιν η θέση του
Υπουργείου Πολιτισµού.

Άρα, είναι δεδοµένη η υπό συγκεκριµένους όρους αξιοποίηση
και η προστασία εν γένει των αρχαιολογικών χώρων. 

Γι’ αυτό το ζήτηµα, δηλαδή, για το δεύτερο ερώτηµα που έχετε
θέσει, θα σας απαντήσω αναλυτικότερα στη δευτερολογία µου.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε πολύ

κύριε Υφυπουργέ.
Ο κ. Μαµουλάκης έχει τον λόγο για τρία λεπτά.
ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ (ΧΑΡΗΣ) ΜΑΜΟΥΛΑΚΗΣ: Ευχαριστώ πολύ,

κύριε Πρόεδρε. 
Κατ’ αρχάς, να σας πω, κύριε Βεσυρόπουλε, ότι είναι το Ενε-

τικό Λιµάνι της πόλης, όχι το «Ενωτικό»!
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Οικονοµικών):

Το Ενετικό.
ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ (ΧΑΡΗΣ) ΜΑΜΟΥΛΑΚΗΣ: Λοιπόν, πάµε στην

ουσία τώρα. 
Δηµόσιο συµφέρον και πώς εκλαµβάνει η παρούσα Κυβέρ-

νηση την έννοια, ευρύτερα και διασταλτικά, του δηµοσίου συµ-
φέροντος. Σηµαντικό! Ο διαγωνισµός βρίσκεται σε εξέλιξη. 

Είναι πολύ σηµαντικό, λοιπόν, να αποσαφηνιστούν οι όροι και
οι νόρµες που διέπουν το διαγωνισµό. Με αυτή την -κατά την
άποψή µας- έντεχνη δηµιουργική ασάφεια, που έχετε εσείς δη-
µιουργήσει, τι έχει συµβεί, κύριε Πρόεδρε; 

Οι διαγωνιζόµενοι δεν γνωρίζουν ακριβώς το αντικείµενο στο
οποίο θα πλειοδοτήσουν. Και το κυριότερο για το δηµόσιο συµ-
φέρον είναι ότι δεν έχει ξεκαθαριστεί η στάση. Και γιατί το λέω
αυτό;  Γιατί, όπως γνωρίζετε, άλλοι δήµοι -µε πρωτοβουλία της
προηγούµενης κυβέρνησης και µε γνώµονα το δηµόσιο συµφέ-
ρον- έχουν θωρακίσει και έχουν προσαρτήσει τµήµατα της χερ-
σαίας ζώνης υπέρ των δηµοτών. Χαρακτηριστικότερο
παράδειγµα ο Δήµος Πατρέων, που έτρεξε και προχώρησε η δια-
δικασία µε την αρωγή της προηγούµενης Κυβέρνησης. 

Εδώ, λοιπόν, κύριε Βεσυρόπουλε, είµαστε τρία ολόκληρα χρό-
νια. Τρία χρόνια µε τέσσερις ερωτήσεις επί του οργανισµού λι-
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µένος, σε εσάς, προσπαθώ από την πλευρά µου να επιταχύνω
τη διαδικασία και βλέπω µια δοµική αβελτηρία, από εσάς! Μια
καθυστέρηση, χωρίς προηγούµενο! Τρία χρόνια, για να αποσα-
φηνίσετε και να ξεκαθαρίσετε, χωροταξικά, τη χερσαία ζώνη, το
τµήµα του αιγιαλού και το λιµενικό σκέλος; 

Προκαλεί απορίες, διότι δεν σας κρύβω, ότι έχετε δεσµευτεί -
scripta manent, τα γραπτά µένουν, άλλωστε- και το λέτε και εσείς
ο ίδιος ότι, προ της Β’ φάσεως του διαγωνισµού, θα έχετε ξεκα-
θαρίσει το ιδιοκτησιακό καθεστώς. Και δεν το κάνατε! Ποιος
είναι, λοιπόν, πολιτικά υπεύθυνος; Είναι ή δεν είναι η Κυβέρνησή
σας και -εν προκειµένω- οι αρµόδιοι Υπουργοί; Αυτό είναι πολύ
κοµβικό ζήτηµα, και όταν µιλάτε για δηµόσιο συµφέρον, πρέπει
να το σκέφτεστε δύο φορές, ειδικά η παρούσα Κυβέρνηση, µε
την ευρύτερη έννοια! 

Το λέω εδώ, γιατί είχαµε και προηγουµένως την ερώτηση του
κ. Συντυχάκη, που αφορούσε το αεροδρόµιο Καστελίου -και Κα-
ζαντζάκη συνάµα- και την περίφηµη σύµβαση, τη δανειακή σύµ-
βαση της Ευρωπαϊκής Τράπεζας Επενδύσεων, που τρία χρόνια
τώρα -αυτό είναι πραγµατικά δηµόσιου συµφέροντος- τη ζητάµε,
τρία χρόνια απάντηση δεν παίρνουµε! 

Αν έτσι εκλαµβάνετε εσείς το δηµόσιο συµφέρον, τη διαφά-
νεια, την ενηµέρωση και τη διαύγεια γύρω από τα ζητήµατα αυτά
των ίδιων των πολιτών, νοµίζω ότι διαφωνούµε κάθετα.

Πάµε, όµως, στο κωµικό και, εν κατακλείδι, τι θα γίνει; Τι έχετε
σκοπό; Έχετε σκοπό να διαπραγµατευτείτε µε τον επενδυτή τα
όρια; Μπορεί, δηλαδή, ο επενδυτής να θέλει να αποκτήσει την
κυριότητα επί των ακινήτων, όπως για παράδειγµα του πρώην
Θεατρικού Σταθµού ή του ΚΤΕΛ; Αυτό µας λέτε, σήµερα; Ξεκα-
θαρίστε! Ξεκαθαρίστε τη στάση σας, για να γνωρίζουµε και εµείς
τα επόµενα βήµατα. 

Διότι, όσο παραµένει αυτό το ασαφές περιβάλλον σε χωροτα-
ξικό επίπεδο, καταλαβαίνετε ότι εγείρονται πολλά ερωτήµατα.
Και νοµίζω ότι αυτό είναι το κοµβικό σήµερα. Ο στόχος αυτός
είναι, κυρία Πρόεδρε, να δοθούν ξεκάθαρες απαντήσεις, για να
γνωρίζουµε τι µέλλει γενέσθαι στην ευρύτερη περιοχή. Διότι είναι
µια πραγµατικότητα, το λιµάνι του Ηρακλείου είναι ένα από τα
µεγαλύτερα assets που διαθέτει η χώρα -σε αυτό νοµίζω ότι θα
συµφωνήσουµε- και είναι πολύ σηµαντικό η όποια αξιοποίησή
του λάβει χώρα να είναι µε όρους διαφάνειας και γνώµονα, από
την αρχή µέχρι το τέλος -βλέπω και τον κ. Σκυλακάκη παρόντα
στην Αίθουσα, σε ζητήµατα που, φαντάζοµαι, τα γνωρίζει ως αρ-
µόδιος Υπουργός- δηµοσίου συµφέροντος.

Ο Οργανισµός Λιµένος Ηρακλείου είναι µία διαδικασία που
σας πήρε εννέα χρόνια, νοµίζω. Το 2012, όπως σας είπα, ενε-
τάχθη στο ΤΑΙΠΕΔ, το 2021 εκκίνησε η διαδικασία του διαγωνι-
σµού. Τι συµβαίνει, εν τέλει; 

Διότι, σας το λέω και εσάς, κύριε Σκυλακάκη -δεν ξέρω αν πα-
ρακολουθήσατε την πρωτολογία, µάλλον τη διαδικασία τώρα-
έχουµε το εξής ζήτηµα: Δεν έχουν αποσαφηνιστεί τα όρια, η πε-
ρίµετρος του ακινήτου, το οποίο ενδιαφέρει τους επενδυτές. Δεν
υπάρχουν όρια. Όσο δεν υπάρχουν όρια, δεν υπάρχει αντικειµε-
νικός διαγωνισµός.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κι εµείς ευχαρι-

στούµε, αλλά θα σας απαντήσει ο κ. Βεσυρόπουλος, όχι ο κ. Σκυ-
λακάκης.

Ορίστε, έχετε τον λόγο. 
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Οικονοµικών):

Για το ερώτηµα, που εµµένετε, κύριε συνάδελφε, σας έχω πει
στην πρωτολογία µου. Εσείς επιµένετε εκεί. Λέτε χρονικά όρια
2003, 2012, 2021, αλλά ξεχνάτε ότι κυβερνήσατε τεσσεράµισι
χρόνια. Αναρωτηθείτε τι κάνατε εσείς αυτά τα τεσσεράµισι χρό-
νια; Εγώ θα σας απαντήσω. Με την ερώτησή σας θέτετε δύο
ερωτήµατα. 

Όπως σας είπα στην πρωτολογία µου, θα σας απαντήσω στο
δεύτερο ερώτηµα.

Όπως σας έχω πληροφορήσει και στο παρελθόν, στη ζώνη
των Λινοπεραµάτων υπάρχουν αρχαιολογικά ευρήµατα, αλλά και
ενδείξεις, για την ύπαρξη λιµενικών εγκαταστάσεων της µινωικής
περιόδου. Αυτό σηµαίνει ότι για οποιαδήποτε ενέργεια σε αυτές
τις περιοχές απαιτείται ο έλεγχος και κυρίως η άδεια του Υπουρ-

γείου Πολιτισµού. Πέραν αυτού και σύµφωνα µε έγγραφη ενη-
µέρωση που λάβαµε από το ΤΑΙΠΕΔ στην πρόσκληση υποβολής
εκδήλωσης ενδιαφέροντος αναφέρεται ρητά ότι η περιοχή των
Λινοπεραµάτων δύναται να εξαιρεθεί από την περίµετρο της συ-
ναλλαγής. Αναφέρεται, επίσης, ότι η πρόθεση του ΤΑΙΠΕΔ είναι,
σε συνεργασία µε το Υπουργείο Ναυτιλίας και Νησιωτικής Πολι-
τικής, να προβεί στην οριστικοποίηση του ακριβούς ορίου της
παραχώρησης, εξαιρώντας τη συγκεκριµένη περιοχή των Λινο-
περαµάτων από τον διαγωνισµό. 

Πιστεύω ότι αυτό είναι και εύλογο αλλά και ξεκάθαρο, από τη
στιγµή που η συγκεκριµένη περιοχή συνδέεται µε αρχαιολογικά
ευρήµατα, αλλά και µε ενδείξεις όπως ανέφερα, για την ανακά-
λυψη νέων ευρηµάτων.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κι εµείς ευχαρι-

στούµε, κύριε Βεσυρόπουλε.
Καλή συνέχεια, κύριε Μαµουλάκη.
Τώρα πάµε στην δέκατη, µε αριθµό 888/8-7-2022 επίκαιρη

ερώτηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Λαρίσης του Συνασπι-
σµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ. Βασιλείου Κόκκαλη προς τον
Υπουργό Οικονοµικών, µε θέµα: «Ατελέσφορη η «δεύτερη ευκαι-
ρία» του εξωδικαστικού µηχανισµού για φυσικά και νοµικά πρό-
σωπα του νέου πτωχευτικού νόµου».

Κύριε Κόκκαλη, καλησπέρα σας και καλή εβδοµάδα. Έχετε
δύο λεπτά για το ξεκίνηµα σας.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΚΚΑΛΗΣ: Καλησπέρα, κύριε Πρόεδρε. Ευχα-
ριστώ.

Κύριε Υπουργέ, δεν είναι βέβαια στο χαρτοφυλάκιο σας το αν-
τικείµενο της συγκεκριµένης ερώτησης, πλην όµως θα περιµένω
-και όχι µόνο εγώ αλλά χιλιάδες κόσµος- κάποιες απαντήσεις το
δυνατόν πειστικότερες. 

Εξωδικαστικός συµβιβασµός: Πριν ένα χρόνο, περίπου, δεκα-
πέντε µήνες, ξεκίνησε η λειτουργία του εξωδικαστικού συµβιβα-
σµού. Να θυµίσω στο Σώµα, κύριε Πρόεδρε, τους διθυραµβικούς
τίτλους για την εφαρµογή του εξωδικαστικού συµβιβασµού. «Δια-
γραφές δανείων, διακόσιες σαράντα δόσεις, τριακόσιες πενήντα
δόσεις, πεντακόσιες πενήντα δόσεις για χρέη προς ΕΦΚΑ, ΑΑΔΕ,
δηµόσιο και προς τις τράπεζες». Τι έχει γίνει ενάµιση χρόνο
τώρα; Επιβεβαιώστε ή διαψεύστε κάποια στοιχεία.

Εν τάχει, εισήλθαν στην πλατφόρµα 53.016πενήντα τρεις χι-
λιάδες δεκαέξι οφειλέτες, τριάντα δύο χιλιάδες τριακόσιοι δε-
καεπτά προχώρησαν σε άρση απορρήτου. Κατεβαίνουµε. Πέντε
χιλιάδες οκτακόσιοι εξήντα δύο υπέβαλαν οριστικά, χίλιοι διακό-
σιοι τριάντα έξι -κατεβαίνουµε- δέχτηκαν ρύθµιση. Πόσοι ολο-
κλήρωσαν; Μόνο πενήντα πέντε συµπολίτες µας, οι οποίοι
οφείλουν σε τράπεζες και δηµόσιο και άλλοι εκατόν δεκατρείς
που οφείλουν µόνο στο δηµόσιο. Δηλαδή, ενάµιση χρόνο τώρα
πενήντα πέντε -επαναλαµβάνω- συµπολίτες µας, οι οποίοι χρω-
στάνε σε τράπεζες και δηµόσιο, κατάφεραν να κάνουν µια ρύθ-
µιση µέσω του εξωδικαστικού. 

Η ερώτηση είναι, τι συµβαίνει; Πρώτη παθογένεια: Δεν είναι
υποχρεωτικό για τις τράπεζες. Από τη στιγµή που η διαδικασία
δεν είναι υποχρεωτική, οι τράπεζες δεν συνεισφέρουν. 

Δεύτερον, πώς σκοπεύετε να βελτιώσετε την όλη λειτουργία;
Ποιος τον τρέχει αυτόν τον εξωδικαστικό; Το Υπουργείο; Η Γε-
νική Γραµµατεία Διαχείρισης Ιδιωτικού Χρέους; 

Και τρίτον, κύριε Υπουργέ, τα αγροτικά δάνεια. Εδώ θα κά-
νουµε µια ερώτηση απλή, όσο γίνεται πιο απλή: Θα ασχοληθείτε
ως Κυβέρνηση -τρία χρόνια τώρα- µε τα δάνεια που απασχολούν
αγρότες, κτηνοτρόφους, συνεταιρισµούς; Δεν θέλουν οι άνθρω-
ποι να µην πληρώσουν τα χρέη τους. Θέλουν ευνοϊκές ρυθµίσεις.
Υπήρχαν αυτές οι ρυθµίσεις το 2018. Ο κ. Ζαβός, από τη θέση
σας το 2019, είπε εδώ στη Βουλή «πράγµατι, ήταν πάρα πολύ ευ-
νοϊκές και θα τις ανανεώσουµε τις ρυθµίσεις αυτές». Μέχρι σή-
µερα που µιλάµε -τρία χρόνια- δεν έχει γίνει τίποτα. Σκοπεύετε
να προχωρήσετε σε κάποια ευνοϊκή ρύθµιση των χρεών των
αγροτών; Απασχολεί όλη την ύπαιθρο και εσάς -ξέρω, είστε ευαί-
σθητος. Απασχολεί πάρα πολύ κόσµο.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κι εµείς ευχαρι-

στούµε.
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Θα απαντήσει ο Υφυπουργός Οικονοµικών, ο κ. Απόστολος Βε-
συρόπουλος.

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Οικονοµικών):
Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Θα χρειαστώ λίγο την ανοχή σας στο χρόνο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Βεβαίως, κύριε

Υπουργέ. Σεβαστήκατε το χρόνο και µε το παραπάνω στις προ-
ηγούµενες ερωτήσεις.

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Οικονοµικών):
Κύριε συνάδελφε, η παγκόσµια κοινότητα και η παγκόσµια οικο-
νοµία από τις αρχές του 2020 βρίσκονται στη δίνη πρωτοφανών
σε ένταση, αλλά και σε επιπτώσεις, γεγονότων. Μετά την πανδη-
µία, ακολούθησαν η ενεργειακή κρίση, ο πόλεµος και οι διεθνείς
πληθωριστικές τάσεις. 

Μέσα σε αυτό το δύσκολο περιβάλλον, η Κυβέρνηση -είχε και
συνεχίζει να έχει- ως άµεση προτεραιότητα τη στήριξη της οικο-
νοµίας και της κοινωνίας. Τη στήριξη και τη διευκόλυνση πολι-
τών, νοικοκυριών και επιχειρήσεων για να µπορούν να ανταπο-
κριθούν στις υποχρεώσεις τους. Το Υπουργείο Οικονοµικών έχει
ήδη προβεί σε στοχευµένες ενέργειες και πλήθος µέτρων ανα-
κούφισης και διευκόλυνσης των δανειοληπτών, µε σκοπό την αν-
τιµετώπιση του προβλήµατος του ιδιωτικού χρέους. Στοχεύει,
µεταξύ άλλων, στην ανακούφιση και διευκόλυνση των οφειλετών,
συµπεριλαµβανοµένων και των συνοφειλετών και εγγυητών, που
έχουν περιέλθει σε δυσχέρεια αποπληρωµής των χρεών τους,
είτε αυτά αφορούν σε ληξιπρόθεσµες οφειλές προς το δηµόσιο
είτε αφορούν σε δανειακές υποχρεώσεις έναντι χρηµατοπιστω-
τικών ιδρυµάτων, δηλαδή σε τράπεζες και διαχειριστές δανείων. 

Σε ό,τι αφορά στο νόµο 4738/2020, σχετικά µε τη ρύθµιση
οφειλών και την παροχή δεύτερης ευκαιρίας, σηµειώνω τα εξής:
Αποτελεί ένα µόνιµο πλαίσιο και εργαλείο αντιµετώπισης του
χρέους νοικοκυριών και επιχειρήσεων, δηλαδή, δεν έχει έκτακτο
χαρακτήρα και δεν έχει ηµεροµηνία λήξης. Αντικαθιστά όλα τα
επιµέρους έκτακτα προσωρινά εργαλεία ρύθµισης οφειλών, που
υπήρχαν µέχρι πριν την ψήφιση του -υπερχρεωµένα νοικοκυριά,
προστασία πρώτης κατοικίας, εξωδικαστικός µηχανισµός, πτω-
χευτικός κώδικας κ.λπ.- διέπει συνολικά τη διευθέτηση του ιδιω-
τικού χρέους προς δηµόσιο -δηλαδή ΑΑΔΕ, ΕΦΚΑ και λοιπά-
τράπεζες, διαχειριστές δανείων και λοιπούς ιδιώτες, παραδείγ-
µατος χάριν προµηθευτές, εργαζόµενους. Εναρµονίζει την αντί-
στοιχη ευρωπαϊκή οδηγία 1023/2019 περί πλαισίου για την
προληπτική αναδιάρθρωση, την απαλλαγή για όλα τα χρέη και
τις ανικανότητες ή την έκπτωση οφειλετών, καθώς και την τρο-
ποποίηση της οδηγίας ΕΕ 1132/2017 για την αναδιάρθρωση και
την αφερεγγυότητα. 

Όπως γνωρίζετε, ο συγκεκριµένος νόµος τέθηκε σε ισχύ το
2021 ως εξής: Από την 1η Μαρτίου 2021 υπάρχει δυνατότητα
ρύθµισης οφειλών -µέσω της διαδικασίας εξυγίανσης ή διαγρα-
φής όλων των οφειλών, µέσω της διαδικασίας πτώχευσης και
απαλλαγής οφειλών δεύτερης ευκαιρίας- των µεσαίων και µεγά-
λων επιχειρήσεων, καθώς και φυσικών προσώπων µε επιχειρη-
µατική δραστηριότητα, µε περιουσία άνω των 350.000 ευρώ και
κύκλο εργασιών άνω των 700.000 ευρώ.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου

Υπουργού) 
Θα χρειαστώ λίγα λεπτά, κύριε Πρόεδρε, γιατί είναι πολύ ση-

µαντικό να απαντήσω συγκεκριµένα στην ερώτηση αυτή. 
Από την 1η Ιουνίου 2021 υπάρχει η δυνατότητα ρύθµισης οφει-

λών µέσω της διαδικασίας του εξωδικαστικού µηχανισµού ή δια-
γραφής όλων των οφειλών µέσω της διαδικασίας πτώχευσης και
απαλλαγής οφειλών δεύτερης ευκαιρίας των φυσικών προσώ-
πων νοικοκυριών, καθώς και όλων των επιχειρήσεων. Υπενθυµίζω
ότι µε τον εξωδικαστικό µηχανισµό ρύθµισης οφειλών, µέσω της
σχετικής ηλεκτρονικής πλατφόρµας, οι οφειλέτες -φυσικά και νο-
µικά πρόσωπα- µπορούν και µε µια ενιαία αίτηση να ρυθµίσουν
συνολικά, χωρίς προσφυγή στο δικαστήριο τις οφειλές τους
προς το δηµόσιο και τους φορείς κοινωνικής ασφάλισης σε έως
διακόσιες σαράντα δόσεις και προς τις τράπεζες και διαχειριστές
δανείων σε έως τετρακόσιες είκοσι δόσεις. 

Σηµαντική παράµετρος της ρύθµισης οφειλών είναι η µερική

διαγραφή χρέους αφού ο οφειλέτης, που εντάσσεται στον εξω-
δικαστικό µηχανισµό ρύθµισης οφειλών µπορεί υπό προϋποθέ-
σεις που καθορίζονται µε ευρωπαϊκό θεσµικό πλαίσιο να λάβει
διαγραφή χρέους προς το δηµόσιο έως 75% επί της βασικής
οφειλής, καθώς και έως 95% επί των προσαυξήσεων προς τις
τράπεζες και διαχειριστές δανείων έως 80% επί της βασικής
οφειλής, καθώς και έως 100% επί των τόκων. Μέσω της ρύθµι-
σης των ανωτέρω οφειλών µε ευνοϊκό και µακροπρόθεσµο τρόπο
επιτυγχάνεται και η αναστολή των διαδικασιών αναγκαστικής
εκτέλεσης, όπως διαταγές πληρωµής, κατασχέσεις τραπεζικών
λογαριασµών, καθώς και δεσµεύσεις και πλειστηριασµοί στην κι-
νητή και ακίνητη περιουσία του οφειλέτη. 

Με τις ανωτέρω ευνοϊκές ρυθµίσεις οφειλών στηρίζονται απο-
τελεσµατικά τα νοικοκυριά και οι επιχειρήσεις, ώστε να προστα-
τεύσουν την περιουσία τους τόσο την πρώτη κατοικία όσο και
την επαγγελµατική στέγη ή άλλο επαγγελµατικό τους ακίνητο,
παραδείγµατος χάριν αγροτική γη που αντίστοιχα αξιοποιούν.
Συνεπώς, οι οφειλέτες συµπεριλαµβανοµένων και των εγγυητών
έχουν τη δυνατότητα να αντιµετωπίσουν όλα τα χρέη τους, απο-
φεύγοντας παράλληλα κατασχέσεις και πλειστηριασµούς µέσω
της δυνατότητας ρύθµισης ή απαλλαγής από τις οφειλές τους,
όπως προβλέπει ο ν.4738/2020.

Σηµειώνω ότι στις διαδικασίες αυτές εντάσσονται και οι οφει-
λέτες που αφορούν αγροτικά δάνεια, καθώς και οι οφειλές προ-
ερχόµενες από υπό εκκαθάριση πιστωτικά ιδρύµατα, όπως
παραδείγµατος χάριν η Αγροτική Τράπεζα της Ελλάδος, τα
οποία εν συνεχεία ανέλαβε ως ειδικός εκκαθαριστής, η εταιρεία
«Ενιαία Εκκαθάριση PQH». 

Στη δευτερολογία µου θα επεκταθώ σε πρόσθετα ζητήµατα
που έχετε θέσει µε την ερώτησή σας και θα αναφερθώ σε συγ-
κεκριµένα αριθµητικά στοιχεία, κύριε συνάδελφε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε, κύριε
Υφυπουργέ.

Ορίστε, κύριε Κόκκαλη, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΚΚΑΛΗΣ: Κύριε Υπουργέ, το είπα πριν ότι δεν

είναι στη στενή, καθ’ ύλην αρµοδιότητά σας. Με όλο το σεβασµό
αυτοί οι οποίοι συνέταξαν το έγγραφο δεν έχουν καµµία σχέση
µε την πραγµατικότητα, µα καµµία απολύτως σχέση. Ενάµιση
χρόνο και ευνοήθηκαν µόνο εκατόν δεκατρείς συµπολίτες µας
από τους εξήντα χιλιάδες. Αυτό δεν λέει κάτι;

Μας λέγατε τώρα για τον πτωχευτικό νόµο. Ακούστηκε η
φράση «διαγραφή οφειλών». Στο Πτωχευτικό Δίκαιο, όπως το
ψηφίσατε, προβλέπεται ότι χάνει τα πάντα ο δανειολήπτης. Όταν
χάνει τα πάντα, έρχεστε και του λέτε: «Θα διαγραφούν και τα
χρέη». 

Όχι, κύριε Υπουργέ, δεν είναι έτσι. Ο πτωχευτικός νόµος που
ψηφίσατε προβλέπει απώλεια και της κύριας κατοικίας, απώλεια
όλων των περιουσιακών στοιχείων, να το καταλάβει αυτό ο κό-
σµος. Όταν πτωχεύω, σηµαίνει ότι έχω πτωχευτική περιουσία και
πηγαίνει στον δανειστή και υπό προϋποθέσεις πάλι θα γίνει δια-
γραφή χρεών. 

Δεύτερον, σας ρώτησα ποιος «τρέχει» τον εξωδικαστικό, κύριε
Υπουργέ, Μήπως η «PRICEWATER», µια ιδιωτική εταιρεία;
Μήπως αυτή η εταιρεία για τις υπηρεσίες της -και καλά κάνει εν-
νοείται- αµείβεται από τις τράπεζες; Μήπως, εφόσον ο πελάτης
είναι τράπεζες, µπορεί να πάει κόντρα στα συµφέροντα των τρα-
πεζών, η εταιρεία που τρέχει και βγάζει και τον αλγόριθµο; Αυτές
είναι σκέψεις.

Υπάρχουν συγκεκριµένες παθογένειες, κύριε Υπουργέ. Το
πρώτο, το βασικό είναι ότι δεν είναι υποχρεωτική η συµµετοχή
των τραπεζών, η αποδοχή. Δεύτερον, πολλές τράπεζες και πολ-
λές εταιρείες διοχετεύουν λάθος στοιχεία. Και τρίτον, σας το λέω
να το γνωρίζετε, πολλοί πιστωτές δεν επιλέγουν τον εξωδικα-
στικό µέσω του συστήµατος του εξωδικαστικού, αλλά επικοινω-
νούν µε τον δανειολήπτη για άλλου είδους διαπραγµάτευση.
Άρα, κάτι πρέπει να κάνετε. Και επαναλαµβάνω οι αριθµοί είναι
αµείλικτοι. 

Θα αναφερθώ στα αγροτικά δάνεια. Ουσιαστικά τι µας είπαν
οι εκπρόσωποι του Υπουργείου Οικονοµικών και εσείς; Μας είπαν
ότι αυτή η διαδικασία αφορά και αγρότη. Όχι, κύριε Υπουργέ.
Είναι σαν να λέτε: «Πτωχεύστε. Αγρότες µπορείτε να πτωχεύσετε
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για να σας διαγραφούν τα χρέη». Γιατί κάποιος ο οποίος εισέρ-
χεται στον εξωδικαστικό είναι σφόδρα πιθανό µετά να πτωχεύσει. 

Εγώ ρωτώ εάν τις ρυθµίσεις που ίσχυαν για ένα χρόνο, για τις
οποίες ο Υπουργός της Κυβέρνησης τότε, ο κ. Ζαββός, το 2018
-δεν σας ζητάµε να ασχοληθείτε περαιτέρω και να εφαρµόσετε
άλλου είδους ρυθµίσεις- είπε ότι πράγµατι είναι ευνοϊκές, γιατί
προβλέπουν διαγραφή τόκων υπερηµερίας, διαγραφή τόκων κε-
φαλαίου, δανείου, διαγραφή λογιστικού υπολοίπου, σκοπεύετε
να τις επαναφέρετε σε ισχύ; Κάποιο µέλος της κυβέρνησής σας
τότε, τον Δεκέµβριο του ’19, είπε ότι πράγµατι ήταν πολύ ευνοϊ-
κές. Θα το καταθέσω για τα Πρακτικά.

Σας µεταφέρω από τους αγρότες, τους κτηνοτρόφους, τους
χοιροτρόφους, οι οποίοι λένε ότι δεν φταίνε οι υπάλληλοι της
υπό εκκαθάριση εταιρείας, φταίει η πολιτική στη διευθέτηση των
δανείων. Και γι’ αυτό σας ρωτώ εάν σκοπεύετε να εισάγετε ένα
ξεχωριστό καθεστώς ρυθµίσεων πέρα από το Πτωχευτικό Δίκαιο.
Δεν µπορούµε να λέµε στον αγρότη, «πήγαινε κάνε εφαρµογή
του Πτωχευτικού Δικαίου». Είναι σαν να του λέµε, «πήγαινε να
πτωχεύσεις». Θα εισάγετε άλλου είδους ρυθµίσεις για τους
αγρότες, τους κτηνοτρόφους, τους ανθρώπους του πρωτογε-
νούς τοµέα για τα χρέη τους, που έχουν στην πρώην Αγροτική
Τράπεζα, στη γνωστή «PQΗ»;

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Βασίλειος Κόκκαλης, κατα-
θέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία
βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ορίστε, κύριε
Υπουργέ, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά.

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Οικονοµικών):
Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Κύριε συνάδελφε, όπως ανέφερα και στην πρωτολογία µου για
πρώτη φορά η Κυβέρνηση του Κυριάκου Μητσοτάκη εισήγαγε
ένα γενναίο, ολοκληρωµένο και βιώσιµο πλαίσιο ρύθµισης οφει-
λών για πολίτες και επιχειρήσεις µε στόχο όχι µόνο τη διευκό-
λυνση τους, αλλά και την αποφυγή εγκλωβισµού σε ένα
καθεστώς αφερεγγυότητας. 

Τα εργαλεία που προβλέπονται από το θεσµικό αυτό πλαίσιο
αξιολογούνται και βελτιώνονται διαρκώς, ώστε να ενισχύεται η
αποτελεσµατικότητά τους. Μάλιστα, τόσο µε τον ν.4818/2021
όσο και µε το ν.4941/2022 προχωρήσαµε σε βελτιώσεις και τρο-
ποποιήσεις του ν.4738/2020. 

Ειδικότερα, µε τον ν.4941/2022 αποσαφηνίστηκε σειρά ζητη-
µάτων µε βασικό γνώµονα την προστασία των δανειοληπτών και
επήλθαν µεταξύ άλλων οι εξής βελτιώσεις: Πρώτον, σχετικά µε
τον εξωδικαστικό µηχανισµό ρύθµισης οφειλών υπάρχει πλέον η
δυνατότητα ρύθµισης των δανείων στα οποία έχει παρασχεθεί η
εγγύηση ελληνικού δηµοσίου, όπως τα πυρόπληκτα και σεισµό-
πληκτα δάνεια, ρυθµίσεις οφειλών και από εγγυητές σε δανειακή
σύµβαση, µέσω της υποβολής των στοιχείων τους στην αίτηση
του πρωτοφειλέτη, υποβολής αίτησης ένταξης στον εξωδικα-
στικό µηχανισµό ακόµη και στην περίπτωση της διακοπής της έγ-
γαµης συµβίωσης, ρύθµιση των οφειλών προς το δηµόσιο και
τους φορείς κοινωνικής ασφάλισης µέσω της αντιπρότασης,
καθώς και η δυνατότητα ρύθµισης των οφειλών, που προέκυψαν
από συµβάσεις χρηµατοδοτικής µίσθωσης ή πρακτορείας επιχει-
ρηµατικών απαιτήσεων. 

Δεύτερον, σχετικά µε τη διαδικασία εξυγίανσης οφειλών µε-
σαίων και µεγάλων επιχειρήσεων δίνεται πλέον η δυνατότητα σε
ένα νοµικό πρόσωπο, που αποτελεί ελεγκτική ή συµβουλευτική
εταιρεία, να αποκτήσει την πιστοποίηση του εµπειρογνώµονα,
εφόσον απασχολεί τουλάχιστον ένα φυσικό πρόσωπο που είναι
µέλος του Μητρώου Εµπειρογνωµόνων εξυγίανσης.

Τρίτον, σχετικά µε τη διαδικασία της πτώχευσης διαγραφής
οφειλών και παροχής δεύτερης ευκαιρίας, παρέχεται πλέον η δυ-
νατότητα υποβολής αντιρρήσεων, ενστάσεων του οφειλέτη εναν-
τίον της αίτησης πτώχευσης από τον πιστωτή, ενώ
αποσαφηνίζεται το γεγονός ότι το ποσοτικό τεκµήριο της παύ-
σης πληρωµών θεωρείται µαχητό κατά τη διαδικασία. Όπως αν-
τιλαµβάνεστε, διαρκώς επικαιροποιούµε και βελτιώνουµε το
πλαίσιο αντιµετωπίζοντας πιθανά εφαρµοστικά ζητήµατα. 

Αναφορικά µε τα ζητούµενα αριθµητικά στοιχεία, σας ενηµε-

ρώνω ότι στον εξωδικαστικό µηχανισµό ρύθµισης οφειλών έως
το τέλος Ιουνίου του 2022 κατεγράφησαν έξι χιλιάδες δεκαπέντε
οριστικά υποβληθείσες αιτήσεις στην ηλεκτρονική πλατφόρµα οι
οποίες αναλογούν σε οφειλές ύψους τριών δισεκατοµµυρίων
ευρώ. Από αυτές οι επιτυχείς ρυθµίσεις ανέρχονται σε τριακό-
σιες εβδοµήντα οκτώ, εκ των οποίων οι εκατόν τριάντα βρίσκον-
ται σε αναµονή καταβολής της πρώτης δόσης και αναλογούν σε
75,3 εκατοµµύρια ευρώ, 43,3 εκατοµµύρια ευρώ αντίστοιχα για
τις ρυθµίσεις σε αναµονή.

Παράλληλα µε τον πρόσφατο ν.4941/2022 προβλέφθηκε η
αναβάθµιση της διαλειτουργικότητας και η ανταλλαγή πληροφο-
ριών ανάµεσα στα εµπλεκόµενα µέρη, καθώς η ηλεκτρονική
πλατφόρµα εξωδικαστικής ρύθµισης οφειλών, το Ηλεκτρονικό
Μητρώο Φερεγγυότητας και το ολοκληρωµένο σύστηµα διαχεί-
ρισης δικαστικών υποθέσεων πολιτικής και ποινικής δικαιοσύνης
πλέον διαλειτουργούν και ανταλλάσσουν πληροφορίες µε βάσεις
δεδοµένων του δηµοσίου τοµέα ή των χρηµατοπιστωτικών ιδρυ-
µάτων µε τα ηλεκτρονικά συστήµατα πλειστηριασµών, καθώς και
µε κάθε άλλο ηλεκτρονικό σύστηµα δηµοσίου φορέα ή υπηρε-
σίες από το οποίο απαιτείται η παροχή πληροφοριών. 

Όπως προανέφερα, υπάρχει διαρκής αξιολόγηση της αποτε-
λεσµατικότητας του υφιστάµενου θεσµικού πλαισίου ώστε να
υπάρξει άµεσα παρέµβαση της Κυβέρνησής µας εφόσον διαπι-
στωθούν στην πράξη σηµεία προς βελτίωση. Παράλληλα είναι
σε εξέλιξη το έργο της αποτίµησης του πρώτου έτους λειτουρ-
γίας του νόµου από τη Γενική Διεύθυνση Υποστήριξης Διαρθρω-
τικών Μεταρρυθµίσεων της Ευρωπαϊκής Επιτροπής και εφόσον
διαπιστωθεί κάποιο σηµείο παρέµβασης στα πορίσµατα του εν
λόγω έργου θα υπάρξει σχετική διορθωτική παρέµβαση. 

Υπενθυµίζω ότι το υφιστάµενο θεσµικό πλαίσιο προσαρµόζεται
διαρκώς στις ανάγκες και στις απρόοπτες µεταβολές συνθηκών,
λαµβάνοντας πάντα υπ’ όψιν τις σχετικές ευρωπαϊκές οδηγίες
για την αφερεγγυότητα καθώς και τις κατευθύνσεις της Ευρω-
παϊκής Κεντρικής Τράπεζας και της Ευρωπαϊκής Αρχής Τραπε-
ζών. Βασικός άξονας όλων αυτών είναι οι παράµετροι
οικονοµικού χαρακτήρα όπως η ικανότητα αποπληρωµής του
οφειλέτη και η πραγµατική εµπορική αξία της περιουσίας του
οφειλέτη, καθώς επίσης και όµοιοι παράµετροι για τους συνο-
φειλέτες και εγγυητές του οφειλέτη. 

Γίνεται συνεπώς κατανοητό, ότι καθίσταται ανέφικτη η θέ-
σπιση µιας οριζόντιας ρύθµισης οφειλών σε µια οµάδα οφειλε-
τών βάσει άλλων χαρακτηριστικών, όπως η ίδια γεωγραφική
περιοχή ή η άσκηση του ίδιου επαγγέλµατος, τα οποία δεν λαµ-
βάνουν υπ’ όψιν ταυτόχρονα την πραγµατική οικονοµική κατά-
σταση του κάθε οφειλέτη και κατ’ επέκταση και των συνοφει-
λετών εγγυητών του. Για τον λόγο αυτό οι εµπλεκόµενοι οφειλέ-
τες, δηλαδή πρωτοφειλέτες συνοφειλέτες και εγγυητές εφόσον
έχουν οικονοµική αδυναµία θα πρέπει να προβούν ξεχωριστά ο
καθένας τους στη διενέργεια της διαδικασίας ρύθµισης οφειλών
µέσω της οποίας θα πρέπει να αποδείξουν την οικονοµική αδυ-
ναµία τους και να λάβουν την κατάλληλη ρύθµιση της οφειλής
που αντιστοιχεί στο επίπεδο αδυναµίας τους. 

Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Και εµείς ευχαρι-

στούµε. Καλή συνέχεια και στους δύο.
Και προχωρούµε στην τέταρτη µε αριθµό 892/11-7-2022 επί-

καιρη ερώτηση δευτέρου κύκλου του Βουλευτή Β2’ Δυτικού
Τοµέα Αθηνών του ΜέΡΑ25 κ. Κρίτωνα - Ηλία Αρσένη προς τον
Υπουργό Οικονοµικών, µε θέµα: «Μισό δισεκατοµµύριο ευρώ
στην εταιρεία εξόρυξης χρυσού στη Χαλκιδική από το Ευρω-
παϊκό Ταµείο Ανάκαµψης;». 

Καλησπέρα σας, καλή εβδοµάδα, κύριε Αρσένη. Για να ακού-
σουµε αυτό το ενδιαφέρον θέµα.

Ορίστε, έχετε τον λόγο.
ΚΡΙΤΩΝ - ΗΛΙΑΣ ΑΡΣΕΝΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Αναπληρωτή Υπουργέ, έχουµε στη Χαλκιδική την εξό-

ρυξη στις Σκουριές. Έχει καταγγελθεί, έχει πάρει πρόστιµα για
αντιπεριβαλλοντική δράση. Και εδώ έχουµε δηµοσιεύµατα ότι
ετοιµάζεστε να την χρηµατοδοτήσετε από το Ταµείο Ανάκαµψης.
Διαβάζω συγκεκριµένα τα δηµοσιεύµατα γιατί είναι αρκετά εντυ-
πωσιακά. Είναι από το euro2day.gr: «Η χρηµατοδότηση από τα
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από τα δάνεια του Ταµείου Ανάκαµψης ετοιµάζεται να λάβει η
εταιρεία «ΕΛΛΗΝΙΚΟΣ ΧΡΥΣΟΣ Α.Ε.», θυγατρική του καναδικού
οµίλου «ELDORADO GOLD» η οποία δραστηριοποιείται στις
Σκουριές. Το συνολικό κεφάλαιο για τη χρηµατοδότηση της ανά-
πτυξης νέου ορυχείου θα ανέλθει στο 1 δισεκατοµµύριο και η
εταιρεία προχωρά τη διαδικασία του φακέλου και των συζητή-
σεων για την ένταξη της χρηµατοδότησης του RRF απ’ όπου θα
χρηµατοδοτηθεί τµήµα της επένδυσης. Η αίτηση της εταιρείας
βρίσκεται σύµφωνα µε τραπεζικές πηγές σε ώριµο στάδιο και η
περιβαλλοντική µελέτη παροµοίως, η οποία φέρεται να επιµελή-
θηκε από την «PWC»».

Κύριε Υπουργέ, τα ερωτήµατα βγαίνουν αυθόρµητα από το
άρθρο. Είναι σε συζήτηση το Υπουργείο Οικονοµικών, η «ΕΛΛΗ-
ΝΙΚΟΣ ΧΡΥΣΟΣ», η «ELDORADO GOLD» ή το οποιοδήποτε σκέ-
λος της εταιρείας για την ένταξη στο Ταµείο Ανάκαµψης; Έχετε
προχωρηµένες συζητήσεις και βγαίνουν δηµοσιεύµατα ότι θα
δώσετε και άνω των 500 εκατοµµυρίων -και δεν ξέρω πόσα- από
τις τράπεζες που εµείς έχουµε αναχρηµατοδοτήσει και ανακε-
φαλαιοποιήσει τόσες φορές;

Θέλουµε να µας το εξηγήσετε. Γιατί το Ταµείο Ανάκαµψης µε
τα λίγα που µπορούµε να καταλαβαίνουµε διαβάζοντας τα ευρω-
παϊκά έγγραφα, χρηµατοδοτεί έρευνα και καινοτοµία, που δεν
αφορά την εξόρυξη χρυσού και µε τον τρόπο που γίνεται, δίκαιη
κλιµατική και ψηφιακή µετάβαση που δεν αφορά αυτό τις Σκου-
ριές και ανάκαµψη και ανθεκτικότητα µε ένταση στον εκσυγχρο-
νισµό πολιτικών συνοχής και της γεωργικής πολιτικής, που δεν
βλέπουµε να αφορά, καταπολέµηση της κλιµατικής αλλαγής, βιο-
ποικιλότητα, ισότητα φύλων. 

Την ίδια στιγµή βλέπουµε ακόµα και τους συµµάχους της επέν-
δυσης στην περιοχή όπως ήταν µέχρι πρόσφατα η δηµοτική δι-
οίκηση του Δήµου Αριστοτέλη να σας στέλνουν καταγγελτήριες
επιστολές για τις µαζικές και στρατηγικές, όπως ονοµάζουν, απο-
λύσεις και το πώς οδηγεί σε αύξηση της ανεργίας πλέον ξεκά-
θαρα η εξόρυξη χρυσού.

Θα θέλαµε ξεκάθαρες απαντήσεις. Είστε σε συζήτηση; Το
έχετε εγκρίνει; Έχετε δώσει διαβεβαιώσεις ότι θα µπει στο Τα-
µείο Ανάκαµψης;

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Και εµείς ευχαρι-

στούµε. 
Θα απαντήσει ο Αναπληρωτής Υπουργός Οικονοµικών κ. Θε-

όδωρος Σκυλακάκης.
Κύριε Σκυλακάκη, καλησπέρα σας, καλή εβδοµάδα. 
Ορίστε, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά.
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΣΚΥΛΑΚΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Οικο-

νοµικών): Καλησπέρα και καλή εβδοµάδα, κύριε Πρόεδρε.
Απαντώντας στον κύριο συνάδελφο να εξηγήσω µερικά πράγ-

µατα, γιατί είναι µάλλον προφανές ότι δεν υπάρχει κατανόηση
του πώς λειτουργεί το εργαλείο των δανείων στο Ταµείο Ανάκαµ-
ψης. Τα δάνεια αυτά είναι δάνεια τα οποία το ελληνικό δηµόσιο
θα κληθεί να επιστρέψει στο µέλλον στην Ευρωπαϊκή Επιτροπή.
Εµείς τα παίρνουµε ως δάνεια και τα δίδουµε ως δάνεια µε αυ-
στηρά τραπεζικά κριτήρια χωρίς καµµία εγγύηση του ελληνικού
δηµοσίου. 

Αντιθέτως τα εχέγγυα, που δίνουν στις τράπεζες οι εταιρείες
που λαµβάνουν το δάνειο, οι εξασφαλίσεις είναι οι ίδιες –αυτή
είναι η έννοια του pari passu- µε αυτές που είναι υποχρεωµένες
να δώσουν και στο δηµόσιο. 

Πώς γίνεται η διαδικασία; Δεν εµπλέκεται στη διαδικασία το
Υπουργείο Οικονοµικών, ούτε κανένας γραφειοκράτης του
Υπουργείου, ούτε η πολιτική ηγεσία, ούτε κανείς. Η διαδικασία
έχει ως εξής: Η εταιρεία που ενδιαφέρεται για επένδυση πρέπει
να πάρει προέγκριση του δανείου της από µία τράπεζα, που να
είναι διατεθειµένη να βάλει τουλάχιστον το 30% του επενδυτικού
σχεδίου ως δικό της δάνειο, να βάλει δηλαδή, τα δικά της λεφτά
και να τα διακινδυνεύσει. Με τους ίδιους όρους που θα βάλει η
τράπεζα τα χρήµατά της, θα έρθει και θα βάλει αυτοµάτως το
ελληνικό δηµόσιο τους δικούς του πόρους χωρίς καµία εµπλοκή
του Υπουργείου, µε την προϋπόθεση ότι οι σχετικές δαπάνες θα
είναι επιλέξιµες, µε βάση τους κανόνες του Ταµείου και τη συµ-
φωνία που έχουµε κάνει µε την Ευρωπαϊκή Επιτροπή και το

ECOFIN. Στους κανόνες του συγκεκριµένου εργαλείου του Τα-
µείου -που είναι ένα πολύ µεγάλο εργαλείο και φαίνεται ότι θα
είναι εξαιρετικά επιτυχηµένο- έχει πέντε επιλεξιµότητες. Είναι το
πράσινο, το ψηφιακό, συνεργασίες, έρευνα και ανάπτυξη και
εξωστρέφεια. 

Το ποια δάνεια τελικά δίδονται είναι κάτι που το µαθαίνουµε
αφού ελεγχθούν από τις οµάδες ορκωτών ελεγκτών, που έχουν
προκύψει από το σχετικό µητρώο που έχουµε φτιάξει. Κάθε
οµάδα έχει περίπου είκοσι ανθρώπους και αναλαµβάνει να ελέγ-
ξει µία επένδυση. Ο έλεγχος γίνεται µε αυτόµατη κλήρωση και
αφού ολοκληρωθεί ο έλεγχος της επιλεξιµότητας και των κρατι-
κών ενισχύσεων τότε προκύπτει ότι µπορεί να προχωρήσει η τρά-
πεζα στη δανειοδότηση και για το δικό µας δάνειο και για το δικό
της. Και ο κανόνας είναι κατ’ ελάχιστον 20% ίδια κεφάλαια, κατ’
ελάχιστον 30% τραπεζικό δάνειο και το Ταµείο Ανάκαµψης δίνει
από 30% έως 50% ανάλογα µε την περίπτωση. Το δάνειο που δί-
δεται πρέπει να επιστραφεί σε συγκεκριµένο χρόνο που έχει συµ-
φωνηθεί µε την τράπεζα και δίνεται -επαναλαµβάνω- µε αυστηρά
τραπεζικά κριτήρια. 

Για το συγκεκριµένο θέµα δεν έχουµε πληροφόρηση για το αν
έχει προχωρήσει τέτοιο σχέδιο δανειοδότησης. Τα δάνεια που
έχουν εγκριθεί, εξ όσων γνωρίζω, ως τώρα είναι τέσσερα και δεν
είναι µέσα σε αυτά. Πολύ περισσότερα είναι αυτά που έρχονται,
καθώς έχουµε περίπου 2,6 δισεκατοµµύρια επενδυτικά σχέδια,
που είτε έχουν πάρει το τελικό «ok», είτε έχει γίνει προέγκριση
από τις τράπεζες. 

Σε αυτά τα επενδυτικά σχέδια, εξ όσων γνωρίζω, δεν θυµάµαι
να υπάρχει προεγκεκριµένο το συγκεκριµένο σχέδιο. Αλλά, δεν
αποκλείεται να υπάρξει και να εγκριθεί µε βάση τις κανονικές δια-
δικασίες. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε, κύριε
Υπουργέ. 

Κύριε Αρσένη, έχετε τον λόγο. 
ΚΡΙΤΩΝ - ΗΛΙΑΣ ΑΡΣΕΝΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, καταλαβαίνω ότι µας λέτε ότι δεν έχει εγκριθεί

κάποιο δάνειο για τις Σκουριές, είτε στην «ELDORADO» είτε στην
«ΕΛΛΗΝΙΚΟΣ ΧΡΥΣΟΣ». Μας λέτε ότι δεν περνάει από το Υπουρ-
γείο σας. Έχουν έρθει αυτοί οι άνθρωποι και έχουν συζητήσει
µαζί σας; Τους έχετε δεχτεί; Τους έχει δεχτεί ο Υπουργός ή
εσείς; Έχουν γίνει συναντήσεις και επαφές για τα δάνεια του Τα-
µείου Ανάκαµψης ή κάποια άλλη χρηµατοδότηση; Θα θέλαµε να
το ξέρουµε. Είναι στα πλαίσια της ερώτησης. 

Επίσης, µας θέσατε κάποια κριτήρια επιλεξιµότητας. Εσείς
πώς βλέπετε ότι µπορεί να ενταχθεί σε αυτά τα κριτήρια επιλεξι-
µότητας µια εξόρυξη ανοικτού ρήγµατος χρυσού σε ένα δάσος
στις Σκουριές, µε τις µύριες όσες επιπτώσεις για την υγεία και
το περιβάλλον, που περιγράφει η ίδια µελέτη περιβαλλοντικών
επιπτώσεων; Να µην ξεχνάµε ότι υπάρχουν αναφορές για λεπτο-
µερή χαλαζία που λειτουργεί σαν αµίαντος και τόνοι αυτού θα
βγαίνουν κάθε ώρα στην ατµόσφαιρα. Γι’ αυτή την επένδυση µι-
λάµε. 

Οπότε, θέλουµε να καταλάβουµε αν έχουν γίνει συναντήσεις
και συζητήσεις µε την «ΕΛΛΗΝΙΚΟΣ ΧΡΥΣΟΣ» και την «ELDO-
RADO», πού βλέπει το Υπουργείο ότι µπορεί να ενταχθεί στα
πλαίσια - κριτήρια. Γιατί στα κριτήρια που µας είπατε δεν βλέπω
να υπάρχει δυνατότητα ένταξης. Επίσης, θέλουµε να καταλά-
βουµε γιατί η διαδικασία των δανείων είναι όντως τόσο ανορθό-
δοξη που δύσκολα κανείς µπορεί να την καταλάβει. 

Οι ορκωτοί λογιστές θα αποφασίσουν την επιλεξιµότητα; Ο
έλεγχος της επιλεξιµότητας και κρατικών ενισχύσεων θα γίνει
από το Υπουργείο σας ή από την οµάδα των κρατικών ορκωτών
λογιστών; Ένας ορκωτός λογιστής θα κρίνει αν τηρούνται τα κρι-
τήρια επιλεξιµότητας για την ένταξη, δηλαδή αν είναι ένα περι-
βαλλοντικό έργο; Είναι αρµοδιότητα του ορκωτού λογιστή; 

Επίσης -είναι ρητορική ερώτηση, γιατί είναι σαφές από αυτό
που είπατε- οι τράπεζες στην πράξη θα αποφασίσουν για ποια
έργα θα πάρει δάνειο η ελληνική Κυβέρνηση για να χρηµατοδο-
τηθούν; Αυτό είναι συγκλονιστικό, αλλά αυτό αφορά µια άλλη
συζήτηση. 

Θα ήθελα να µας πείτε αν τους συναντήσατε κι αν έχετε κάνει
συζητήσεις εσείς ή ο κ. Σταϊκούρας, πώς εµπίπτουν στα κριτήρια
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επιλεξιµότητας και ποιος θα αποφασίσει τελικά για την επιλεξι-
µότητα και τις κρατικές ενισχύσεις. 

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε, κύριε

Αρσένη. 
Κύριε Σκυλακάκη, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά.
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΣΚΥΛΑΚΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Οικο-

νοµικών): 
Οι κανόνες επιλεξιµότητας καθορίζονται από το ίδιο το σχέδιο

του ταµείου. Είναι πολύ συγκεκριµένοι. Είναι εκατοντάδες σελί-
δες. Υπάρχουν πάνω στην πλατφόρµα. Και µε βάση αυτούς τους
κανόνες θα κρίνουν -κρίνουν τώρα που µιλάµε- αν υπάγεται ή όχι
µια επένδυση ορκωτοί ελεγκτές.

Δεν σας αρέσει αυτό. Δεν πειράζει. Έτσι γίνεται. Έτσι εφαρ-
µόζεται και σε πάρα πολλές άλλες περιπτώσεις. Οι ορκωτοί ελεγ-
κτές ακολουθούν αυστηρά πρωτόκολλα. Όλα όσα καλούνται να
κρίνουν σηκώνονται στην ηλεκτρονική πλατφόρµα και στη συνέ-
χεια θα υπάρξει δευτερογενής δειγµατοληπτικός έλεγχος από
την ΕΔΕΛ και το Ευρωπαϊκό Ελεγκτικό Συνέδριο, για να βεβαι-
ωθούµε ότι οι ελεγκτές αυτοί έκαναν καλά τη δουλειά τους, που
είναι και προς το συµφέρον τους. 

Οι ορκωτοί ελεγκτές έχουν όλα τα σχετικά προσόντα για να
κάνουν αυτή τη δουλειά. Είναι υποχρεωµένοι, εκτός από την
ελεγκτική οµάδα, να έχουν και περιβαλλοντική οµάδα και οµάδα
νοµική µε ειδίκευση στις κρατικές ενισχύσεις. Συνεπώς, υπάρχει
µια πλήρης επιστηµονική υποστήριξη. Και επαναλαµβάνω, το
ποιος θα είναι ορκωτός ελεγκτής προκύπτει µε κλήρωση και
έχουν ένα σύντοµο χρόνο να το διαπιστώσουν. 

Μεταξύ των κριτηρίων µπορεί να είναι και η εξωστρέφεια. Δη-
λαδή, αν ένα επιχειρηµατικό σχέδιο περιλαµβάνει εξαγωγές, τότε
αυτό υπάγεται στην προκειµένη περίπτωση. 

Σε σχέση µε το Υπουργείο Οικονοµικών, το µόνο που λέω σε
οποιονδήποτε επενδυτή έρχεται, -και το λέω εδώ και έναν χρόνο
από τότε που ξεκίνησε αυτή η υπόθεση, δηµόσια και ιδιωτικά-
είναι ότι δεν έχουν να κάνουν οποιαδήποτε συζήτηση µε το
Υπουργείο Οικονοµικών, διότι το Υπουργείο Οικονοµικών δεν κρί-
νει το ίδιο της επιλεξιµότητες, έχει εκχωρήσει αυτή την αρµοδιό-
τητα, είτε στους ορκωτούς ελεγκτές που ακολουθούν τα
συγκεκριµένα πρωτόκολλα και τα συγκεκριµένα ISO για να κρί-
νουν, είτε στην ΕΔΕΛ που θα κρίνει µετά –η ΕΔΕΛ είναι ειδική
υπηρεσία του δηµοσίου που κάνει ελέγχους για τα ευρωπαϊκά
κονδύλια- είτε προφανώς και στο Ευρωπαϊκό Ελεγκτικό Συνέδριο
που κρίνει τα πάντα στο τέλος. 

Θα σηµειώσω εδώ, γιατί έχει µια σηµασία, ότι αυτή η διαδικα-
σία ήταν και η βασική προϋπόθεση για να δηµιουργηθεί το ερ-
γαλείο. Δηλαδή, η έγκριση του εργαλείου περιλαµβάνει τη µη
ανάµειξη του κράτους σε αυτή τη διαδικασία από την Ευρωπαϊκή
Επιτροπή και την τήρηση του αυστηρού κανόνα της µη ανάµει-
ξης, κάτι που το τηρούµε µε θρησκευτική ευλάβεια. 

ΚΡΙΤΩΝ - ΗΛΙΑΣ ΑΡΣΕΝΗΣ: Τους συναντήσατε; 
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΣΚΥΛΑΚΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Οικο-

νοµικών): Η απάντηση είναι ότι έχουµε συναντήσει πολλούς
επενδυτές. Δεν θυµάµαι αν έχει έρθει και η «ΕΛΛΗΝΙΚΟΣ ΧΡΥ-
ΣΟΣ». Σε καµµία περίπτωση δεν έχουν έρθει µετά την έγκριση
του Ταµείου Ανάκαµψης, δηλαδή το τελευταίο εξάµηνο ή χρόνο
από τότε που εγκρίθηκε. Συνεπώς, δεν έχουµε ποτέ συζητήσει -
και δεν µπορούµε και να συζητήσουµε- µε κανέναν τα θέµατα
των δανείων. 

Επίτηδες, συνειδητά, έχουµε εκχωρήσει αυτή τη δυνατότητα
και ελεγχόµαστε και από την Ευρωπαϊκή Επιτροπή στο ότι δεν
αναµειγνυόµαστε στην επιλογή των συγκεκριµένων επενδύσεων.
Θα αναµιχθούµε µόνο εάν δούµε ότι κάποιος για οποιονδήποτε
λόγο δεν κάνει καλά τη δουλειά του και παραβιάζει τις επιλεξι-
µότητες που έχουν µπει. Οι επιλεξιµότητες που έχουν µπει θα
τηρηθούν σε κάθε περίπτωση. Αλλά, οι επιλεξιµότητες αυτές
αφορούν την πραγµατικότητα και όχι τη φαντασίωση οποιουδή-
ποτε για το τι θα έπρεπε να είναι επιλέξιµο στο Ταµείο Ανάκαµ-
ψης. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε πολύ,
κύριε Υπουργέ. Καλή συνέχεια. 

Προχωρούµε, τώρα, στην τέταρτη µε αριθµό 891/11-7-2022

επίκαιρη ερώτηση πρώτου κύκλου του Βουλευτή Β2’ Δυτικού
Τοµέα Αθηνών του ΜέΡΑ25 κ. Κρίτωνα – Ηλία Αρσένη προς τον
Υπουργό Περιβάλλοντος και Ενέργειας, µε θέµα: «Γιατί δεν γί-
νεται το Ποικίλο και Αιγάλεω όρος περιφερειακό φυσικό πάρκο;».

Ορίστε, κύριε Αρσένη έχετε τον λόγο. 
ΚΡΙΤΩΝ - ΗΛΙΑΣ ΑΡΣΕΝΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, µιλάµε για το Ποικίλο και το Αιγάλεω. Είναι

συγκλονιστικοί αυτοί οι ορεινοί όγκοι για την ιστορία τους και για
την σηµασία τους στη δυτική Αθήνα, µεταξύ δυτικής Αττικής και
Β’ Πειραιά. Είναι η Ιερά Οδός, είναι όλο το αµυντικό σύστηµα της
Αθήνας, είναι ένα συγκλονιστικό φυσικό οικοσύστηµα µε πάρα
πολλή ζωή και πολύ µεγάλη σηµασία για την ανθεκτικότητα των
περιοχών αυτών απέναντι στην κλιµατική κρίση όλης της Αθήνας. 

Τι ζητάω µε την τέταρτη αυτή επίκαιρη ερώτηση; Να υλοποι-
ήσετε τις πρόνοιες του Ρυθµιστικού Αθηνών - Αττικής. Τι λέει το
Ρυθµιστικό Σχέδιο; Ότι το Ποικίλο και το Αιγάλεω, λόγω της ση-
µασίας του ως φυσικού οικοσυστήµατος, θα γίνει περιφερειακό
φυσικό πάρκο. Τι απάντησαν οι προκάτοχοί σας; Ο κ. Οικονόµου,
στις 20 Δεκέµβρη 2019, είχε απαντήσει ότι άµεσα, έχετε βρει
τους πόρους, και θα γίνει µια επικαιροποίηση της παλιότερης µε-
λέτης του 2004 και θα προχωρήσει παράλληλα µε την ειδική πε-
ριβαλλοντική µελέτη για τις περιοχές «NATURA» σε αυτή τη
ζώνη, που είναι ένα υποσύνολο της συνολικής ζώνης. 

Αυτό το «άµεσα» δεν το είδαµε. Δυόµισι χρόνια µετά ακόµα
δεν έχει γίνει το παραµικρό για την υλοποίηση των δεσµεύσεων,
εντολών και επιταγών του Ρυθµιστικού Σχεδίου Αθήνας - Αττικής
για να γίνει το Ποικίλο και το Αιγάλεω περιφερειακό φυσικό
πάρκο. 

Βλέπουµε ο τοπικός Βουλευτής και συνάδελφός σας στην Κυ-
βέρνηση κ. Βαρβιτσιώτης στις 2 Ιουνίου, σε µια εκδήλωση που
στην ουσία διοργάνωσε, να µιλάει και να λέει ότι θα δοθούν εκα-
τοµµύρια από το Ταµείο Ανάκαµψης για το Ποικίλο, καθώς τα πε-
ριβαλλοντικά στοιχεία δείχνουν ότι η δυτική Αθήνα τα έχει
περισσότερο ανάγκη. Αυτό είναι αλήθεια, αλλά δεν βλέπουµε να
γίνεται κάτι. Και µιλάει µετά για το πλήθος περιβαλλοντικών και
συγκοινωνιακών έργων, που εδώ και τρία χρόνια δεν έχουν γίνει
παρά τις δεσµεύσεις και υποσχέσεις της Νέας Δηµοκρατίας. 

Η υπόσχεσή σας αυτή και η δέσµευσή σας αυτή στην εκλογική
περιφέρεια του κ. Μητσοτάκη θα υλοποιηθεί ποτέ; Αυτό που
έλεγε ο κ. Οικονόµου το 2019 έχει γίνει; Υπάρχουν αυτές τις µε-
λέτες; Έχετε προχωρήσει σε αυτές τις µελέτες; Θα προχωρή-
σετε στην κήρυξη του Ποικίλου και του Αιγάλεω, των δύο αυτών
ορέων, ως περιφερειακών φυσικών πάρκων;

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κι εµείς ευχαρι-

στούµε.
Θα απαντήσει ο Υπουργός Περιβάλλοντος και Ενέργειας κ.

Κωνσταντίνος Σκρέκας.
Κύριε Σκρέκα, καλησπέρα σας, καλή εβδοµάδα, έχετε τρία

λεπτά.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και

Ενέργειας): Καλησπέρα, κύριε Πρόεδρε, και καλή εβδοµάδα. 
Είναι αλήθεια ότι τα όρη Αιγάλεω και Ποικίλο, καθώς και η δι-

πλανή λίµνη Ρειτών, γνωστή ως λίµνη Κουµουνδούρου, είναι γνω-
στό σε όλους ότι έχουν ταλαιπωρηθεί και βεβαίως είναι γνωστά
τα νοµικά ζητήµατα που εγείρονται τόσο στο ιδιοκτησιακό όσο
και στο πολεοδοµικό καθεστώς τους, παραλλήλως µε το διοικη-
τικό καθεστώς, της περιβαλλοντικής προστασίας. Και βεβαίως
είναι πολλά τα θέµατα και εξαιρετικά σύνθετα τα πράγµατα. 

Εντούτοις, το ζήτηµα µπορεί µεν να επηρεάζει, αλλά δεν εµπο-
δίζει τη λύση του άλλου, καθώς νοµικώς αποτελούν διακριτά θέ-
µατα. Έτσι σε ό,τι αφορά για παράδειγµα το ιδιοκτησιακό και
κτηµατολογικό καθεστώς στα Πεύκα Βέρδη δεν φαίνεται να υπάρ-
χει κάποια σοβαρή εξέλιξη από πλευράς της Κτηµατικής Υπηρε-
σίας και του Γνωµοδοτικού Συµβουλίου Δηµοσίων Κτηµάτων και
εµείς σαφώς και ανεξάρτητα προχωρούµε ήδη στην ξεκάθαρη
γραµµή µας υπέρ των κατοίκων και υπέρ του περιβάλλοντος. 

Επαναλαµβάνουµε τη ρητή µας δέσµευση για τη δηµιουργία
του περιφερειακού φυσικού πάρκου στα όρη Αιγάλεω και Ποι-
κίλο. Είναι κάτι το οποίο είναι απαραίτητο για την ποιότητα ζωής
όλων των κατοίκων του λεκανοπεδίου και προπαντός φυσικά ήδη
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περιλαµβάνεται στο νοµοθετικό πλαίσιο που έχει εισαχθεί και
έχει ψηφιστεί στη Βουλή των Ελλήνων. 

Η προστασία των βουνών αυτών είναι δεδοµένη και νοµικά
αδιαπραγµάτευτη, αφού ως επί το πλείστον έχουν κατ’ αρχάς
δασικό χαρακτήρα, ενώ και το νέο Ρυθµιστικό Σχέδιο Αθηνών
προβλέπει τα όσα σωστά προσδιορίζονται και αναφέρονται στην
ερώτηση για την επιπλέον ειδική θεσµική θωράκιση και αξιοποί-
ηση του βουνού µε την ίδρυση περιφερειακού φυσικού πάρκου,
χωρίς αυτό να σηµαίνει πως ως τότε βεβαίως η περιοχή αυτή συ-
νολικά και το βουνό είναι απροστάτευτο. 

Αποδείξαµε εµπράκτως ότι µπορούµε να υπερβούµε κάθε
πρακτική δυσχέρεια και στο τέλος να προσφέρουµε στις µελλον-
τικές γενιές κάτι το οποίο θα είναι καλύτερο από αυτό το οποίο
παραλάβαµε. Το έχουµε πράξει ήδη µε τον Υµηττό και φυσικά
έχουµε θέσει στην προτεραιοποίηση και το πολύ βεβαρηµένο,
είναι αλήθεια, έργο της Διεύθυνσης Σχεδιασµού Μητροπολιτι-
κών, Αστικών και Υπεραστικών Περιοχών του Υπουργείου και την
υλοποίηση της µελέτης που είχαµε εξαγγείλει. 

Συγκεκριµένα, έχουµε εξασφαλίσει γι’ αυτόν τον λόγο χρηµα-
τοδότηση από το Πράσινο Ταµείο ύψους 121.000 ευρώ για την
υλοποίηση της αναγκαίας µελέτης προστασίας των ορέων Αιγά-
λεω και Ποικίλο. Αφού οριστεί βεβαίως ανάδοχος και ολοκληρω-
θεί η µελέτη, θα µπούµε ήδη στην τελική ευθεία για τον ορισµό
ζωνών και την πρόβλεψη επιπλέον εξειδικευµένων έργων και µέ-
τρων προστασίας για την οριστική θεσµική προστασία του βου-
νού και πλέον στο πιο υψηλό και εξειδικευµένο επίπεδο. 

Σε όλα αυτά βεβαίως θα βοηθήσει και η νέα καθετοποιηµένη
δασική υπηρεσία, έτσι όπως έχει προκύψει µετά τη σοβαρή µε-
ταρρύθµιση που κάναµε µετά την απόφαση του Πρωθυπουργού
να εντάξουµε όλες τις δασικές υπηρεσίες της χώρας κάτω από
τη Γενική Γραµµατεία Δασών που ιδρύσαµε στο Υπουργείο Πε-
ριβάλλοντος και κάτω από την αρµόδια Γενική Διεύθυνση Δασών,
που ήδη είχε φέρει πολλά αποτελέσµατα, όπως θα σας πω στη
δευτερολογία µου.

Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κι εµείς σας ευχαρι-

στούµε. 
Κύριε Αρσένη, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά. 
ΚΡΙΤΩΝ - ΗΛΙΑΣ ΑΡΣΕΝΗΣ: Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-

εδρε.
Κύριε Υπουργέ, δηλαδή θέλετε να µας πείτε ακριβώς τα ίδια

που µας είχε πει ο κ. Οικονόµου στις 20 Δεκέµβρη του 2019;
Ακριβώς αυτό που είπατε, δηλαδή ότι ήδη βρήκαµε πόρους, εξα-
σφαλίσαµε πόρους στο Ταµείο Ανάκαµψης και θα γίνει µια επι-
καιροποίηση της µελέτης του 2004 για να προχωρήσει η
επικαιροποίηση της µελέτης. Θέλετε να µας πείτε ότι δυόµιση
και πλέον χρόνια, δύο χρόνια και οκτώ µήνες µετά έχετε να µας
κάνετε την ίδια δήλωση που είχε κάνει ο προκάτοχός σας; Αυτό
είναι όλο; Δύο χρόνια και οκτώ µήνες µετά, τριάντα δύο µήνες
µετά εσείς έρχεστε να µας πείτε, τι; Ότι δεν έχετε προχωρήσει
ούτε ένα εκατοστό από αυτό που είχε δηλώσει ο κ. Οικονόµου
τον Δεκέµβρη του 2019; Αυτό είναι αδιανόητο. Είναι εµπαιγµός. 

Και ανησυχώ όταν µας λέτε ότι σκέφτεστε και θέλετε να προ-
στατεύσετε το Ποικίλο, γιατί ήταν πολύ χαρακτηριστικές οι δη-
λώσεις του κ. Αµυρά ότι για το νέο περιφερειακό πάρκο που
σχεδιάζετε -µας είπατε εσείς ότι ακόµα είναι όσο στα σκαριά
ήταν το 2019- βρίσκεται σε συνεργασία ο κ. Αµυράς και το
Υπουργείο σας τόσο µε περιβαλλοντικές οργανώσεις και δήµους
όσο και µε επιχειρηµατικά σχήµατα. 

Κύριε Υπουργέ, τι θα κάνουν ακριβώς τα επιχειρηµατικά σχή-
µατα στο περιφερειακό φυσικό πάρκο και ποια είναι αυτά τα επι-
χειρηµατικά σχήµατα; Θέλετε λίγο να µας τα ονοµατίσετε; Διότι
εµείς αυτό που γνωρίζουµε είναι τις γνωστές παράνοµες βιοµη-
χανίες που δραστηριοποιούνται σε τµήµα του Ποικίλου, καθώς
και διεκδικήσεις όλων των ειδών που χαϊδεύετε, µην φέρνοντας
το περιφερειακό φυσικό πάρκο. 

Για να είµαστε ειλικρινείς, µε την καθυστέρηση που έχετε κάνει
από τις δηλώσεις Οικονόµου τον Δεκέµβρη του 2019 µέχρι σή-
µερα, που µας λέτε ακριβώς το ίδιο πράγµα που είχε δηλώσει ο
κ. Οικονόµου τον Δεκέµβρη του 2019 και να µας το λέτε σαν εξέ-
λιξη τη µη εξέλιξη, ποιος κερδίζει; Οι καταπατητές, όσοι επο-

φθαλµιούν ένα από τα τελευταία δάση της Αττικής, τη ζώνη πρα-
σίνου, το τείχος πρασίνου, που είναι ανάχωµα στην είσοδο της
µεταφερόµενης από το Θριάσιο ρύπανσης στο λεκανοπέδιο Ατ-
τικής, τη ζώνη πρασίνου που ψύχει τον αέρα της πόλης στους
καύσωνες και στις υψηλές θερµοκρασίες. Υπέρ των καταπατη-
τών αυτών έρχεται αυτή η καθυστέρηση. 

Σας καλούµε άµεσα να κηρύξετε το Ποικίλο και το Αιγάλεω ως
φυσικό περιφερειακό πάρκο. Αλλιώς, λυπάµαι, κάνετε κάτι πολύ
παραπάνω από το απλά να κλείνετε το µάτι στους καταπατητές.
Είναι αδιανόητο ότι ήρθατε εδώ πέρα να µας πείτε τα ίδια που
είχε δεσµευτεί ο κ. Οικονόµου το 2019, χωρίς να µας πείτε τι κά-
νατε εσείς αυτά τα δυόµισι χρόνια. Προφανώς είναι χαρούµενοι
οι καταπατητές από την απάντησή σας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ορίστε, κύριε Σκρέκα,
έχετε τον λόγο. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και
Ενέργειας): Δεν ξέρω τι σχέση έχουν οι καταπατητές µε την ανα-
βάθµιση τελικά, δηλαδή το ιδιοκτησιακό καθεστώς, τι σχέση έχει
τελικά. Οι καταπατητές είναι κάτι το οποίο είναι ανεξάρτητο.
Είναι παραβάτες, έχουν παραβατική συµπεριφορά και φυσικά
δεν επιτρέπεται να κάνουν τίποτα και εµείς παρακολουθούµε, όχι
µόνο στο Αιγάλεω, αλλά παντού, σε όλα τα δηµόσια κτήµατα. Τι
σχέση έχει αυτό µε αυτό που προσπαθούµε να κάνουµε εδώ δεν
µπορώ να καταλάβω.

Πού εµπλέκονται οι καταπατητές αυτήν τη στιγµή; Εσείς ρω-
τήσατε τι πρόκειται να κάνουµε και αν πρόκειται να το αναβαθµί-
σουµε, αν πρόκειται να αναπλάσουµε την περιοχή, αν πρόκειται
να παραδοθεί στους πολίτες, ώστε να βελτιώσουµε το περιβάλ-
λον διαβίωσής τους. Είναι ανεξάρτητο το ένα µε τα άλλα. Δεν
ξέρω πώς τα µπερδέψατε.

Εµείς έχουµε κάνει πολλά πράγµατα εδώ και ενάµισι - δύο χρό-
νια, κύριε συνάδελφε, σε ό,τι αφορά την προστασία των δασών,
σε ό,τι αφορά τα χρήµατα τα οποία έχουν αξιοποιηθεί, για να
προχωρήσουµε σε έργα καθαρισµού, σε έργα δασοπροστασίας,
ώστε να βοηθήσουµε και να προστατεύσουµε τα δασικά οικοσυ-
στήµατα από τη µεγάλη απειλή που λέγεται κλιµατική κρίση και
κλιµατική αλλαγή. 

Μέσα σε αυτό το πλαίσιο εδράζεται και η τεράστια διοικητική
µεταρρύθµιση που κάναµε. Η δική µας Κυβέρνηση το έκανε, δεν
το έκαναν οι προηγούµενες κυβερνήσεις. Μεταφέραµε τις δασι-
κές υπηρεσίες, ώστε να είναι κάθετες κάτω από µία δοµή, να
υπάρχει ενιαία διαχείριση, ενιαίος συντονισµός και ενιαία λει-
τουργία, ώστε να είναι αποτελεσµατικότερος ο τρόπος συµπερι-
φοράς και λειτουργίας τους. Και νοµίζω ότι ήδη έχουµε πάρα
πολύ καλά αποτελέσµατα. Φάνηκε κατ’ αρχάς και µέσα από τον
θεσµό αναδόχου αποκατάστασης και αναδάσωσης, τον οποίο ει-
σαγάγαµε. Δεν τον ψηφίσατε εσείς αυτόν το θεσµό. Εµείς τον
ψηφίσαµε ως Κυβέρνηση και δίνουµε τη δυνατότητα σε εκείνους
που πραγµατικά θέλουν να συµβάλουν µέσα από ένα αίσθηµα
κοινωνικής εταιρικής ευθύνης, µέσα από ένα αίσθηµα αλληλεγ-
γύης και κοινωνικής προσφοράς, να µπορούν να συµβάλουν µε
τρόπο που γρήγορα θα αξιοποιούν αυτό το οποίο θέλουν να δώ-
σουν µέσα από το περίσσευµα της ψυχής τους, µε τρόπο που
δεν περνάει µέσα από τις γραφειοκρατικές αγκυλώσεις και δια-
δικασίες του κράτους, όπως έχετε δίκιο ότι συµβαίνει σε ό,τι
αφορά τη µελέτη των 124.000 ευρώ που έχει εγκριθεί από το
Πράσινο Ταµείο και που επίκειται τώρα η ολοκλήρωση της επι-
λογής του αναδόχου. Βλέπετε πόσο καιρό διαρκεί µια διαδικα-
σία. Εσείς το διαπιστώνετε στην ερώτησή σας.

Εµείς όλα αυτά ερχόµαστε και τα κόβουµε ως γόρδιο δεσµό
και το κάνουµε µέσα από τη σύµπραξη δηµοσίου και ιδιωτικού
τοµέα, ώστε ο ιδιωτικός τοµέας να µπορέσει να συµβάλει και να
προσφέρει κοινωνικό έργο προς όφελος των συµπολιτών µας και
προς όφελος του δηµοσίου συµφέροντος. Αυτά κάνουµε εµείς. 

Να θυµίσω ότι µετά τις καταστροφικές περσινές πυρκαγιές κα-
τασκευάστηκαν πάνω από δυόµισι χιλιάδες χιλιόµετρα κορµοδε-
µάτων και κλαδοπλεγµάτων και κορµοφραγµάτων σε όλη την
Ελλάδα µέσα από το θεσµό του αναδόχου αναδάσωσης και απο-
κατάστασης υπό την έγκριση των µελετών από τα οικεία δασαρ-
χεία και υπό την επίβλεψη των στελεχών της Δασικής Υπηρεσίας,
αυτών των εµπείρων αλλά λιγοστών, που εµείς θέλουµε βεβαίως
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να στηρίξουµε από εδώ και πέρα µε νέες προσλήψεις, µε εξειδί-
κευση των εργαζοµένων µέσα από την εκπαίδευση. Αυτά γίνανε
επί δικής µας Κυβέρνησης.

Μέχρι τώρα οφείλω να πω ότι έχουµε πενήντα εκατοµµύρια
ευρώ καταρχήν µέσα από το Ταµείο Ανάκαµψης και Ανθεκτικό-
τητας και τα χρήµατα από την Ευρωπαϊκή Ένωση, για να προ-
χωρήσουµε στο Εθνικό Σχέδιο Αναδάσωσης και το σχέδιο
προστασίας δασών εξειδικευµένα. Συνολικά 200 εκατοµµύρια
ευρώ θα χρησιµοποιήσουµε, για να αναδασώσουµε σχεδόν δια-
κόσιες χιλιάδες στρέµµατα, πάνω από εκατόν εξήντα χιλιάδες
στρέµµατα σε όλη την Ελλάδα. Βεβαίως, ένα κοµµάτι από αυτά
θα αφιερωθεί, για να προστατέψουµε τα δασικά οικοσυστήµατα
µέσα από δράσεις αντιπυρικής προστασίας σε προτεραιοποιηµέ-
νες περιοχές, µε στόχο τη θωράκισή τους απέναντι σε αυτό που
σας είπα από την κλιµατική κρίση. Μέσα σε αυτά, το έτος 2022
περιλαµβάνονται η σύνταξη µελετών και η υλοποίηση έργων κα-
θαρισµού δασών και δασικών εκτάσεων, συντηρήσεις δασικού
οδικού δικτύου και αντιπυρικών ζωνών καθώς και γενικότερα
έργων πρόληψης σε περιοχές, που είτε ήδη υπάρχουν είτε συµ-
πληρώνουµε και υλοποιούµε µέσα από τις αντίστοιχες µελέτες
των αρµόδιων δασικών υπηρεσιών. 

Έχουµε, επίσης, επιλέξει τριάντα οκτώ περιοχές της ελληνικής
επικράτειας για µελέτες κατάρτισης σχεδίων αντιπυρικής προ-
στασίας. Επίσης, µε σχετική απόφαση του Υπουργείου Οικονο-
µικών πραγµατοποιήθηκε η δέσµευση επιπλέον 22 εκατοµµυρίων
ευρώ, µε σκοπό να πραγµατοποιηθούν στοχευµένα αντιπυρικά
έργα και εργασίες σε περιαστικά δάση, άλση και πάρκα της Ατ-
τικής, µεταξύ των οποίων και στις ζώνες των ορέων Αιγάλεω και
Ποικίλου στα δυτικά του Λεκανοπεδίου. Αυτά έχουµε κάνει εµείς
-δεν είναι µόνο εκείνη η µελέτη των 124.000 ευρώ στην οποία
αναφέρεστε και που βέβαια, δεν έχει προσδιοριστεί το ποσό, εν-
τάχθηκε το προηγούµενο διάστηµα- ώστε µε αυτόν τον τρόπο να
µπορούµε να στηρίξουµε και αυτές τις περιοχές. 

Μια από τις τρεις µελέτες αφορούν περιοχή αρµοδιότητας του
Δασαρχείου Αιγάλεω µέσα από τα χρήµατα τα οποία έχουµε
αξιοποιήσει από τα ευρωπαϊκά ταµεία. Αυτή είναι η δικιά µας
προτεραιοποίηση των περιοχών αυτών που όλοι αναγνωρίζουµε
ότι θα πρέπει πρωτίστως να προστατευθούν και να αναπλαστούν
και να αναβαθµιστούν προς όφελος –επαναλαµβάνω- των κατοί-
κων της δυτικής Αττικής. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε και

εµείς. Καλή συνέχεια, κύριε Αρσένη.
Προχωρούµε στην τρίτη µε αριθµό 898/11-7-2022 επίκαιρη

ερώτηση πρώτου κύκλου του Βουλευτή Ηρακλείου του Κοµµου-
νιστικού Κόµµατος Ελλάδος κ. Εµµανουήλ Συντυχάκη προς τον
Υπουργό Περιβάλλοντος και Ενέργειας, µε θέµα: «Ακύρωση των
σχεδιασµών για ορυχείο γύψου στο Στόµιο του Δήµου Κισσάµου
Χανίων».

Έχετε τον λόγο για δύο λεπτά, κύριε Συντυχάκη.
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, ο σχεδιασµός λειτουργίας γυψωρυχείου της

εταιρίας «Ελληνικά Βιοµηχανικά Ορυκτά» στο Στόµιο του Δήµου
Κισσάµου έχει προκαλέσει δίκαια τις αντιδράσεις των κατοίκων
και των φορέων της περιοχής. Οι επενδύσεις αυτές µέσα σε δη-
µόσια δασική έκταση που είναι κάτι λιγότερο από 250.000 τετρα-
γωνικά µέτρα και σε µικρή απόσταση από την περιοχή «NATURA»
του Λαφονησίου, επιπλέον σε µια περιοχή µε διάσπαρτα µετα-
βυζαντινά και άλλα µνηµεία, έρχεται σε σύγκρουση µε τις χρή-
σεις γης, που είναι αγροτική γη υψηλής παραγωγικότητας, ενώ
θα αποβεί καταστροφική για την επιβίωση των µικρών αυτοαπα-
σχολούµενων στον τουρισµό, θα επιφέρει τεράστια περιβαλλον-
τική καταστροφή και κοινωνικές και οικονοµικές συνέπειες στη
ζωή των κατοίκων. 

Η Επιτροπή Περιβάλλοντος της περιφέρειας στη συνεδρίαση
της 10ης Μαρτίου 2022 καταψήφισε κάτω από λαϊκή πίεση τη µε-
λέτη περιβαλλοντικών επιπτώσεων για λειτουργία του γυψωρυ-
χείου που θα οδηγήσει στην υποβάθµιση της ζωής των κατοίκων.
Τα προβλήµατα που θα προκαλέσουν οι συγκεκριµένες δραστη-
ριότητες επιβεβαιώνει και η αρµόδια υπηρεσία της περιφέρειας,
που διαπιστώνει τις κραυγαλέες παρατυπίες στη µελέτη και επι-

σηµαίνει τις συνέπειες. 
Οι σχεδιασµοί, όµως, που κάνουν από κοινού εσείς ως Κυβέρ-

νηση και οι επενδυτές για τη συγκεκριµένη επένδυση συνεχίζον-
ται κανονικά, µε την Αποκεντρωµένη Διοίκηση Κρήτης, η οποία
θα αποφασίσει για την ΜΠΕ, να έχει ήδη χορηγήσει εγκρίσεις
διενέργειας ερευνητικών εργασιών, ενώ θεωρεί το ΣΧΟΟΑΠ του
τέως Δήµου Ιναχωρίου σύµφωνα µε το οποίο θα επιτρέπεται η
ανάπτυξη εξορυκτικών δραστηριοτήτων στη συγκεκριµένη πε-
ριοχή, ως γεγονός µελλοντικό και αβέβαιο και δεν λαµβάνεται
υπ’ όψιν για τη διαδικασία έγκρισης. 

Ανησυχία προκαλεί το γεγονός ότι οι τρεις ειδικές διοικητικές
προσφυγές του Δηµοτικού Συµβουλίου Κισσάµου ενώπιον του
Υπουργείου Περιβάλλοντος και Ενέργειας απορρίφθηκαν ως αβά-
σιµες. Ευθύνες βαραίνουν και την Περιφέρεια Κρήτης, διότι η
έκταση στο Στόµιο προσφέρεται για επιχειρηµατικές επενδύσεις,
αφού µε το Αναθεωρηµένο Περιφερειακό Χωροταξικό Κρήτης
είναι θεσµοθετηµένη ως «εκτεταµένες περιοχές επιφανειακής εξό-
ρυξης γύψου». 

Ο σχεδιασµός, λοιπόν, κεντρικού και τοπικού κράτους έχει ως
γνώµονα το κέρδος -αυτό αποδεικνύεται- θυσιάζοντας το περιβάλ-
λον και τις ανάγκες των κατοίκων για τα κέρδη των επιχειρηµατι-
κών οµίλων. Απόδειξη είναι όλο το νοµοθετικό αντιπεριβαλ-
λοντικό πλαίσιο που έχουν διαµορφώσει διαχρονικά όλες οι κυ-
βερνήσεις. 

Ο λαός, λοιπόν, της Κισσάµου όχι µόνο διεκδικεί να σταµατήσει
κάθε ενέργεια έρευνας και εξόρυξης γύψου στην ευρύτερη πε-
ριοχή του Στοµίου, αλλά να υπάρξει ανασχεδιασµός για την κά-
λυψη των λαϊκών αναγκών µε έργα υποδοµής, µέτρα στήριξης της
µικρής αγροτοκτηνοτροφίας και της ήπιας τουριστικής ανάπτυ-
ξης, ενίσχυση των αυτοαπασχολούµενων µικρών καταλυµατιών,
των εργαζοµένων στον τουρισµό - επισιτισµό. 

Σας ρωτάµε, λοιπόν, κύριε Υπουργέ: 
Ποια µέτρα προτίθεται να πάρει η Κυβέρνηση, ώστε να σταµα-

τήσει κάθε ενέργεια έρευνας και εξόρυξης βιοµηχανικού ορυκτού
στην ευρύτερη περιοχή του Στοµίου, ώστε να διασφαλίζεται η
υγεία των κατοίκων και η προστασία του φυσικού και πολιτιστικού
περιβάλλοντος;

Ταυτόχρονα, θα εκδοθούν τα προεδρικά διατάγµατα που ακόµη
εκκρεµούν και τα οποία ορίζουν τα της προστασίας της περιοχής
«NATURA» του Λαφονησίου;

Επιπλέον, τι µέτρα προτίθεται να πάρει η Κυβέρνηση για τα ανα-
γκαία έργα υποδοµών και για να στηριχθεί το εισόδηµα των κα-
τοίκων της περιοχής σύµφωνα µε τις λαϊκές ανάγκες και τα
αιτήµατα των κατοίκων;

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε, κύριε

συνάδελφε. Θα σας απαντήσει ο Υπουργός Περιβάλλοντος και
Ενέργειας κ. Σκρέκας.

Κύριε Σκρέκα, έχετε τον λόγο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και

Ενέργειας): Επιτρέψτε µου, κύριε Πρόεδρε, να αναφέρω το ιστο-
ρικό της περιοχής. Στην περιοχή προβλέπεται η εξορυκτική δρα-
στηριότητα από το παλαιότερο αλλά και το πλέον πρόσφατο
περιφερειακό χωροταξικό πλαίσιο, το οποίο είχε εγκριθεί το 2007,
επί προηγούµενης κυβέρνησης. Οι µελέτες και τα σχεδιαγράµ-
µατα του παλαιού ΣΧΟΟΑΠ της περιοχής, που έχουν εγκριθεί από
τις αρµόδιες επιτροπές, δεν έχουν δεσµευτικότητα, όπως γνωρί-
ζετε, γιατί το ΣΧΟΟΑΠ ακόµη δεν έχει εγκριθεί, είναι χρόνια στο
συρτάρι του δήµου, που παρεµπιπτόντως, όπως είπατε εσείς, αν-
τιτίθεται στο έργο. Άρα, από τη µια αντιτίθεται στο έργο, από την
άλλη δεν εγκρίνει το ΣΧΟΟΑΠ. Και βεβαίως δεν µπορεί το ΣΧΟ-
ΟΑΠ να δεσµεύσει τον υπερκείµενο χωροταξικό σχεδιασµό, που
πρέπει να τον εξειδικεύσουν, αν θέλουν να πετύχουν κάτι, αντί να
τον αντιστρατεύονται. 

Οπότε, η αποκεντρωµένη διοίκηση είναι υποχρεωµένη, εφόσον
πληρούνται οι νόµιµοι όροι, να χορηγεί τις ζητούµενες εγκρίσεις
στην περιοχή για την ανάπτυξη ερευνητικών, προς το παρόν, και
µόνο δραστηριοτήτων. Δεν έχουµε εξόρυξη. Η ερώτησή σας µι-
λάει για εξορύξεις. Δεν έχουµε εξορύξεις, κύριε συνάδελφε.
Έχουµε ερευνητικές δράσεις, διεργασίες, έρευνες, ερευνητικές
γεωτρήσεις. Και βέβαια ο νόµος εξασφαλίζει την προστασία του
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περιβάλλοντος και την ασφάλεια και την υγεία των εργαζοµένων
και των περιοίκων. 

Για τις τρεις αρχικές εγκρίσεις για ερευνητικές εργασίες στην
περιοχή που έληξαν το ’21 εκκρεµεί ακόµη η δίκη στο Συµβούλιο
της Επικρατείας, η οποία έχει προσδιοριστεί για 19 Οκτωβρίου
του ’22, για αυτές που έχουν λήξει ήδη, τις αρχικές εγκρίσεις.
Δηλαδή υπήρχαν τρεις εγκρίσεις για τρεις περιοχές, οι οποίες
έληξαν, και βεβαίως ακόµη εκκρεµεί η δίκη στο ΣτΕ. Για τις άλλες
τρεις νεότερες εγκρίσεις για εκτάσεις για τις περιοχές µε αριθ-
µούς «τέσσερα», «πέντε» και «έξι» που χορηγήθηκαν αντίστοιχες
άδειες ερευνητικών εργασιών το ’21, µέχρι τώρα δεν υπάρχει κά-
ποια νοµική αντίδραση, πέρα από την αρνητική γνώµη, όπως εί-
πατε, του δήµου. Εν τω µεταξύ, οι τρεις αρχικές εγκρίσεις
ερευνητικών εργασιών χορηγήθηκαν για δύο έτη. Δεν ακολου-
θήθηκε η διαδικασία της απευθείας µισθώσεως των εν λόγω δη-
µοσίων εκτάσεων από την Αποκεντρωµένη Διοίκηση Κρήτης
προς την εταιρεία διότι δεν είχε ξεκινήσει η σχετική περιβαλλον-
τική αδειοδότηση εξορυκτικής δραστηριότητας. Άρα, στο επό-
µενο στάδιο εκκρεµεί η περιβαλλοντική αδειοδότηση για αυτές
τις αρχικές εκτάσεις όπου εντοπίστηκε γύψος. Για τις εκτάσεις
αυτές, όπου έπειτα προχώρησε η διαδικασία και συστήθηκε η
περιβαλλοντική αδειοδότηση, είχαν γνωµοδοτήσει θετικά σχεδόν
το σύνολο των αρµοδίων υπηρεσιών, Εφορεία Αρχαιοτήτων,
Υπηρεσία Νεωτέρων Μνηµείων, Τεχνική Υπηρεσία Περιφερει-
ακής Ενότητας Χανίων, Διεύθυνση Υδάτων Χανίων και λοιπά,
πλην των τοπικών φορέων µόνο, του δήµου, δηλαδή του δηµοτι-
κού συµβουλίου επί της ουσίας, και της περιφέρειας.

Όµως, τελικά οι σχετικές µελέτες περιβαλλοντικών επιπτώσεων
είναι ακόµη στο στάδιο της δηµόσιας διαβούλευσης. Και φυσικά
καλούνται σε αυτό το στάδιο να υποβάλουν παρατηρήσεις και εν-
στάσεις όσοι θεσµικά έχουν την αρµοδιότητα να το κάνουν. Άρα
δεν υπάρχει ακόµα περιβαλλοντική αδειοδότηση και δεν γίνονται,
όπως είπα, εξορύξεις στην περιοχή. Σε αντίθεση, βεβαίως, µε ό,τι
συνέβαινε τις δεκαετίες του ’60 και του ’70 στην εν λόγω περιοχή.
Αυτή η περιοχή, όπως γνωρίζετε, είχε εξορυκτική δραστηριότητα.
Η περιοχή είναι βεβαίως δασική, αλλά δεν είναι ένα «NATURA». 

Τώρα, για την ευαίσθητη περιοχή της Ελαφονήσου που αναφέ-
ρετε, φυσικά και δεν παραβλάπτονται -πάντως σίγουρα όχι την
ώρα που µιλάµε- γιατί απλούστατα δεν υπάρχει σχετική δραστη-
ριότητα στην περιοχή.

Για τα υπόλοιπα, κύριε Πρόεδρε, θα συνεχίσω στη δευτερολο-
γία µου.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κύριε Συντυχάκη, έχετε
τον λόγο για δύο λεπτά.

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Κατ’ αρχάς να σας πω για τον
περιφερειακό σχεδιασµό, κύριε Υπουργέ. Τον περιφερειακό σχε-
διασµό, εσείς τον έχετε ψηφίσει στο περιφερειακό συµβούλιο,
εννοώ η Νέα Δηµοκρατία, µαζί µε τον ΣΥΡΙΖΑ και το ΠΑΣΟΚ -
ΚΙΝΑΛ. Ξέρετε, είναι τρικοµµατική η περιφερειακή αρχή. Πυρ Λα-
κεδαιµονίων! Όµως, σε κάθε περίπτωση η πρωτολογία σας ήταν
ένα «ήξεις, αφήξεις»! Και όποιος δεν θέλει, λέει, να ζυµώσει, όχι
δέκα µέρες αλλά αιώνες κοσκινίζει! Γιατί περί αυτού πρόκειται!
Ακούµε: «Δεν έχουµε εξορύξεις», «Είµαστε στη φάση των ερευ-
νών» και «Δεν το επιτρέπει το ένα, αλλά το επιτρέπει το άλλο», «Ναι
µεν δασική έκταση, αλλά δεν ανήκει στη «NATURA». 

Λοιπόν, για να µην κοροϊδευόµαστε, κύριε Υπουργέ, αυτό που
θέτουµε, αυτό που θέτει ο λαός της περιοχής είναι να ακυρωθεί
όλη η διαδικασία που µας αναλύσατε στην πρωτολογία. Αυτή πρέ-
πει να ακυρωθεί γιατί είναι διάτρητη, µε βάση ακόµα και το δικό
σας νοµοθετικό πλαίσιο. Και αυτό γιατί; Διότι:

Πρώτον, γιατί επιχειρείται να περάσει µε τρεις διαφορετικές αι-
τήσεις ένα έργο που στην ουσία είναι ενιαίο και πιάνει αθροιστικά
ως µία συνολική έκταση 677,43 στρεµµάτων που σε αυτή την πε-
ρίπτωση το έργο θα κατατασσόταν στην κατηγορία «Α1», λιγότερο
των διακοσίων πενήντα στρεµµάτων. Δηλαδή, πέφτει στα µαλακά,
σε σχέση µε τους περιορισµούς που τίθενται. 

Δεύτερον, δεν περιλαµβάνει καθόλου η µελέτη περιβαλλοντικών
επιπτώσεων τα λιµενικά έργα, για τα οποία οι ψαράδες διαµαρτύ-
ρονται, διότι προφανώς θα τους καταστρέψει. Θα έχουµε µεγάλη
θαλάσσια καταστροφή στον θαλάσσιο κόσµο, στα ψάρια. Αυτές
λοιπόν οι λιµενικές υποδοµές είναι στη θαλάσσια περιοχή του δι-

κτύου «NATURA 2000». Και γι’ αυτόν τον λόγο θα έπρεπε να είναι
στην «Κατηγορία 1» και να είχε κατατεθεί στη ΔΙΠΑ του Υπουρ-
γείου Ενέργειας. 

Τρίτον, στη µελέτη περιβαλλοντικών επιπτώσεων αναφέρεται
ότι για τις ανάγκες του έργου θα χρησιµοποιηθεί νερό από νόµιµα
λειτουργούσες γεωτρήσεις της περιοχής. Ωστόσο, οι αρδευτικές
ανάγκες της περιοχής, µετά την καταστροφή των δεξαµενών Χρυ-
σοσκαλίτισσας και Αγίων Θεοδώρων, οι οποίες ακόµα εκκρεµούν
για να τις φτιάξετε -δηλαδή το γιοφύρι της Άρτας!-, ικανοποιούνται
ως επί το πλείστον από τα αποθέµατα των Πλοκαµιανών και των
Περιβολίων µε σοβαρά θέµατα επάρκειας κατά τους καλοκαιρι-
νούς µήνες. Η ίδια η µελέτη καταδεικνύει ότι στην περιοχή δεν
υπάρχουν αξιόλογες υπόγειες υδροφορίες από άποψη ποσοτή-
των νερού. Άρα τίθεται εύλογα το ερώτηµα: Από ποια γεώτρηση
θα τροφοδοτηθεί το λατοµείο για να καλύψει τις αυξηµένες του
ανάγκες όταν θα γίνουν;

Τέταρτον, η σκόνη! Αντιλαµβάνεστε ότι ένα ορυχείο σηκώνει
σκόνη. Η σκόνη καταστρέφει. Καταστρέφει αγροτικές καλλιέρ-
γειες. Καταστρέφει τα µελίσσια. Και για τη σκόνη υπάρχει πονηριά
στη µελέτη περιβαλλοντικών επιπτώσεων. Για να υπολογίσουν τη
σκόνη έχουν στηριχθεί -πού στηρίχθηκαν;- στον µετεωρολογικό
σταθµό της Σούδας, δηλαδή βόρεια της Κρήτης, που όµως δεν
έχει καµµία σχέση µε τις πραγµατικές συνθήκες των δυτικών
ακτών της Κρήτης. Μιλάµε τώρα εδώ για αλχηµείες, για ταχυδα-
κτυλουργίες! Δεδοµένου ότι, όπως άλλωστε και η µελέτη αναγνω-
ρίζει, η παραγωγή σκόνης είναι από τις πιο βασικές επιβαρύνσεις
της δραστηριότητας στην περιοχή, η υπηρεσία θεωρεί ότι θα
έπρεπε η µελέτη να είναι σαφής ως προς το ποια γεώτρηση θα
χρησιµοποιηθεί και τα χαρακτηριστικά αυτής. Θα έπρεπε να απο-
δεικνύεται, δηλαδή, ότι η χρήση της δεν θα είναι σε βάρος των
ήδη αδειοδοτηµένων χρήσεων. 

Για όλα αυτά, λοιπόν, και για τον λόγο ότι είναι διάτρητες όλες
οι διαδικασίες που έγιναν µέχρι τώρα, πρέπει να τις ακυρώσετε
εδώ και τώρα. Η απαίτηση των κατοίκων της περιοχής είναι να
πάρει άλλα χαρακτηριστικά η ανάπτυξή της εκεί, που να ικανοποιεί
τις δικές τους ανάγκες. Είναι ένας καταπληκτικός τόπος. Δεν ξέρω
αν έχετε πάει ποτέ; Είναι από τους πιο ωραίους φυσικούς τόπους
που έχουµε δει ποτέ, που έχουµε γνωρίσει. Θα καταστραφεί αυτή
η περιοχή; Αυτή είναι η πράσινη ανάπτυξη; Τι πράσινη; Κατάµαυρη
είναι! Ανεµογεννήτριες! Φωτοβολταϊκά! Γυψωρυχεία! Γιατί; Διότι
πρέπει να επενδύσουν οι µεγάλοι όµιλοι. Λοιπόν, είναι ταξικό το
ζήτηµα. Τι να κάνουµε; Είναι πολιτικό και ταξικό το ζήτηµα. 

Είστε από εκεί και είµαστε από εδώ, κύριε Υπουργέ! Από αυτή
την άποψη είµαστε µαζί µε τους αγροτικούς συλλόγους, είµαστε
µαζί µε τους συνεταιρισµούς του Πλατάνου, της Χρυσοσκαλίτισ-
σας, των Φαλασάρνων, µε τον Σύλλογο Αλιέων Κισάµου, µε
όλους τους τοπικούς φορείς που έχουν πάρει πρωτοβουλία, µε
όσους κινητοποιούνται. Ο αγώνας τους θα φέρει αποτέλεσµα,
κύριε Υπουργέ. Εσείς θα είστε εκτεθειµένοι και θα καθίσετε, φυ-
σικά, στο εδώλιο της λαϊκής ετυµηγορίας. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ορίστε, κύριε Σκρέκα,

έχετε τον λόγο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και

Ενέργειας): Τώρα, από πού προέκυψαν οι ανεµογεννήτριες µε
τον γύψο και τα φωτοβολταϊκά; Δεν µπορώ να καταλάβω! Οι ανε-
µογεννήτριες και τα φωτοβολταϊκά τι σχέση έχουν µε τον γύψο; 

ΕΜΑΝΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Είστε έξυπνος άνθρωπος, κύριε
Υπουργέ.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και
Ενέργειας): Να µην κάνουµε ανεµογεννήτριες! Να µην κάνουµε
φωτοβολταϊκά! 

ΕΜΑΝΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Καταστροφή το ένα, κατα-
στροφή και το άλλο!

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και
Ενέργειας): Να εισάγουµε φυσικό αέριο από τη Ρωσία ή να εξο-
ρύσσουµε λιγνίτη και να τον καίµε στα φουγάρα ή να εισάγουµε
πετρέλαιο -ξέρετε από πού- και να το καίµε στα πετρελαϊκά ερ-
γοστάσια της Κρήτης; 

Ντουµάνι τα φουγάρα στην Κρήτη από το πετρέλαιο και το ντί-
ζελ και το µαζούτ, τα οποία αξιοποιούνε για να παράγουν ηλε-
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κτρική ενέργεια. Να µη βάλουµε ανεµογεννήτρια. Να µη βάλουµε
µια καθαρή ενέργεια. Να µη βάλουµε ένα φωτοβολταϊκό. Να µην
αξιοποιήσουµε τον ήλιο της Ελλάδας. Να µην αξιοποιήσουµε το
άπλετο αιολικό δυναµικό που, παρεµπιπτόντως, κοστίζει πέντε
φορές φθηνότερα από το να εισάγουµε πετρέλαιο ή να εισά-
γουµε φυσικό αέριο και να το καίµε για να παράγουµε ηλεκτρική
ενέργεια, όταν έχουµε ήλιο άπλετο και δωρεάν. Απλά πρέπει
µόνο να τον αξιοποιήσουµε. Τι σχέση έχουν τώρα τα φωτοβολ-
ταϊκά και οι ανεµογεννήτριες πραγµατικά µε τον γύψο;

Δεύτερον, να κάνω µία ερώτηση; Συγγνώµη, η Κυβέρνηση θα
αποφασίσει και θα εγκρίνει τη µελέτη περιβαλλοντικών επιπτώ-
σεων στην εν λόγω περιοχή; Η αποκεντρωµένη περιφέρεια θα το
κάνει. Τι έχει κάνει ο δήµος; Έχει εξειδικεύσει το ΣΧΟΑΠ; Έχει
εκπονήσει το γενικό πολεοδοµικό σχέδιο; Έχει προσδιορίσει
ποιες είναι οι χρήσεις που θέλει να αναπτυχθούν στην περιοχή,
για να βοηθήσει την αύξηση του βιοτικού επιπέδου, την αξιοποί-
ηση των φυσικών πόρων, τη βιώσιµη και διατηρήσιµη αξιοποίηση,
την προσέλκυση τουριστών; Τα έχει κάνει όλα αυτά ο δήµος; Δεν
έχει κάνει τίποτα ο δήµος. Εγώ σας ρωτάω, τι έχει κάνει ο δήµος;
Έρχεστε εδώ και λέτε «ο δήµος, ο δήµος», για πείτε µου, έχει
κάνει κάτι από αυτά που προβλέπεται από το νοµοθετικό πλαίσιο;
Τίποτα δεν έχει κάνει. Απλά λέει κάτι και φωνάζει. Μα, δεν γίνεται,
είναι δήµος! Έχει δυνατότητα, έχει αρµοδιότητες, έχει ευθύνες,
προβλέπεται από το νοµοθετικό πλαίσιο.

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Δικός σας είναι. Στην κ. Μπα-
κογιάννη να το πείτε.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και
Ενέργειας): Το λέω επειδή αναφέρεστε στον δήµο. Εγώ δεν έχω
τίποτα µε τον δήµαρχο, είναι αξιαγάπητος άνθρωπος και θα τον
βοηθήσουµε σε ό,τι κι αν κάνει και θα τον στηρίξουµε ως κεν-
τρική κυβέρνηση. Θα τον βοηθήσουµε να προχωρήσει σε ανα-
πλάσεις, θα τον βοηθήσουµε να προχωρήσει στα απαραίτητα
έργα υποδοµής, για να µπορέσει να δηµιουργήσει βιώσιµες συν-
θήκες υποστήριξης και υποδοχής τουριστών και επισκεπτών να
έρχονται κάθε χρόνο. Να γίνεται ορθή η αξιοποίηση των φυσικών
πόρων, του νερού που έχουµε, να προστατεύσουµε τις θάλασ-
σές µας, το περιβάλλον µας, τα δασικά µας οικοσυστήµατα.
Αυτά κάνουµε εµείς, συγκεκριµένα.

Βέβαια, δεν προστατεύεις το περιβάλλον όταν καις λιγνίτη.
Δεν προστατεύεις το περιβάλλον όταν εισάγεις πετρέλαιο. Δεν
προστατεύεις ούτε την οικονοµία και δεν προστατεύεις ούτε
τους πολίτες, όταν εισάγεις πετρέλαιο πανάκριβα και φυσικό
αέριο ακόµα πιο ακριβά, για να παράγεις ηλεκτρική ενέργεια. Γι’
αυτό λέµε γρήγορα ΑΠΕ. Και πού µπορούν να γίνουν οι ΑΠΕ;
Εκεί που έχει άνεµο. 

Ήµουν στην Κρήτη πριν λίγες ηµέρες, πανέµορφος τόπος.
Θέλω να τον βοηθήσουµε, να λέει η Κρήτη ότι εµείς παράγουµε
ηλεκτρική ενέργεια από ανανεώσιµες πηγές. Το λέει και η λέξη:
«ανανεώσιµες». Δεν εξαντλούνται ποτέ, δεν εξορύσσονται από
το υπέδαφος, δεν καταστρέφουµε τη Γη, δεν καταστρέφουµε
τον πλανήτη. Προστατεύουµε το περιβάλλον για τις επόµενες γε-
νιές. Ανανεώσιµες πηγές! Το λέει και η λέξη. Για ποιον λόγο εί-
σαστε αντίθετοι µε αυτό; 

Τώρα, επί της ουσίας, υπάρχουν αυτή τη στιγµή δραστηριό-
τητες στην περιοχή; Υπάρχουν ερευνητικές δραστηριότητες;
Υπάρχουν εξορυκτικές δραστηριότητες; Δεν υπάρχουν. Είναι σε
ένα στάδιο αδειοδοτικής διαδικασίας, περιβαλλοντικής αδειοδό-
τησης για να το πω πιο σωστά. Υπάρχει η διαβούλευση µε τους
τοπικούς φορείς, υπάρχουν οι αρµόδιες υπηρεσίες του Α’ και του
Β’ βαθµού Τοπικής Αυτοδιοίκησης οι οποίοι θα γνωµατεύσουν.
Αυτοί είναι υπεύθυνοι και αρµόδιοι εκ του νόµου και θα το κά-
νουν. Δεν γνωρίσουν αυτοί τον τόπο τους καλύτερα από εµάς; 

Νοµίζω, λοιπόν, ότι είναι µία ερώτηση προσχηµατικού χαρα-
κτήρα, γιατί επί της ουσίας δεν έχουµε καµµία δραστηριότητα
αυτή τη στιγµή να λαµβάνει χώρα εκεί. Είναι ο φόβος. Για να µην
υπάρχει ο φόβος, καλό είναι αυτοί που είναι υπεύθυνοι να ανα-
λάβουν δράση, διότι υπεύθυνοι-ανεύθυνοι δεν υπάρχουν. Και
πρέπει να καταλάβουν κάποιοι όταν ιδίως εκλέγονται από τον
λαό ότι έχουν ευθύνη απέναντι στον λαό και στους συµπολίτες
τους που τους εκλέγουν.

Σας ευχαριστώ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κι εµείς ευχαρι-
στούµε. 

Καλή συνέχεια και στους δύο.
Προχωρούµε στην τελευταία για σήµερα ερώτηση, η οποία

είναι η δεύτερη µε αριθµό 881/6-7-2022 επίκαιρη ερώτηση δευ-
τέρου κύκλου του Βουλευτή Ροδόπης του Κινήµατος Αλλαγής κ.
Ιλχάν Αχµέτ προς τον Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφί-
µων, µε θέµα: «Αναγκαία η αύξηση του προϋπολογισµού για το
πρόγραµµα νέων αγροτών - 7,2 εκατοµµύρια ευρώ υπολείπονται
για την Περιφέρεια Ανατολικής Μακεδονίας - Θράκης». 

Κύριε Αχµέτ, καλησπέρα σας και καλή εβδοµάδα. Έχετε δύο
λεπτά για το ξεκίνηµά σας. 

ΙΛΧΑΝ ΑΧΜΕΤ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κατ’ αρχάς θέλω να ευχαριστήσω τον Υπουργό που βρίσκεται

εδώ πέρα και θέλω να είµαι δίκαιος σε αυτό, καθώς η παρούσα
Κυβέρνηση -το έχω πει πολλές φορές- όντως έρχεται και απαν-
τάει στις επίκαιρες ερωτήσεις σε σύγκριση µε την προηγούµενη
κυβέρνηση. 

Κύριε Υπουργέ, αυτό το θέµα για την ανάγκη αύξησης του
προϋπολογισµού για τους νέους αγρότες έχει συζητηθεί στην
Ολοµέλεια αυτή και µε άλλους συναδέλφους και µε εσάς ίσως,
αλλά και µε τον κ. Γεωργαντά. Κάθε περιφέρεια φυσικά καλά
κάνει και διεκδικεί περισσότερους πόρους. Το αντικείµενο που
θα συζητήσουµε σήµερα µε δύο απλά λόγια είναι η Περιφέρεια
Ανατολικής Μακεδονίας και Θράκης και η Θράκη. 

Στη Θράκη -το αναφέρω για τα στοιχεία, να µας ακούσουν και
οι συµπολίτες µας- κατατέθηκαν χίλιες τετρακόσιες εξήντα αιτή-
σεις, δηλαδή χίλια τετρακόσια εξήντα νέα παιδιά θέλησαν να γί-
νουν αγρότες. Ο προϋπολογισµός ήταν γύρω στα 52 εκατοµµύ-
ρια ευρώ. Διατέθηκαν 45 εκατοµµύρια, µε αποτέλεσµα χίλια δια-
κόσια έντεκα άτοµα να ενταχθούν. Δηλαδή εκατόν ενενήντα ένα
άτοµα δεν µπόρεσαν να ενταχθούν, παρ’ όλο που πληρούν τις
προϋποθέσεις. Απαιτούνται άλλα 7 εκατοµµύρια. 

Εµείς, αφού ερευνήσαµε το θέµα, λέµε ότι µπορεί αυτά τα
χρήµατα να διατεθούν από τα ΠΑΑ, που υπάρχουν ακόµα αδιά-
θετοι πόρους και δεν έχουν λειτουργήσει και όπως φαίνεται δεν
θα προλάβουν να προκηρυχθούν αυτά, προκειµένου να καλύ-
ψουν. 

Κύριε Υπουργέ, εδώ η Βουλή έκανε µια ολόκληρη διακοµµα-
τική επιτροπή µε πρωτοβουλία της Κυβερνήσεως, µε Πρόεδρο
την Ντόρα Μπακογιάννη και όλα τα κόµµατα συµµετείχαµε σε
αυτή τη διακοµµατική επιτροπή. Εκδόθηκε ένα ολόκληρο πόρι-
σµα το οποίο συζητήθηκε εδώ µέσα στη Βουλή και η ελληνική
Βουλή ασχολήθηκε µε αυτό πάνω από ενάµιση χρόνο. Μάλιστα
αποφασίστηκε να γίνει και µια επιτροπή παρακολούθησης των
πορισµάτων της διακοµµατικής επιτροπής. 

Όπως θα ξέρετε, κύριε Υπουργέ, στη διακοµµατική επιτροπή
υπάρχει σαφής γνωµάτευση προς εσάς για τον πρωτογενή
τοµέα. Βέβαια, το πόρισµα δεν είναι εκτελεστό, αλλά είναι µια
ισχυρή κοινοβουλευτική πρόταση να αναπτυχθεί ο πρωτογενής
τοµέας ιδίως ως προς τους νέους αγρότες. Άρα απλό είναι το
ερώτηµα. Εφόσον υπάρχει και αυτή η ισχυρή γνωµάτευση, υπάρ-
χουν δέκα λόγοι παραπάνω προκειµένου η Θράκη να ενισχυθεί
µε νέους αγρότες, δηλαδή να κρατήσουµε τους νέους µας στη
γη τους, να µπορέσουν να γίνουν νέοι αγρότες, να δεσµευτούν
να µείνουν στην αγροτιά, όπως λέει το πρόγραµµα, αλλά και πε-
ραιτέρω να τους δοθεί η δυνατότητα. 

Εγώ νοµίζω ότι για πολλούς λόγους πρέπει να δείτε το θέµα
σοβαρά και χωρίς να αδικήσουµε και τους άλλους νοµούς. Να
δοθεί έστω ισοµερώς η δέουσα προσοχή λόγω και της ιδιαίτερης
κατάστασης που υπάρχει στη Θράκη και πραγµατικά οι νέοι φεύ-
γουν. Πρέπει να δοθεί η δυνατότητα προκειµένου να απορροφη-
θούν όλοι αυτοί οι νέοι αγρότες. 

Περιµένω µια απάντηση από εσάς. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Θα σας απαντήσει ο

Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων κ. Γεώργιος
Στύλιος.

Κύριε Υφυπουργέ, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΤΥΛΙΟΣ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης και

Τροφίµων): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Ευχαριστώ και τον συνάδελφο Βουλευτή για την ερώτηση και
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για το θέµα της ερώτησής του, που είναι οι νέοι αγρότες, οι νέοι
της χώρας µας που όλοι µας δείχνουµε ιδιαίτερο ενδιαφέρον γι’
αυτούς και όλοι θέλουµε να τους δώσουµε τις προϋποθέσεις
εκείνες στις οποίες θα µπορέσουν να ενταχθούν, να απασχολη-
θούν, να προκόψουν και να µπορέσουν στη συνέχεια να φτιάξουν
µια καλή επαγγελµατική σταδιοδροµία ως αγρότες και ως επι-
χειρηµατίες της υπαίθρου. 

Θα σας δώσω ορισµένα στοιχεία για το πρόγραµµα που απο-
δεικνύει αυτό το ενδιαφέρον της Κυβέρνησής µας. Κατ’ αρχάς ο
προϋπολογισµός του προγράµµατος ήταν 420 εκατοµµύρια για
τις δεκατρείς περιφέρειες της χώρας, όπου η κατανοµή έγινε σε
κάθε περιφέρεια της χώρας. Κάθε περιφέρεια, λοιπόν, της
χώρας είχε το δικό της ποσό. 

Για την Ανατολική Μακεδονία και Θράκη αυτό το ποσό ήταν
στην αρχή γύρω στα 35 εκατοµµύρια ευρώ. Στη συνέχεια, επειδή
υπήρχε πολύ µεγάλο ενδιαφέρον, η Κυβέρνηση αύξησε το συ-
νολικό ποσό για όλη τη χώρα από τα 420 εκατοµµύρια κατά τρία
περίπου 105 εκατοµµύρια ευρώ και πήγαµε στα 520 περίπου εκα-
τοµµύρια για όλη τη χώρα, δηλαδή µια αύξηση προϋπολογισµού
γύρω στο 25% περίπου.

Για την Ανατολική Μακεδονία και τη Θράκη αυτό το ποσό είχε
ως συνέπεια -η αύξηση- να πάµε στα 45 εκατοµµύρια ευρώ. Τι
είχε γίνει στο παρελθόν; Συνολικά για τη χώρα είχαν δοθεί 250
εκατοµµύρια ευρώ στην πρόσκληση του 2016, ένα ποσό πολύ µι-
κρότερο. Στη Θράκη το συνολικό αυτό ποσό ήταν γύρω στα 25
εκατοµµύρια ευρώ. Άρα βλέπουµε ότι έχουµε έναν διπλασιασµό
του ποσού που δόθηκε για την Ανατολική Μακεδονία και τη
Θράκη, από τα 25 εκατοµµύρια ευρώ στα 45 εκατοµµύρια ευρώ.

Τι άλλο κάναµε εµείς συνολικά για το συγκεκριµένο πρό-
γραµµα; Λειτούργησε το συγκεκριµένο πρόγραµµα ως πρό-
γραµµα-πιλότος και για τα υπόλοιπα προγράµµατά µας, διότι
καταργήσαµε τον φυσικό φάκελο. Η αίτηση έγινε µόνο ηλεκτρο-
νικά ψηφιακά. Η αξιολόγηση έγινε κι αυτή ηλεκτρονικά και ψη-
φιακά. Καταφέραµε και κάναµε το εξής: Από δέκα δικαιολογητικά
τα εννέα δικαιολογητικά συλλέχθηκαν µε διαλειτουργικότητες
µέσα από το γραφείο του µελετητή που υποβλήθηκε η πρόταση
και το ένα µόνο δικαιολογητικό απαιτούσε τη φυσική παρουσία
σε κάποια δηµόσια υπηρεσία. Άρα µε αυτόν τον τρόπο µειώσαµε
τον φόρτο εργασίας και την ταλαιπωρία των νέων αγροτών, αλλά
και καταφέραµε να ολοκληρώσουµε το συγκεκριµένο πρό-
γραµµα µέσα σε έξι µήνες. Μιλάω γι’ αυτό το πρόγραµµα-πιλότο,
διά του οποίου, δηλαδή, να γνωρίζουν οι ενδιαφερόµενοι πότε
ανοίγει η πρόσκληση, πότε κλείνει, πότε θα µπορούν να έχουν
τα αποτελέσµατα για να πάρουν και τα χρήµατά τους.

Σας θυµίζω ότι στο παρελθόν για να γίνει η αξιολόγηση στα
συγκεκριµένα προγράµµατα και σε άλλα απαιτούνταν δώδεκα
µήνες, ή και δεκατέσσερις, σε κάποιες περιπτώσεις δεκαοκτώ
µήνες. Η προηγούµενη πρόσκληση ξεκίνησε το 2016 και ακόµα
τώρα, το 2022, έχουµε να αποπληρωθεί η δεύτερη δόση από το
προηγούµενο πρόγραµµα.

Θα απαντήσω πιο συγκεκριµένα στη δευτερολογία µου για την
Ανατολική Μακεδονία και Θράκη.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ορίστε, κύριε Αχµέτ,

έχετε τρία λεπτά και εσείς.
ΙΛΧΑΝ ΑΧΜΕΤ: Κύριε Υφυπουργέ, αυτά που είπατε όντως

είναι έτσι. Εµένα µου αρέσει να είµαι δίκαιος και είµαι ένας άν-
θρωπος που παρακολουθεί από κοντά τον πρωτογενή τοµέα.

Η Κυβέρνηση αυτή αύξησε όντως το ποσό της επιδότησης από
20.000 ευρώ σε 40.000 ευρώ. Ήταν ένα ποσό πραγµατικά πάρα
πολύ καλό, διότι στην προηγούµενη περίοδο το ποσό που έπαιρ-
ναν οι αγρότες για να µπουν στο πρόγραµµα δεν έφτανε ή δεν
µπορούσαν να υλοποιήσουν, µε αποτέλεσµα να τα παρατάνε στη
µέση, να φεύγουν, µε αποτέλεσµα να µην ολοκληρώνετε η δια-
δικασία. Αυξήθηκε το ποσό. Κατανοούµε ότι τα χρήµατα είναι πιο
πολλά, αλλά και το ενδιαφέρον έρχεται από εκεί. Γιατί; Για πρώτη
φορά είδαν οι νέοι αγρότες, οι νέοι άνθρωποι ότι αξίζει να µπουν
σε ένα πρόγραµµα.

Κοιτάξτε, κύριε Υφυπουργέ, είναι πολύ δύσκολο να πεις στους
νέους να ασχοληθούν µε το χωράφι. Είναι πολύ δύσκολο. Δεν
είναι εύκολο σήµερα στην Ελλάδα και στην Ευρώπη να πεις στον

νέο «έλα να δουλέψεις στα χωράφια». Ακόµη και 100.000 ευρώ
να δώσεις, κάποιοι άνθρωποι δεν θέλουν να δουλέψουν στο χω-
ράφι. Θέλουν να γίνουν δηµόσιοι υπάλληλοι, θέλουν να κάνουν
άλλα επαγγέλµατα. Το βιοτικό επίπεδο έχει αλλάξει. Γι’ αυτόν
τον λόγο επιµένω.

Η διαδικασία είναι πάρα πολύ καλή και όντως σε χρονοδια-
γράµµατα είναι καλά, όντως ο φάκελος έχει σύντοµο χρόνο, όλα
«Ok», αλλά σας λέω εγώ έξω από τα δόντια ότι αυτή η περιοχή,
η Θράκη -εγώ ως Βουλευτής της περιφέρειας και του νοµού µου
οµιλώ- έχει ανάγκη αυτούς τους νέους αγρότες, να ενταχθούν
στο πρόγραµµα και να µη µεταναστεύσουν στην Ολλανδία, να
µην πάνε σε άλλες περιοχές, να δουλεύουν µε µεροκάµατο, να
χάνουµε εργατοώρες και να χάνουµε το νέο δυναµικό αυτής της
περιοχής.

Το πρόγραµµα είναι καλό, ξεκάθαρα. Εγώ ζητάω µε πολιτική
βούληση, µε παρέµβαση του Υπουργείου να µπορέσουν να βρε-
θούν αυτά τα χρήµατα από άλλους πόρους, ίσως µε ένα ειδικό
πρόγραµµα από την Ευρωπαϊκή Ένωση -δεν το έχω ψάξει, θα το
δείτε εσείς µε την υπηρεσία σας- πώς µπορούµε να εντάξουµε
έναν Έλληνα παραπάνω σε όλη την Ελλάδα σε αυτό το πρό-
γραµµα. Επίσης, οι έλεγχοι να είναι ακόµα πιο σκληροί. Για πα-
ράδειγµα, η προϋπόθεση να κάτσει επτά χρόνια στο πρόγραµµα
-νοµίζω επτά είναι τώρα- µπορεί να γίνουν και δέκα. Δεν έχω καµ-
µία αντίρρηση ο έλεγχος να είναι σκληρότατος και η επιστροφή
να γίνεται, αλλά αυτός που πραγµατικά θέλει να ασχοληθεί µε
το σιτάρι, τώρα που έχουµε και το επισιτιστικό πρόβληµα, τώρα
που η παγκόσµια οικονοµία πάει κάπου αλλού, τώρα που έχουµε
τόσους πολέµους νοµίζω ότι αξίζει η χώρα µας να επενδύσει όσο
ποτέ άλλοτε στον πρωτογενή τοµέα αρχίζοντας µε τους νέους
αγρότες.

Δείτε το θέµα, συζητήστε το µε το Υπουργείο Οικονοµικών και
να βοηθηθούν όλοι αυτοί οι άνθρωποι.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ορίστε, κύριε Στύλιε,

έχετε τον λόγο για τρία λεπτά.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΤΥΛΙΟΣ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης και

Τροφίµων): Ευχαριστώ.
Επανέρχοµαι για να δώσω στοιχεία συγκεκριµένα για την Ανα-

τολική Μακεδονία και τη Θράκη. Οι συνολικοί αιτούντες στην Πε-
ριφέρεια ήταν χίλιοι τετρακόσιοι εξήντα ένας. Εξ αυτών
απορρίφθηκαν οι πενήντα εννιά, γιατί δεν πληρούσαν τις προ-
ϋποθέσεις του προγράµµατος. Έχουν, λοιπόν, αυτή τη στιγµή
που µιλάµε ενταχθεί οκτακόσιοι εξήντα έξι. Διακόσιοι τριάντα
εννιά είναι εν δυνάµει εντασσόµενοι, διότι τους έχουµε ζητήσει
να µας φέρουν κάποια δικαιολογητικά και µε κάποιες προϋποθέ-
σεις µπορούν να ενταχθούν και αυτοί οι διακόσιοι τριάντα εννιά
και αναµένεται να ενταχθούν άλλα περίπου εκατό άτοµα. Συνο-
λικά, λοιπόν, πάµε γύρω στους χίλιους διακόσιους και κάτι. Αν,
λοιπόν, κάνετε την αφαίρεση είναι έτσι όπως το είπατε και εσείς,
δηλαδή γύρω στους διακόσιους, οι οποίοι δεν µπορούν να καλυ-
φθούν από τον προϋπολογισµό. Γιατί συµβαίνει αυτό;

Συµβαίνει διότι το πρόγραµµα έχει µια αξιολόγηση. Όταν δίνει
35.000 ευρώ ή 40.000 ευρώ πρέπει και να ζητά από τον ενδιαφε-
ρόµενο να έχει µια καλή καλλιέργεια, µια καλλιέργεια η οποία να
είναι βιώσιµη. Θέλουµε να αποφύγουµε κάποιος να µπει στο πρό-
γραµµα, να µην µπορεί να πιάσει τους στόχους και να αναγκαστεί
να φύγει. Τότε έχουµε ένα κοινωνικό δράµα, διότι έρχεται το
Υπουργείο, έρχεται η Ευρωπαϊκή Ένωση -γιατί τα χρήµατα είναι
ευρωπαϊκά- και λέει «επιστρέψτε πίσω τα χρήµατα». Καταλαβαί-
νετε και εσείς ότι είναι ένα κίνητρο ισχυρό τα πολλά χρήµατα, τα
35.000 έως 40.000 ευρώ, αλλά αν χρειαστεί να τα επιστρέψεις,
έχει πολύ µεγάλο ρίσκο και θα δηµιουργήσουµε κάποιες κατα-
στάσεις που δεν θέλουµε να τις έχουµε και δεν θέλουµε να τις
βιώσουµε, ούτε εµείς ούτε εσείς.

Άρα κάνουµε αξιολόγηση, βλέπουµε ότι µπορούν να επιτευχ-
θούν οι στόχοι από το επενδυτικό σχέδιο που καταθέτει ο κάθε
αγρότης, διότι είναι προϋπόθεση να έχει ένα επενδυτικό σχέδιο
και να έχει µια εκµετάλλευση η οποία θα του δίνει ένα εισόδηµα,
µια εκµετάλλευση η οποία, όµως, να είναι πραγµατικά επιχειρη-
µατική. Γι’ αυτόν τον λόγο ήρθαµε και κάνουµε εκπαίδευση και
δίνουµε περισσότερη µοριοδότηση σε αυτόν ο οποίος έχει κάνει

18016 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



µια εκπαίδευση στον αγροτικό χώρο, είτε από µια τεχνική σχολή,
δηλαδή έχει τελειώσει ένα επαγγελµατικό λύκειο στη φυτική ή
στη ζωική παραγωγή, είτε από τα ΙΕΚ τα αντίστοιχα ή, ακόµα κα-
λύτερα, αν κάποιος προχώρησε στην τριτοβάθµια εκπαίδευση
του δίνουµε επιπλέον µοριοδότηση, διότι καταλαβαίνουµε ότι
έχει και τα εφόδια και τις γνώσεις να έρθει και να µείνει στον συγ-
κεκριµένο χώρο και να εργαστεί και να απασχοληθεί.

Τι άλλο θέλω να ξεκαθαρίσουµε, το οποίο αφορά πολλούς συ-
ναδέλφους; Στην πρώτη φάση του προγράµµατος εγκρίναµε από
τον προϋπολογισµό που δικαιούται η κάθε περιφέρεια το 90%
και εκεί περίσσεψε ένα 10%. Αυτό το 10% το έχουµε υπολογίσει,
διότι µε τις ενστάσεις -που θα έχουν δικαίωµα για ένσταση- κά-
ποιος µπορεί πραγµατικά να βελτιώσει τα κριτήριά του και να
βρεθεί πολύ πιο πάνω στον πίνακα, άρα να δικαιούται να µπει.
Άρα αφήσαµε αυτό το περιθώριο να µπορούν να ενταχθούν και
κάποιοι άλλοι λίγοι.

Υπάρχει και µια ακόµα µικρή δυνατότητα. Ποια είναι αυτή η
δυνατότητα; Στην αρχική ανακοίνωση έχουν ανακοινωθεί από τις
δεκατρείς περιφέρειες οι επτά από το Υπουργείο µας. Οι υπό-
λοιπες δεν είχαν καταφέρει να ολοκληρώσουν όλη την αξιολό-
γηση. Πιθανόν -δεν είµαστε σίγουροι- να περισσέψουν κάποια
χρήµατα στις υπόλοιπες περιφέρειες. Θα σας δώσω ένα παρά-
δειγµα από την Ήπειρο. Στην Ήπειρο είχαµε προϋπολογίσει να
ενταχθούν στο πρόγραµµα περί τους εννιακόσιους τριάντα. Τε-
λικά οι συνολικές αιτήσεις στην Ήπειρο δεν ξεπερνούσαν τους
εξακόσιους πενήντα. Άρα περίσσεψαν χρήµατα. Αυτά τα χρή-
µατα στην ανακατανοµή που κάναµε στην πρώτη φάση τα υπο-
λογίσαµε. Υπάρχουν όµως περιφέρειες όπου δεν έχει ολοκλη-
ρωθεί η αξιολόγηση. Θα δούµε και από εκεί τι θα περισσέψει. 

Θέλω να ξέρετε τα εξής. Σεβόµαστε τις αποφάσεις της Βου-
λής και της Ολοµέλειας. Λέω, πραγµατικά, µια αίσθηση εθνικής
ευθύνης ότι αντιλαµβάνοµαι τα ζητήµατα της Θράκης και τη θέ-
ληση που έχουν όλες οι Πτέρυγες της Βουλής να στηρίξουµε την
περιφέρεια και ειδικά την περιφέρεια η οποία είναι κοντά στα σύ-
νορα. Δηλαδή, τα µικρά νησιά, αυτούς που είναι στα σύνορα στη
βόρεια Ελλάδα, στη Μακεδονία, τη Θράκη. Να στηρίξουµε πραγ-
µατικά τα σύνορά µας. Το αντιλαµβάνοµαι. Καταλαβαίνω, λοιπόν,

το πόρισµα της επιτροπής που έγινε από την κ. Μπακογιάννη και
τις κατευθύνσεις που έδωσε. Θα ληφθεί σοβαρά υπ’ όψιν. Δεν
ξέρω αν θα είναι αρκετά τα χρήµατα που θα έχουµε να διανεί-
µουµε.

Σας θέτω και το εξής. Είµαστε σε µία περίοδο και σε µία συγ-
κυρία κατά την οποία θέλουµε να έχουµε εξασφαλίσει τη διατρο-
φική επάρκεια της χώρας. Θέλουµε να λειτουργεί αδιατάρακτα
η εφοδιαστική αλυσίδα. Άρα έχουµε κι άλλες ανάγκες να καλύ-
ψουµε πέρα από το πρόγραµµα των νέων γεωργών, νέων αγρο-
τών. Έχουµε κι άλλα προγράµµατα µε τα οποία θα βοηθήσουµε
τους νέους αγρότες, όπως είναι η «Ελληνική Γεωργία». Κι εκεί
δόθηκαν πολλά χρήµατα. Επίσης, οι γεωργικές συµβουλές θα
είναι δωρεάν. Και από εκεί µέσα θα τους βοηθήσουµε. Έχουµε
και τα σχέδια βελτίωσης που τα περιµένουµε µέσα στο φθινό-
πωρο. Τα προετοιµάζουµε. Να τα περιµένουν οι αγρότες µας.
Θα ανοίξει κι εκεί πρόσκληση. Κι εκεί θα δοθεί η δυνατότητα κά-
ποιοι που δεν κατάφεραν τώρα ή δεν είχαν ένα καλό επενδυτικό
σχέδιο να το τροποποιήσουν, να το βελτιώσουν και να ενταχθούν
στα σχέδια βελτίωσης. Θα έχει κι εκεί αρκετά χρήµατα. 

Σε κάθε περίπτωση να δούµε αφού ολοκληρωθεί σε όλη την
Ελλάδα τι θα περισσέψει. Με ιδιαίτερη ευαισθησία απέναντι στη
Θράκη θα το διαχειριστούµε και θα το αντιµετωπίσουµε, χωρίς
να θέλω να υποσχεθώ κάτι που ξεπερνά και εµένα αυτή τη στιγµή
και το τι θα µας προκύψει. 

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κι εµείς ευχαρι-

στούµε.
Κύριοι συνάδελφοι, ολοκληρώθηκε η συζήτηση των επικαίρων

ερωτήσεων.
Δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύσουµε τη συνεδρίαση;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Με τη συναίνεση του

Σώµατος και ώρα 19.02’ λύεται η συνεδρίαση για αύριο, ηµέρα
Τρίτη 19 Ιουλίου 2022 και ώρα 9.00’, µε αντικείµενο εργασιών
του Σώµατος: νοµοθετική εργασία, σύµφωνα µε την ηµερήσια
διάταξη που έχει διανεµηθεί.
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